
ســرمایه گذاران طلا پیش بینــی می کنند که 
قیمت های طلا در سال آینده بی سابقه باشد.

طلا در مسیر رشد ســالانه ۱۳ درصدی در سال 
۲۰۲۳ قرار دارد که بهترین ســال آن از ســال 
۲۰۲۰ اســت و حــدود ۲۰۶۰ دلار در هر اونس 
معامله می شــود. با توجه به عملکرد شگفت آور 
قوی در سال ۲۰۲۳، شــاهد افزایش قیمت های 

بیشتر در سال ۲۰۲۴ هستیم.
طلا در ۴ دسامبر، با شرط کاهش سیاست پولی 
ایالات متحده در اوایل ســال ۲۰۲۴ به بالاترین 
ســطح خود یعنی ۲۱۳۵ دلار و ۴۰ سنت رسید 
و از رکورد قبلی که در سال ۲۰۲۰ کاهش یافته 

بود، پیشی گرفت.
این فلز گرانبهــا در ماه مــه امســال و با وقوع 
بحران بانکی منطقــه ای ایالات متحده، تقریباً 
به قلمروی ناشناخته تبدیل شــد. تا ماه اکتبر، 
نزدیک به ۱۸۰۰ دلار در هر اونس عقب نشینی 
کرد تــا اینکه تحــت تاثیــر درگیــری رژیم 

صهیونیستی با غزه قرار گرفت.
نظرســنجی رویترز در اکتبر پیش بینی کرد که 
قیمت ها در سال ۲۰۲۴ به طور میانگین ۱۹۸۶ 
دلار و ۵۰ سنت خواهد بود. آنها تا کنون در سال 
جاری به طور میانگین بالای ۱۹۵۰ دلار بوده اند 
که بالاتر از میانگین ســالانه قبلی است. جی پی 

مورگان در اواسط ســال ۲۰۲۴ شاهد افزایش 
قیمت طلاســت و در کاهش نرخ بهــره به اوج 

۲۳۰۰ دلاری می رسد. 
یوبی اس پیش بینی می کنــد در صورت تحقق 
کاهش هــا، رکــورد ۲۱۵۰ دلار تا پایان ســال 

۲۰۲۴ به ثبت برسد.
طبق گــزارش رویتــرز، شــورای جهانی طلا 
در چشــم انداز ســال ۲۰۲۴ خود پیش بینی 
کرد که کاهــش حدود ۴۰ تــا ۵۰ واحد پایه در 
بازدهی سررســید طولانی تر، پس از ۷۵ تا ۱۰۰ 
واحد کاهش نرخ، می تواند منجــر به افزایش ۴ 

درصدی طلا شود.

۲۰۲۴چهرکوردهاییرابرایطلارقممیزند؟

طرح ویژه برای تغییر یارانه بنزین

بنزینسهنرخیمیشود؟
سه پیش بینی مهم از وضعیت درآمدهای نفتی در سال آینده

بررسیسناریوهایقیمتینفت
و درسالپیشر
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تحلیلی بر وضعیت اقتصادی کشور و آینده  آن
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در دیدار با خانواده شهید سردار سلیمانی
رهبرانقلابخطاببهسردارقاآنی:بایدخط
تقویتجبههمقاومتهمچنانادامهیابد

معاون سازمان برنامه و بودجه مطرح کرد 
وارزمیگیردامامشروط وارداتخودر

سرنوشتاقتصادجهانیدرسال۲۰۲۴
چهمیشود؟
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چشماندازصنعتخردهفروشی
محمد کاوه باغبادرانی خرده فروشی، آخرین حلقه در زنجیره عرضه است که کالا 
یا خدمات را به مصرف کننده نهایی ارائه می کند. خرده فروشان باید طیف گسترده 
و در حال تغییر مصرف کنندگان را در نظر بگیرند و مبتنی بر آن سرمایه گذاری های 
اســتراتژیک انجام دهند تا حتی در دوران تورم نیز از ســود بالا بهره مند شوند.باید 
به این امر نیز توجه داشــت که تغییر می تواند خوب باشــد، اما تغییر مداوم سلیقه 
مصرف کننده و شــرایط بازار بســیار برای تولیدکننده و خرده فــروش دلهره آور 
است. مدیران خرده فروشی باید خود را برای نوســانات بزرگ تا پایان سال ۲۰۲۵ 
آماده کنند، زیرا اکنون جهان شــاهد جریانات معکــوس اقتصادی، درگیری های 
ژئوپلیتیکی، تغییر ســریع مصرف کننــده، اختلالات زنجیره تأمین و مشــکلات 
طولانی مــدت نیروی کار اســت. با ورود به ســال جدیــد و مبتنی بــر مطالعات 
صورت گرفته، تنها یک سوم از مدیران خرده فروشی نسبت به حفظ یا بهبود حاشیه 

سود، بسیار مطمئن هستند.
بســیاری از دغدغه های اصلی خرده فروشــان خارج از کنترل آنها است. قابل ذکر 
اســت، تقریباً همه مدیران مورد بررســی انتظار دارند که تورم بر حاشیه سود آنها 
اثر منفی بگذارد. حدود ۶۰ درصد از مدیران صنایع خرده فروشی انتظار دارند تورم 
هزینه های عملیاتی را افزایش دهد. از ســوی دیگر به موجب افزایش تورم، ســطح 

قیمت محصولات افزایش خواهد یافت.

یادداشت

طلا

صفحه 8

   آگهی مناقصه عمومی 
یک مرحله ای  

فرماندهی انتظامی استان گیلان در نظر دارد به منظور عملیات اجرایی طرح مورد نیاز با مشخصات ارائه شده در اسناد مناقصه و با شرایط زیر نسبت به برگزاری تشریفات قانونی 
مناقصه اقدام نماید:

الف( مشخصات طرح: 
1- احداث 20 واحد منازل سازمانی خمام در چهار طبقه جمعا به متراژ 2000 مترمربع: آزمایش ژئوتکنیک، اسکلت بتن آرمه، سفت کاری، نازک کاری، تاسیسات مکانیکال و الکتریکال، 

با سامانه گرمایشي پكیج ، سیستم سرمایشي )كولر اسپیلت(، کف سرامیک، کمد دیواری، 3متر طول کابینت MDF بالا و پایین، کلیه شیرآلات و تهیه و نصب آسانسور. 
2- احداث ساختمان ستاد فرماندهی انتظامی شهرستان خمام به متراژ 1100 مترمربع 3- احداث ساختمان کلانتری 11 خمام در دو طبقه به متراژ 500 مترمربع؛ 4- احداث ساختمان 
پلیس تخصصی خمام در سه طبقه به متراژ 400 مترمربع؛ شامل: آزمایش ژئوتکنیک، اسکلت بتن آرمه، سفت کاری، نازک کاری، تاسیسات مکانیکال و الکتریکال، سیستم گرمایش: 
پکیج و رادیاتور، سیستم سرمایش: کولر اسپیلت، نما: سنگ،داخل کف و دیوارها سنگ، آسانسور متناسب با ظرفیت استاندارد برابر نقشه های اجرایی تیپ مصوب ابلاغی فراجا به همراه 
انشعابات آب و برق و گاز و فاضلاب )هزینه خط انتقال با کارفرما و ساختمان و کنتور با پیمانکار می باشد.( و دستگاه موتور برق، UPS و زیرساخت مخابراتی؛ مجموع مبلغ برآورد اولیه 

600/000/000/000 ریال )شصت میلیارد تومان( و تضمین شرکت در مناقصه به مبلغ 30/000/000/000 میلیارد ریال )سی میلیارد تومان(
ب( نوع و منبع اعتباری پروژه: از محل ساماندهی و تهاتر املاک مازاد واقع در استان گیلان، شهرستان خمام به ارزش کارشناسی شده که تصویر اسناد مالکیت، کروکی موقعیت ملک، 

قیمت روز ملک و نحوه تحویل ملک مورد تهاتر در زمان تحویل اسناد مناقصه قابل رویت می باشد.
ج( فقط ضمانت نامه معتبر بانکی یا فیش واریزی نقدی به شماره حساب اعلامی در اسناد مناقصه مورد قبول است.

د( شرایط اجرا: پیمان به صورت اجرای کارهای ساختمانی به صورت سرجمع )پیمان سرجمع ابلاغیه 1396/05/04 و بر اساس فهرست بهای پایه ابنیه، مکانیکی و برقی سال 1402 با 
احتساب کلیه ضرایب متعلقه به فهرست بها است و فاقد هرگونه تعدیل آحاد بها و مابه التفاوت مصالح، جبران ناشی از ارز و ...( می باشد و سایر هزینه های جانبی از قبیل حق الزحمه مشاور 

)طراحی و نظارت(، هزینه آزمایشگاه، مکانیک خاک، هزینه کارشناسان رسمی دادگستری، هزینه انتقال سند دفتر اسناد رسمی و ... به قیمت پیشنهادی خود محاسبه و لحاظ نماید.
ه( کسورات: کسورات مطابق ضوبط و ابلاغیه های مورد عمل در طرح های غیر عمرانی ف.ا.ج.ا.ا پرداخت و در پایان با ارائه مفاصا حساب تابع ضوابط مراجع مربوطه خواهد بود.

و( پیش پرداخت : با توجه به تهاتر ملک در قبال احداث، هیچ گونه پیش پرداختی به پیمانکار پرداخت نمی گردد.
ز( مدت اعتبار پیشنهادات: سه )3( ماه می باشد.

ح( شرایط مناقصه گزار: کارفرما در رد یا قبول تمامی و یا هر یک از پیشنهادات مختار است و به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد فهرست تجزیه بهاء، ترتیب اثر داده نخواهد شد.
ط( تاریخ واگذاری اسناد مناقصه: از تاریخ 1402/10/13 لغایت پایان وقت اداری مورخ 1402/10/20 می باشد. آخرین مهلت قبول پیشنهادات : پایان وقت اداری مورخ 1402/10/28 
می باشد و تاریخ بازگشایی پاکات مناقصه: مورخ 1402/10/30 می باشد. محل بازگشایی پاکات مناقصه: به نشانی استان گیلان- رشت-  کیلومتر 2 جاده تهران – ستاد فرماندهی 

انتظامی استان گیلان می باشد.
ی( اخذ گواهی نامه سمتا برای برنده مناقصه قبل از عقد قرارداد الزامی است.

ساجار و   WWW.SAJAT.IR ساجات  سامانه  در  کشور  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  از  صادره  معتبر  پیمانکاری  صلاحیت  گواهی  دارای  پیمانکاران  تمامی  از   لذا 
 WWW.SAJAR.IR قابل رویت بوده و دارای حداقل رتبه 4 در رشته ابنیه و دارای ظرفیت مجاز و آزاد برای شرکت در مناقصه متناسب با برآورد کل پروژه می باشد و دارای گواهی 
صلاحیت ایمنی صادره از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ) HSE ( دعوت می گردد ظرف مدت 7 روز از تاریخ درج آگهی با به همراه داشتن فتوکپی برابر اصل رتبه بندی شرکت ) 
تائیدیه صلاحیت پیمانکاری سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور( گواهینامه مودیان مالیاتی ) مالیات بر ارزش افزوده( ، صورت های مالی حسابرسی شده منتهی به سال جاری برای 
پروژه های برآورد بیش از 10 برابر سقف معاملات عمده دولتی ، یک جلد رزومه کاری 5 سال اخیر شرکت، جهت اعلام آمادگی و دریافت اسناد به منظور ارزیابی توان اجرایی کار توسط 

دستگاه مناقصه گزار به نشانی : رشت – کیلومتر 2 جاده تهران- ستاد فرماندهی استان گیلان مراجعه نمایند. 
تلفن :  21821371-013و 01321821209

دورنگار: 013-21821378
هزینه درج هر دو نوبت آگهی به همراه تشریفات برگزاری مناقصه، طراحی و محاسبات، برآورد و قرارداد پروژه به عهده برنده مناقصه می باشد. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/11
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/13

ستاد فرماندهی نیروی انتظامی گیلان

شناسه آگهی: 1633413

نوبت اول
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در دیدار با خانواده شهید سردار سلیمانی
رهبرانقلابخطاببهسردارقاآنی:بایدخط
تقویتجبههمقاومتهمچنانادامهیابد

رهبر معظم انقلاب در دیدار با خانواده شهید سلیمانی مهمترین نقش 
و خدمت شــهید ســلیمانی را احیای جبهه مقاومت در منطقه عنوان 
کردند و گفتند :شــهید ســلیمانی برای احیای جبهه مقاومت تلاش 
بســیاری کرد و این کار را با همان اخلاص و با تدبیــر و عقل و اخلاق  به 

پیش برُد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی رهبر معظم انقــلاب، حضرت آیت الله 
خامنه ای بعد ازظهر امروز در دیدار خانواده شــهید ســردار سلیمانی، 
گســترش بیش از پیش نام و یاد و خصوصیات این شــهید را ناشــی از 
اخلاص شهید ســلیمانی دانســتند و تاکید کردند: مهمترین نقش و 

خدمت این شهید بزرگوار، احیای جبهه مقاومت در منطقه بوده است.
رهبر انقلاب اســلامی با تاکید بر اینکه مقاومتِ نزدیک به سه ماهه غزه 
به علت وجود جبهه مقاومت است، گفتند: شهید سلیمانی برای احیای 
جبهه مقاومت تلاش بسیاری کرد و این کار را با همان اخلاص و با تدبیر 
و عقل و اخلاق به پیش برُد.حضرت آیت الله خامنه ای با تمجید و تقدیر 
از تلاش های سردار قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه افزودند: باید خط 

تقویت جبهه مقاومت همچنان ادامه یابد.
در این دیدار که فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی و فرمانده 
نیروی قدس ســپاه نیز حضور داشــتند، خانم زینب سلیمانی گزارش 
کوتاهی از اقدامات فرهنگی و هنری انجام گرفته وهم چنین در دســت 
اقدام، برای انتقال روحیات، منش و خصلت های شــهید ســلیمانی به 

نسل جوان، ارائه کرد.

رئیس جمهور: 
جنایتکارانصهیونیستتاوانترورشهید

سیدرضیراخواهندداد
 آیت الله رئیسی با حضور در منزل شهید سید رضی موسوی ضمن ابراز 
همدردی با خانواده ایشان گفت: قطعاً این جنایت بی پاسخ نخواهد ماند 

و جنایتکاران صهیونیست تاوان این جنایت را خواهند داد.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور در منزل شــهید سید 
رضی موسوی حاضر شد و با اعضای خانواده شــهید دیدار و گفت وگو 
و همچنین با آنها ابراز همدردی کرد.آیت الله ســید ابراهیم رئیسی در 
دیدار با خانواده ســردار شهید »سید رضی موســوی« که بدون اطلاع 
قبلی در منزل این شهید والامقام صورت گرفت، ایثار و فداکاری شهدا 
را سنگ زیر بنای امنیت و اقتدار کشور و رهاورد مجاهدت و شهادتشان  
برای ملت را شــرافت و عــزت عنوان کــرد و افزود: قطعــاً خدمات و 
مجاهدت های این سردار بزرگ در راه پشتیبانی و توانمندسازی جبهه 
مقاومت اســلامی نام او را در کنار یاران و همرزمانش در تاریخ پرافتخار 

این کشور تا همیشه ماندگار خواهد کرد.
رئیس جمهور در ادامه اقدام خبیثانه و بزدلانه رژیم غاصب و جنایتکار 
صهیونیستی در به شهادت رساندن سردار شــهید موسوی را ناشی از 
عجز و ســرخوردگی ایــن رژیم در برابــر جبهه مقاومت اســلامی در 
منطقه دانســت و تأکید کرد: قطعاً این جنایت بی پاسخ نخواهد ماند و 

جنایتکاران صهیونیست تاوان این جنایت را خواهند داد.

نائب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور: 
رئیسسازمانمحیطزیستبایددرقبالعدم

اجرایقانونهوایپاکپاسخگوباشد
نائب رئیس کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراهای مجلس شورای 
اسلامی گفت: رئیس سازمان محیط زیست مسئول اجرای قانون هوای 
پاک است و اکنون که اکثر کلانشهرهای کشــور با معضل آلودگی هوا 

مواجه هستند باید به مجلس شورای اسلامی آمده و پاسخگو باشد.
محمدحسن آصفری در تذکری شفاهی در جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد: آلودگی هوا یک موضوع اساسی است. سه سال است 
که در مجلس و از این تریبون تذکرات متعددی به دستگاه های مختلف 
برای اجرای وظایف قانونی خود در راستای مقابله با معضل آلودگی هوا 
داده می شــود اما راه به جایی نمی برد.وی ادامــه داد: اعمال ماده ۲۳۴ 
در خصوص عملکرد رئیس ســازمان محیط زیست در مجلس شورای 

اسلامی کلید خورده و باید سریع تر در دستور کار قرار گیرد.
نماینده مردم اراک در مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: رئیس 
سازمان محیط زیســت در قانون هوای پاک مســئول اجرای مسئول 
قانون است، اکنون ایشان باید به مجلس شورای اسلامی پاسخگو باشد 

که در کجای کار ایستاده است.
این عضو کمیســیون امور داخلی با بیان اینکه چرا بایــد در نیروگاه ها 
مازوت سوزی انجام شــود، گفت: اکنون در اکثر شهرهای کشور مانند 
تبریز، شیراز، تهران و مشهد با معضل آلودگی هوا مواجه هستیم. انتظار 
می رود در یکی از نشســت های نظارتی مجلس شورای اسلامی، رئیس 

سازمان محیط زیست حضور پیدا کند و پاسخگو باشد.

بودجه۱۴۰۳واقعبینانهاست
 نماینده مردم شهرســتان های اردل، فارســان، کوهرنــگ و کیار در 
مجلس شــورای اســلامی با تاکید براینکه بودجه ۱۴۰۳ نســبت به 
دوره های گذشته واقع بینانه تر اســت گفت: بررسی ها نشان می دهد 
از اول انقلاب تا کنون هیچ بودجه ای ماننــد بودجه ۱۴۰۳ واقع بینانه 
نبوده است.قدرت الله حمزه شــلمزاری افزود: تراز مالی بودجه ۱۴۰۳ 
صحیح است و انتظار می رود حداقل ۸۰ تا ۹۰ درصد این بودجه محقق 

شود.
وی اظهار داشت: بودجه ۱۴۰۳ که از طرف دولت ارائه و مجلس نیز آن 
را چکش کاری کرده در راســتای عملیاتی کردن شعار سال و به معنای 

افزاش تولید و مهار تورم تنظیم شده است.
نماینده اردل، فارســان، کوهرنگ و کیار در مجلس شــورای اسلامی 
گفت: یکی از مهمترین رویکردهای بودجه ۱۴۰۳، رونق تولید و فراهم 

کردن شرایط لازم برای فعالیت بخش خصوصی به شمار می رود.
حمزه در خصوص اهمیت حضور و فعالیت بخش خصوصی یادآور شد: 
هر زمانی که بخش خصوصی و بــه نوعی مردم وارد عمــل و در کارها 
شریک شدند مشکلات به راحتی حل شــده و کارها بهتر و بیشتر پیش 
می رود.نماینده اردل، فارسان، کوهرنگ و کیار در مجلس گفت: زمان 
آن فرارسیده اســت که برای رســیدن به رونق و پیشرفت کشور دولت 
کمی خود را عقب بکشد و برای رســیدن به رونق اقتصادی شرایط لازم 
را برای حضور بخش خصوصی فراهم کند.وی دیده شدن بدهی دولت 
به پیمانکاران، بانک ها و شرکت های دولتی در بودجه ۱۴۰۳ و ضرورت 
پرداخت آن ها برای رســیدن به تراز مالی را از نقاط قــوت این بودجه 

عنوان کرد.

تریبون

 رییــس کمیســیون قضایــی و نماینده مــردم پنج 
شهرستان شرقی اســتان کرمان گفت: ویژگی خاص 
بودجــه ۱۴۰۳ کاهش درآمــد نفتی، واقــع نگری، 
تخصیص اعتبارات در عمران و همچنین تســهیلات 

اشتغال است.
حجت الاسلام موســی غضنفرآبادی درباره وضعیت 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ اظهارداشــت: درآمدهای بودجه 
۱۴۰۳ قابل تحقق هســتند و بودجه نیز واقعی تنظیم 
شــده اســت، حتی اگر ۱۰۰ درصد بودجه تحقق پیدا 
نکند اما به طــور حتم درصد بالایــی از آن محقق می 

شود.

وی افــزود: با توجــه به اینکــه قیمت نفت، 
درآمدهای مالیات و ســایر عــوارض پیش 
بینی شده قابل تحقق هستند، بودجه نیز به 

اهداف خود می رسد.
نماینده مردم شهرســتان های بم، نرَماشیر، 
فَهرج، ریگان و گُنبکی واقع در شــرق استان 
کرمان در مجلس بیان کرد: ســهم صندوق 

توسعه ملی و حمایت از سرمایه گذاری در بخش های 
مختلف و همچنین اشتغال خُرد، خود گواه بر این است 

که پیش بینی درآمدها واقعی بوده است.
درآمدپایدار، کاهش وابستگی به نفت را به دنبال دارد

غضنفرآبادی دربــاره اینکه اتــکای دولت 
بــر درآمدهای پایــدار در بودجه ۱۴۰۳ چه 
مزیتــی دارد و نمایانگر چــه دغدغه ای در 
دولت اســت عنوان کرد: درآمدهای پایدار 
مانند مالیــات و کاهش درآمــد نفتی باعث 

کاهش وابستگی به نفت می شود.
وی ادامه داد: کم شــدن وابســتگی به نفت 
خود باعث می شود دشــمنان نتوانند تحریم هایی که 
ممکن است رخ دهد را در موضوع صادرات نفت مفید و 

موثر اجرا کنند.
نماینده مردم پنج شهرستان شــرقی استان کرمان 

در مجلس شــورای اســلامی با اشــاره بــه معایب 
بیش بــرآورد درآمدها در بررســی لایحه بودجه در 
کمیســیون تلفیق عنوان کرد: اگر در بحث درآمدها 
دقت نشــود و پیش بینی درآمدها نیز واقعی نباشد، 
همچنین در درآمد مصوبات نیز دچار تردید باشــیم 
می تواند مشــکل آفرین باشد که امیدواریم این گونه 

نباشد.
لایحه بودجه ۱۴۰۳ درحالی تقدیم مجلس شــورای 
اسلامی شــده که گام مثبتی برای کاهش وابستگی به 
درآمدهای نفتی و رشــد درآمدهای پایــدار تلقی می 

شود.

مجلس

ویژگیخاصبودجهواقعنگریوکاهشدرآمدنفتیاست

خریدار  سخنگوی شورای نگهبان درباره 
»اصلاح قانــون انتخابات مجلــس« گفت: 
این موضــوع از ســال ها پیش مطــرح بود. 
اعضای شورای نگهبان، نمایندگان مجلس 
و به عبــارت دیگر عوامل اجرایــی و نظارتی 
انتخابات در ادوار مختلف درباره این موضوع 
صحبت می کردند. هادی طحان نظیف عضو 
حقوقدان و سخنگوی شــورای نگهبان پنج 
روز مانــده به پایان بررســی صلاحیت های 
داوطلبــان انتخابــات دوازدهمیــن دوره 
مجلــس شــورای اســلامی در هیات های 
نظارت اســتانی در برنامه تلویزیونی »مثبت 
تهــران ۲۰« حضــور یافــت تا به تشــریح 
مهمتریــن موضوعــات دربــاره انتخابات 
بپردازد.وی در ایــن برنامــه تلویزیونی که 
از شــبکه پنج )تهران( ســیما و بــا موضوع 
»قانون مداری در انتخابات« پخش می شد، 
ابتدا سالروز حماســه ۹ دی و روز »بصیرت« 
و فرارسیدن سالروز شهادت سردار سلیمانی 
را گرامی داشت و سپس ضمن ارج نهادن به 
مقام معنوی سردار شهید سیدرضی موسوی 
بیان کرد: شــهدای مقاومت و غــزه با تمام 
مظلومیتی که دارند پیــام صلابت و اقتدار را 
به جهانیان مخابره کرده اند. پیام آن ها مورد 
توجه آزادگان جهان است. اجتماعاتی که در 
نقاط مختلف جهان در حال شــکل گرفتن 
است، نشــان می دهد که پیام مردم غزه در 

حال شنیده شدن است.

تقدیر رهبری از شورای نگهبان
نخستین موضوعی که از سوی مجری برنامه 
مورد ســوال قرار گرفت، دیدار چندی پیش 
اعضای فقهــا و حقوقدان شــورای نگهبان با 
رهبر معظم انقــلاب بود که طحــان نظیف 
بیان داشــت: شــاه بیت آن دیدار، خبری بود 
که از ســوی دفتر رهبر معظم انقلاب منتشر 
شد.وی خاطرنشان کرد: بخشــی از دیدار به 
موضوع جایگاه شــورای نگهبان و وظایف آن 
همچون بررســی مصوبات مجلس شــورای 
اسلامی و پاسخ به اســتعلامات فقهی دیوان 
عدالت اداری گذشت. بخش دیگری از دیدار 
هم به موضــوع انتخابات اختصاص داشــت.

سخنگوی شــورای نگهبان خبر داد که رهبر 
معظم انقلاب در آن دیدار از اعضای شــورا به 
دلیل انجام مسئولیت ها تقدیر و تشکر کردند.

وی در همیــن رابطه بیان داشــت: بالاخره 
شــورای نگهبان به طــور مــداوم در حال 
بررسی مصوبات است. در این ایام هم که ایام 
بررســی صلاحیت ها در هیات های استانی 
و هیات مرکزی اســت، برنامــه هفتم را در 
دستور کار قرار داریم و ســه نوبته مشغول 
هســتیم چون باید ظرف مدت زمان قانونی 
یعنــی ۱۰ روز که البته قابــل تمدید تا ۲۰ 
روز می باشد، اظهارنظر کنیم.طحان نظیف 
گفت: برای بررســی مصوبات چه در صحن 
شــورا و چه پیــش از آن اقداماتــی انجام 
می شــود و مقدماتی فراهــم می آید. مقام 
معظم رهبری چــون از اقدامات و فرآیندها 

اطلاع دارند، از اعضا تقدیر و تشکر کردند.
وی در همین رابطه اظهار داشت که شورای 
نگهبــان دو بازوی مشــورتی دارد که یکی 
پژوهشــکده شــورای نگهبان و در تهران 
و دیگری مجمع مشــورتی فقهی شــورای 

نگهبان و در قم است.

آیا رهبری صحبتی در مورد 
عدم احرازها داشتند؟

ســخنگوی شــورای نگهبان در خصوص 
صحبت های انتخاباتی رهبر معظم انقلاب 
در دیدار با اعضای شورای نگهبان نیز عنوان 
کــرد: در این خصوص مطرح شــد که همه 
دستگاه های دخیل در امر انتخابات باید به 
این نکته توجه داشته باشــند که انتخابات 
امســال به گونه ای تمهید و برگزار شود که 
پرشــور و در تراز نظام جمهوری اســلامی 
باشــد.وی درباره برخی اظهارنظرها هم که 
این روزها در فضای مجازی از ســوی برخی 
سیاسیون و رســانه ها درباره دیدار با مقام 
معظم رهبری مطــرح می شــود، اینگونه 
پاســخ داد: برخی چیزهایی که این روزها 
گفته می شود، به نحوی که نقل می شود در 

آن جلسه طرح نشده است.
مهدی قلی مجــری برنامه پرســید که آیا 

رهبری در مورد احراز صلاحیت ها صحبتی 
مبنی بر اینکــه این موضوع بایــد به مردم 
واگذار شود، مطرح کردند که طحان نظیف 
پاســخ داد: »عدم احــراز صلاحیت« یکی 
از وضعیت هــای قانونــی اســت. در قانون 
انتخابات مجلس با ســه وضعیــت »تایید 
صلاحیت«، »رد )عــدم تایید( صلاحیت« 
و »عــدم احراز صلاحیت« روبرو هســتیم. 
همانطور که گفتم در آن جلســه به چنین 

نحوی موضوعات مطرح نشد.

»عدم احراز صلاحیت« مبنای
 قانونی دارد

وی سپس با اشــاره به صحبت های یکی از 
سیاسیون که گفته بود در قانون عدم احراز 
صلاحیت نداریم، گفت: در قانون انتخابات 
مجلس، ۹ بار وضعیت عدم احراز صلاحیت 
ذکر شده است. این موضوع از قبل در قانون 
انتخابات مجلس وجود داشــت و در اصلاح 
قانون هم وجود دارد.ایــن عضو حقوقدان 
شــورای نگهبان با بیان اینکه عــدم احراز 
صلاحیت مبنای قانونی دارد، اظهار داشت: 
البته نسبت به جزئیات آن نکاتی وجود دارد. 
عدم احراز به صورتی اطلاق می شود که بعد 
از جستجوهای کامل و بررسی های فراوان 
نتوانیم افراد را شناسایی کنیم. مثلا مواردی 
داشــته ایم که اطلاعاتی نسبت به داوطلب 
وجود نــدارد و هرچــه با او تمــاس گرفته 
می شود نیز پاســخگو نبوده است، لذا عملا 

نمی توانستیم به اطلاعات لازم دست یابیم.
طحان نظیف امــکان دیگر برای پیش آمدن 
وضعیت عدم احراز را اینگونــه توضیح داد: 
گاهی اوقات براســاس تعــارض ادله، عدم 
احراز به وجــود می آید؛ یعنی پاســخ های 
دستگاه های استعلامی قابل جمع با یکدیگر 
نیستند. تلاش می شود تا به یک نقطه روشن 
برسیم اما این اتفاق نمی افتد و از آنجایی که 
جایــگاه نمایندگی مجلس مهــم و اثرگذار 
اســت، عنوان عدم احراز تعلق می گیرد.وی 
بار دیگر تاکید کرد: عدم احراز در مرحله اول 
تعلق نمی گیرد و پــس از اینکه فحص لازم 
و بررســی های فراوان صورت می گیرد و به 
نتیجه نمی رسیم، این عنوان تعلق می گیرد. 
البته ما باید تمام تلاش مان را در جهت احراز 
انجام دهیم تا به این نقطه نرسیم و هیچگاه 
نــگاه ابزاری به ایــن وضعیت بــرای فرار از 
بررسی صلاحیت هم نداریم ولی به هر حال 
در مواردی علی رغم تلاش ممکن اســت به 

مواردی این چنینی بر بخوریم.

بررسی صلاحیت های خبرگان آغاز 
نشده است

مجری برنامه تلویزیونی »مثبت تهران ۲۰« 
این بار با صراحت ســوالش را پرسید و گفت 
آیا در دیدار با رهبر معظم انقلاب اســمی از 
نمایندگان تایید صلاحیت نشــده به میان 
آمد که طحان نظیف پاسخش را تکرار کرد 
و گفــت: همانطور که گفتــم موضوعات به 

نحوی که مطرح می شود، نبوده است.
سوال بعدی مجری درباره انتخابات مجلس 
خبرگان رهبــری و اظهارنظرهای مختلف 
درباره بررســی صلاحیت یکی از کاندیداها 
بود که وی بیان داشــت: از جانب جریانات 

سیاســی با رویکردهای مختلــف، توقعات 
مختلفی نسبت به شــورای نگهبان مطرح 
می شود و قضاوت های فراوانی در مورد این 
شورا صورت می گیرد.وی سپس اعلام کرد: 
اما واقعیت این اســت که ما تاکنون درگیر 
برگزاری آزمون شــفاهی داوطلبان بودیم. 
البته آزمون برای کســانی برگزار شد که در 
گذشــته یا الان نماینــده مجلس خبرگان 
رهبری نبوده انــد و همچنین در آزمون چه 
در این دوره و چــه در دوره های گذشــته 
پذیرفته نشــده اند، لذا فقها هنوز وارد بحث 

بررسی صلاحیت ها نشده اند.

15 و 16 دی نتایج بررسی هیات های 
نظارت اعلام می شود

موضوع دیگری که در این برنامه تلویزیونی 
مورد بحث و بررســی قرار گرفت، بررســی 
صلاحیت های داوطلبان انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی در هیات های اجرایی، 
هیات های نظارت و شورای نگهبان بود که 
طحان نظیف درباره آن توضیح داد: قانون از 
گذشته سه مرحله برای بررسی صلاحیت ها 
پیش بینی کرده اســت. در مرحله نخست 
هیات های اجرایی به بررســی صلاحیت ها 
پرداختنــد. اعضــای آن در هــر حــوزه 
انتخابیه و شهرســتان ۱۱ نفر هســتند که 
سه نفر شــخصیت حقوقی شامل فرماندار، 
رئیس اداره ثبت احــوال و رئیس یا نماینده 
دادگستری و هشــت نفر دیگر از معتمدین 
مردمی بودند. همان گونه که مشخص است 
این ترکیب هیچ نسبت و ارتباطی با شورای 
نگهبان ندارد.وی افزود: هیات های اجرایی 
طی مدت ۱۵ روز به بررســی صلاحیت ها 
پرداختند که نتایج آن اعلام شــد و افرادی 
که به نتایج اعلام شــده از سوی هیات های 
اجرایی شــکایت داشــتند بــه هیات های 

نظارت استانی اعتراض کردند.
ســخنگوی شــورای نگهبــان دربــاره 
هیات هــای نظارت اســتانی کــه مرحله 
دوم بررسی صلاحیت هاســت، گفت: این 
هیات هــا با تعاملــی که با هیــات مرکزی 
نظارت بــر انتخابــات دارند، به بررســی 
صلاحیت هــا می پردازند. اکنــون فرآیند 
انتخابــات در ایــن مرحلــه قــرار دارد. 
هیات های اجرایی ۵۰ روز مهلت دارند تا به 
بررسی صلاحیت ها بپردازند که این مهلت 

در روز ۱۴ دی به پایان خواهد رسید.
وی با بیــان اینکــه برخــلاف هیات های 
اجرایــی، هیات هــای نظارت تــا حدودی 
با شــورای نگهبان نســبت دارنــد، چراکه 
شــورای نگهبــان اعضای هیــات مرکزی 
نظــارت بر انتخابــات را تعییــن می کند و 
هیات مرکزی، اعضای هیات در هر استان را 
مشــخص می کند، اعلام کرد: نتایج بررسی 
صلاحیت هــا در هیات هــای نظــارت در 

روزهای ۱۵ و ۱۶ دی اعلام می شود.

ردشده ها می توانند به شورای نگهبان 
اعتراض کنند

طحان  نظیف البته عنوان کرد که بررســی 
صلاحیت هــا در ایــن مرحلــه بــه پایان 
نمی رســد و پــس از آن شــورای نگهبان 
بــه مــدت ۳۰ روز وارد مرحلــه بررســی 

صلاحیت ها خواهد شــد. داوطلبانی که به 
نظر اعلام شده از ســوی هیات های نظارت 
اعتراض داشته باشــند می توانند به شورای 
نگهبان شکایت کنند.ســخنگوی شورای 
نگهبان به ایــن گفته برخی از سیاســیون 
مبنی بــر اینکه یــک مرجع بایــد در کنار 
شــورای نگهبان برای بررسی صلاحیت ها 
قــرار بگیــرد، اینگونه واکنش نشــان داد: 
شــورای نگهبان مرجع تجدید نظر نهایی 
است. بعد از سپری شدن یک ماه نظر نهایی 

از سوی شورای نگهبان اعلام خواهد شد.
وی درباره فلسفه پیش بینی مراحل متعدد 
برای بررسی صلاحیت ها هم گفت: رعایت 
حقوق داوطلبــان برای قانون گــذار مهم 
بوده و از این رو ســه مرحله پیش بینی شده 
تا مردم و نهاد ناظر به اطمینان برســند که 
بررســی ها به صورت دقیق انجام شــده و 
اگر اســناد و ادله ای در مورد داوطلبان و از 
ســوی داوطلبان وجود دارد، شنیده و دیده 
شده است. این موضوع اگر برای قانون گذار 
اهمیت نداشــت، چند مرحلــه پیش بینی 
نمی شد.طحان نظیف در پاسخ به این سوال 
مجری که نظر نهایی توسط شورای نگهبان 
چه زمانــی اعلام خواهد شــد، گفت: طبق 
جدول زمان بنــدی انتخابات، تبلیغات پس 
از اعلام نظر نهایی شــورای نگهبان شروع 
خواهد شــد و آن زمان هشت روز قبل از روز 

رای گیری خواهد بود.

شورای نگهبان پیشگام
 در شفافیت است

»شــفافیت« موضوع دیگری بــود که در 
ایــن گفتگــوی تلویزیونی مورد بررســی 
قرار گرفــت. طحــان نظیف ابتــدا گفت: 
شــورای نگهبان در حوزه هایی پیشگام در 
شفافیت بوده اســت. اکنون طرح شفافیت 
قوای سه گانه مطرح اســت و هنوز به نتیجه 
نرسیده اســت. شــورای نگهبان در حوزه 
بررسی مصوبات از سال ها پیش بدون هیچ 
الزام قانونی ســامانه ای رونمایــی کرده و 
نظرات و مشــروح مذاکرات شورای نگهبان 
را در آن بارگذاری می کنــد.وی در همین 
رابطه توضیح داد: هر طــرح و لایحه ای که 
در مجلس تصویب شده و در شورای نگهبان 
مورد بررسی قرار گرفته اســت اعم از متن 
آن مصوبه، نظر شــورای نگهبان، نامه های 
استمهال، گزارش های استدلالی و مشروح 
مذاکرات تا آن جایی که پیاده سازی شده در 

سامانه بارگذاری شده است.

انتشار دلایل ردصلاحیت ها نیازمند 
مجوز قانونی است

ســخنگوی شــورای نگهبان امــا درباره 
شــفافیت در انتخابات گفت: ما خودمان را 
پای بند به قانون می دانیم. قانون مجوزی در 
این باره صادر نکرده تا دلایل ردصلاحیت ها 
را به صورت عمومی منتشــر کنیم. در مورد 
اینکه دلایــل ردصلاحیت ها را بــا افراد در 
میان بگذاریم، ایــن کار را انجام می دهیم؛ 
در گذشــته هم انجام می دادیــم. در قانون 
جدید هم به نحــو صریح تری این موضوع را 

پیش بینی کرده است.
وی در همیــن رابطه بــه گفته های برخی 

از داوطلبــان در فضای مجــازی و فضای 
رســانه ای اشــاره کرد و گفــت: برخی از 
داوطلبان بیان داشــته اند کــه در روزهای 
گذشته از ســوی هیات های نظارت دعوت 
شــدند و موارد برای رفع ابهام بــا آن ها در 
میان گذاشته شــد؛ این کار براساس قانون 
انتخابات انجام گرفته اســت.طحان نظیف 
با بیــان اینکه نســبت به انتشــار عمومی 
دلایل ردصلاحیت ها نیازمند مجوز قانونی 
هستیم، گفت: اگر روزی قانون اصلاح شود 
و مجوزی به ما داده شــود، پای بند به قانون 

هستیم و دلایل را منتشر خواهیم کرد.

نگاه حزبی، جناحی و گروهی نداریم
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
ســوال دیگری از مجری برنامه تاکید کرد 
که شــورای نگهبان نگاه حزبــی، جناحی 
و گروهی نــدارد؛ این را براســاس نتیجه و 
محصول می توان ارزیابی کــرد بدین معنا 
کــه در انتخابات های ریاســت جمهوری، 
دولت هایی بر ســر کار آمدند که با یکدیگر 
متفاوت بودند. مجالس هم از لحاظ دیدگاه و 

رویکردهای سیاسی خیلی متفاوت بودند.
وی خاطرنشــان کرد: اگر شــورای نگهبان 
به دنبال یــک رویکرد خاص بــود، در این 
سال ها شاهد یک طیف خاص در مجالس و 
دولت ها می بودیم. اراده مردم هر آنچه بوده 
از صندوق خارج شــده و مجالس و دولت ها 
را شکل داده است. اگر شــورای نگهبان به 
دنبال یک رویکرد خاص بــود، این میزان از 

تنوع در مجالس و دولت ها نمی دیدیم.
طحان نظیف به این نکته هم اشــاره کرد: از 
حمــلات و هجمه هایی که از ســوی گروه ها 
و رویکردهــای مختلف به شــورای نگهبان 
می شود نیز می توان دید که این نهاد طرفدار 
هیچ گروه و جناحی نیســت. شورای نگهبان 
خودش را ذی نفع نمی بیند و اعضای این شورا 
همواره تلاش می کنند تا بــر مبنای قانون به 

بررسی صلاحیت های افراد بپردازند.

اصلاح قانون انتخابات ضروری بود
سخنگوی شــورای نگهبان درباره »اصلاح 
قانون انتخابات مجلس« گفت: این موضوع 
از ســال ها پیش مطرح بود. اعضای شورای 
نگهبــان، نمایندگان مجلــس و به عبارت 
دیگر عوامل اجرایــی و نظارتی انتخابات در 
ادوار مختلف درباره ایــن موضوع صحبت 
می کردنــد.وی افــزود: نقطــه عطف این 
موضوع، ابلاغ سیاســت های کلی انتخابات 
از سوی رهبر معظم انقلاب در سال ۱۳۹۵ 
بود. این سیاست ها هم آسیب شناسی نظام 
انتخاباتی اســت و هم راهکارهایی به همراه 
دارد. اما سیاســت ها برای اجرایی شــدن 
باید به زبان قانون و مقررات تبدیل شــود. 
در تدوین سیاســت های کلی دستگاه هایی 
که درگیر امــر انتخابات بودنــد در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام حضور یافتند و به 
ارائه نظرات خــود پرداختند و پس از آن نیز 
رهبر معظم انقلاب آن نظرات را بررســی و 

سیاست های کلی را ابلاغ کردند.
طحان نظیــف با اینکــه قانــون انتخابات 
مجلس مربوط به ســال ۷۸ بود کــه البته 
برخی اعضای شــورای نگهبــان معتقدند 
این قانــون مربوط به دهه ۶۰ بــود، چراکه 
پایه و اساس آن مربوط به آن دهه بود، بیان 
داشــت: این قانون هر از چنــد گاهی مورد 
اصلاحات جزئــی قرار گرفت، امــا نیازمند 
بازنگری و اصلاح اساســی بــود.وی با بیان 
اینکه در بیشتر جلســات به ضرورت اصلاح 
قانون انتخابات اشاره کرده ایم، گفت: طرح 
اصــلاح قانــون انتخابــات از مجلس دهم 
در دســتور کار قرار گرفت. ضمــن تقدیر و 
تشــکر از تلاش های مجالس و دولت ها، جز 
دو مورد که یکی تدوین قانون تامین منابع 
مالی نامزدها و دیگری ســاماندهی شرایط 
ثبت نــام انتخابات ریاســت جمهوری بود، 
خروجی دیگری پدیــد نیامد.طحان نظیف 
عنوان کرد: سیاست های کلی انتخابات ۱۸ 
بند دارد که تلاش ها به خروجی محسوسی 
نرســیده بود تا اینکه مجلس یازدهم طرح 
اصلاح قانون را که در مجلس قبل در ســال 
۱۳۹۹ اعلام وصول شده بود، در دستور کار 

قرار داد و این موضوع جدی تر دنبال شد.
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چشماندازصنعتخردهفروشی
محمــد کاوه باغبادرانی خــرده فروشــی، آخرین حلقــه در زنجیره 
عرضه اســت که کالا یا خدمات را بــه مصرف کننده نهایــی ارائه می کند. 
خرده فروشان باید طیف گســترده و در حال تغییر مصرف کنندگان را در 
نظر بگیرند و مبتنی بر آن سرمایه گذاری های اســتراتژیک انجام دهند تا 
حتی در دوران تورم نیز از سود بالا بهره مند شــوند.باید به این امر نیز توجه 
داشت که تغییر می تواند خوب باشد، اما تغییر مداوم سلیقه مصرف کننده و 
شرایط بازار بسیار برای تولیدکننده و خرده فروش دلهره آور است. مدیران 
خرده فروشی باید خود را برای نوســانات بزرگ تا پایان سال ۲۰۲۵ آماده 
کنند، زیرا اکنون جهان شــاهد جریانات معکوس اقتصادی، درگیری های 
ژئوپلیتیکی، تغییر ســریع مصرف کننــده، اختلالات زنجیــره تأمین و 
مشــکلات طولانی مدت نیروی کار است. با ورود به ســال جدید و مبتنی 
بر مطالعات صورت گرفته، تنها یک ســوم از مدیران خرده فروشی نسبت به 

حفظ یا بهبود حاشیه سود، بسیار مطمئن هستند.
بســیاری از دغدغه های اصلی خرده فروشــان خارج از کنترل آنها است. 
قابل ذکر اســت، تقریباً همه مدیران مورد بررســی انتظــار دارند که تورم 
بر حاشــیه ســود آنها اثر منفی بگذارد. حدود ۶۰ درصد از مدیران صنایع 
خرده فروشــی انتظار دارند تورم هزینه های عملیاتــی را افزایش دهد. از 
سوی دیگر به موجب افزایش تورم، سطح قیمت محصولات افزایش خواهد 
یافت. علی رغم همه بحران های مالی و نظامی در جهان، چشم انداز صنعت 
خرده فروشی روشن و روبه بهبود است. خرده فروشان در چند سال گذشته 
توانسته اند تجربیات ارزشمندی در ارتباط با تاب آوری صنعت خود کسب 
کنند. به عنوان نمونه در زمان گسترش کرونا و نوســانات شدید در تقاضا، 
خرده فروشــان رویکرد سنتی خود را کارایی بخشــیدند و آن را منعطف با 
شرایط بازار قراردادند. در این راستا، آن ها به سرعت پروتکل های بهداشتی 
و امنیتی را در مجموعه های خود پیاده ســازی کردند. کرونا بیش از همه به 
فعالین صنعت خرده فروشی آموخت که ترجیحات مصرف کننده بسیار در 
حال تغییــر و نیازمند تجزیه وتحلیل دقیق می باشــد. اکنون نیز باتوجه به 
شــرایط و چالش های جدید جهانــی مانند جنگ اوکرایــن و بحران های 
انرژی، خرده فروشــان باید برنامه های خود را با عنایــت به این موضوعات 

تدوین و مورد انعطاف قرار دهند.
بر اســاس مطالعات صورت گرفته و با عنایت به تحــولات جهانی می توان 
بیان داشــت که ســه روند اقتصادی کلیــدی احتمالاً بر فــروش صنعت 
خرده فروشی تأثیر خواهد گذاشــت؛اول اینکه، کندی رشد اقتصاد جهانی 
صنعت خرده فروشــی را تحت تأثیر قرار خواهد داد. روند رشــد اقتصادی 
نشــان می دهد که این رقم ۹/۵ درصد در ســال ۲۰۲۱ به حدود ۲ درصد 
در سال ۲۰۲۲ رســیده است و پیش بینی می شــود میزان رشد اقتصادی 
در سال ۲۰۲۵ تنها حدود ۹/۰ درصد باشد. افزون بر تنزل نرخ رشد اقتصاد 
جهانی، رکود اقتصادی نیز اثر منفی بر صنعت خرده فروشی خواهد داشت 
که به موجب این امر میزان مصرف و اشتغال نیروی کار کاهش پیدا خواهد 

کرد و حاشیه سود خرده فروشی کمتر خواهد شد.
دوم، علی رغم افزایش درآمد اســمی، تورم قدرت خرید مصرف کنندگان 
را کاهش داده اســت. به عنوان نمونــه در آمریکا اگرچه میانگین اســمی 
درآمد هفتگی نسبت به دســامبر ۲۰۲۰ حدود ۳/۸ درصد افزایش یافته، 
اما درآمد واقعــی ۵ درصد کاهش را تجربه کرده اســت. این امر بر تقاضای 
مصرف کننده و در نتیجه بر حجم خرده فروشی تأثیر می گذارد. بااین حال، 
افزایش قیمت ها، ارزش اسمی بازار خرده فروشی را افزایش می دهد. شکل 
یک روند صنعت خرده فروشی اســمی و خرده فروشــی واقعی را از فوریه 
۲۰۲۰ نشــان می دهد که مبتنی بــر آن، دو نمودار اســمی و واقعی متأثر 
از تورم در ســال ۲۰۲۱ از یکدیگر جدا شــده اند.درحالی که فروش اسمی 
از مارس ۲۰۲۱ حــدود ۷/۱۱ درصــد افزایش یافته، فــروش واقعی ۷/۰ 
درصد کاهش یافته اســت. همچنین، قیمت بالای خانه و افزایش نرخ وام 
مســکن، تقاضا برای مســکن را کاهش داده اســت که در نتیجه این امر، 
فروش صنعت خرده فروشی در حوزه مصالح ســاختمانی، مبلمان و اثاثیه 
منزل کاهش یافته و اثرات منفی بر ســال ۲۰۲۳ خواهد گذاشــت. رکود 
بازار مســکن در ایران نیز تأثیر منفی بر خرده فروشی، صنعت لوازم خانگی 
و صنایع ساختمان ســازی خواهد داشــت. افزون بر این امر، نرخ بالا اجاره 
منزل در ایران، قدرت خرید مصرف کننده را توأمان با تورم بالا بیش ازپیش 
کاهش خواهد داد که این امر، خــود موجب تعمیق رکــود در بازار خرده 
فروشی خواهد شد.سوم، هزینه های مصرف کننده برای خدمات نسبت به 
کالا افزایش خواهد یافــت. پس از دوران همه گیری کرونا، توســعه روابط 
اجتماعی بیش ازپیش در بین مردم اتفاق افتاده اســت. به موجب این امر، 
افراد بودجه بیشتری برای رفتن به سینما، رســتوران، کنسرت و مواردی 
ازاین دســت تخصیص داده اند. به دیگر بیان، ســهم بخش خدمات از سبد 
هزینه خانوار بیشــتر خواهد شد و ســهم خرید کالا تقلیل خواهد یافت. از 
سوی دیگر، جهان با کاهش میزان پس اندازهای شخصی مواجه شده است 
و این نرخ به حدود ۱/۳ درصد رســیده که کمتر از سال های قبل می باشد. 
بنابراین، افزون بر افزایش سهم خدمات، کیک هزینه ای افراد نیز به صورت 
اســمی بزرگ تر شــده اســت. مبتنی بر تغییر ترجیحات مصرف کننده، 
مصرف کالاهای بــادوام حدود ۸/۱ درصد در ســال ۲۰۲۳ کاهش یافته و 
هزینه های شخصی بخش خدمات حدود ۶/۳ درصد افزایش پیدا کرده اند. 

رونق بخش خدمات باعث رونق صنایع غذایی و تفریحی خواهد شد.
بر اســاس مطالعات صورت گرفته، ارتباط خرده فروشان با مصرف کنندگان 
در سال ۲۰۲۴ بسیار پرچالش تر از گذشته خواهد بود. مبتنی بر نظرسنجی 
دیلویت، تقریباً تمام مدیران انتظار دارند که در این ســال مصرف کنندگان 
به دنبــال راه حل ها و بســترهای بی نقص بــرای خرید محصول باشــند. 
مصرف کنندگان به دنبال حرکت در مسیر استفاده از پلتفرم ها و جایگزینی 
روش هایی هســتند که با اتکا بر آن هــا بتوانند قیمــت و کیفیت کالاهای 
گوناگون و مشــابه را مقایســه کرده و بهترین تصمیم ممکــن را باتوجه به 
بودجه خود اتخاذ کنند.رقابت بین شــرکت های خرده فروشــی در زمینه 
ارائه اطلاعات محصول، مقایســه قیمت ها، تضمین کیفیت کالا و ارســال 
سریع و ارزان خواهد بود. از ســوی دیگر باید دقت داشت که حدود دو سوم از 
مدیران بر این باورند که قیمت محصول نســبت به برند و وفاداری به شرکت  
خرده فروشــی از ضریب اهمیت بالاتری برای مصرف کننده برخوردار است. 
چالش اصلی برای شرکت های خرده فروشی در سال ۲۰۲۵، ایجاد توازن بین 

میل افزایش قیمت سرمایه گذار و میل کاهش قیمت مصرف کننده است.
در طول دهه آینده، انتظار می رود تغییرات اجتماعی و جمعیت شــناختی 
برای مصرف کننده با ســرعت بی ســابقه ای رخ دهد که به موجب این امر، 
نیازها و خواســته های روزافزون و متنوعی ایجاد خواهد شد. شرکت های 
خرده فروشــی در این دهه با مصرف کننده چاق تر، پیرتر، متکی به فضای 
دیجیتال و چند قومیتی مواجه هســتند. آنها همچنین انتظارات بیشتری 
از شــرکت ها دارند تا از ابتکارات زیســت محیطی، اجتماعی و حاکمیتی 
)ESG( و تنوع، برابری، و شمول )DEI( اســتفاده کنند. در یک مطالعه 
در سال ۲۰۲۱، ســه چهارم نســل زدگفتند که پایداری در تصمیم گیری 
بــرای خرید از یک برند مشــخص مهم تر اســت. مصرف کننــده در حال 
حاضر یک ترکیب نامشــخص و پیچیده از نیازها، خواسته ها و ترجیحات 
منحصربه فرد است. تغییر نیازهای مصرف کننده یک چالش کلیدی برای 
پیش بینی آینده خواهد بود.دنیای امروز در حال تجربه کردن موقعیت های 
شگفت انگیزی است که به کمک فناوری های جدید خلق شده اند. تحولات 
جهانی در گسترش توان علمی و نفوذ تکنولوژی به زندگی بشر باعث شده 
است که اکثر مدیران شرکت های خرده فروشــی به دنبال انقلاب فناوری 
در صنعت خود و پیاده ســازی علوم جدید در فرایند خریدوفروش باشند. 
حدود ۶۰ درصد از مدیران بر گســترش قابلیت های تجارت جهانی توجه 
دارند. به نظر آن ها در ســال ۲۰۲۵ افزون بر فضای مجــازی و پلتفرم های 
فروش کالا، مصرف کننده در شــبکه های اجتماعی نیز امکان مشــاهده و 
خرید کالا را خواهد داشت و این برنامه ها سهمی از بازار را به خود اختصاص 
خواهند داد.مدیران بایــد توجه ویژه ای اینفلوئنســرهای اجتماعی برای 
بازاریابی محصولات خود و یا فروش مســتقیم کالا داشته باشند. در اثبات 
اهمیت این روند می توان اشــاره کرد که حدود ۶۰ درصد از نســل زِد و ۵۶ 
درصد از نســل وای خریدهای مربوط به تعطیلات پایان ســال ۲۰۲۲ را از 
طریق رســانه های اجتماعی انجام داده اند. در دنیای امروز بشــر متکی به 
تکنولوژی و بی ثبات در اســتفاده از برنامه ها و پلتفرم ها است. شرکت های 
خرده فروشــی باتکیه بر فناوری بایــد در همه بســترها برنامه لازم جهت 

فروش محصولات به مصرف کننده نهایی را داشته باشند.

یادداشت

معاون ســازمان برنامــه و بودجه ضمن اعــلام اینکه 
برنامه ریزی شــده تا پایان ســال بودجه بــه تصویب 
مجلس برسد و به بودجه یک دوازدهم نخواهیم رسید، 
از مجوز برداشــت ۱۳۰ هــزار میلیــاردی از صندوق 
توسعه ملی و همچنین تخصیص ارز به ورادات خودرو 

در سال آینده بنا بر شرایط ارزی کشور خبر داد.
حمید امانی همدانی در نشســتی خبری گفت: صف 
دریافت ارز طوری اســت که با توجه بــه اولویت های 
کشــور ارز کمتری به خودرو رسیده و ســال بعد هم 
سیاست مثل امسال اســت و پیش بینی ارز به واردات 

خــودرو تخصیص داده شــود، اما تخصیص 
ارز به واردات خودرو بر اســاس شرایط ارزی 

کشور خواهد بود.
وی همچنین از مجوز برداشــت ۱۳۰ هزار 
میلیاردی از صندوق توســعه ملی خبر داد 
و گفت:  با اجازه ای که در آذرماه صادر شده، 
سهم صندوق توســعه ملی از صادرات نفت 

در سال ۱۴۰۲ از ۴۰ درصد به ۲۰ درصد کاهش یافت 
و این تغییر سهم صندوق توســعه ملی، حدود ۱۳۰ 
هزار میلیارد تومان منابع بــرای بودجه ۱۴۰۲ دولت 

ایجاد خواهد کرد.
امانی با بیــان اینکه کنترل تــورم و کاهش 
انتظــارات تورمــی از محورهــای اصلــی 
لایحــه بودجه ۱۴۰۳ اســت و منابع بودجه 
ســال آینده واقع گرایانه دیده شــده است، 
اظهار کرد: امســال لایحه بودجــه با توجه 
به اصلاحیه مــاده ۱۸۲ آیین نامــه اجرایی 
مجلس شورای اسلامی تغییر کرد و بیشتر ابهامات در 

این مورد بود.
 لایحه بودجه ۱۴۰۳ بایــد در دو مرحله تقدیم مجلس 

می شد. بنابراین ابهامات در مورد بودجه مربوط به افکار 
عمومی نبود و حتی نماینــدگان مجلس هم تصوری 

مانند سال های گذشته داشتند.
به گفته معاون ســازمان برنامه و بودجــه، مرحله اول 
لایحه بودجه ســال آینده شــامل جداول کلان، اقلام 

درآمدی و هزینه ای به مجلس ارائه شد. 
در بخــش اول مالیات هــا، درآمد حاصــل از فروش 
خدمات، فروش نفــت و فرآورده هــای نفتی، فروش 
اوراق اســلامی به علاوه احکام مورد نیــاز و بودجه ای 

آمده بود.

بودجه

خریدار  اقدامات دولت بــرای رفع عقب 
ماندگی هــای یک دهه ای اقتصــاد ایران و 
عبور از شــوک های تورمی سال گذشته در 
شــاخص های اقتصادی نمایان شده است، 
اما جریانی که یک دهه دســت روی دست 
گذاشته و فرصت های طلایی احیای اقتصاد 
ایران را از دســت داده ، دولتی که در میدان 
اســت را از دیر شــدن فردا حذر می دهد.

وزارت اقتصاد در بیانیه ای در پاسخ به برخی 
شبهه افکنی ها نســبت به آینده اقتصادی 
ایران با بیان این که اقدامات دولت برای رفع 
عقب ماندگی های یک دهه ای اقتصاد ایران 
و عبور از شــوک های تورمی سال گذشته 
در شــاخص های اقتصادی نمایان شــده 
اســت، گفت: اما جریانی که یک دهه دست 
روی دست گذاشــته و فرصت های طلایی 
احیای اقتصاد ایران را از دست داده ، دولتی 
که در میدان اســت را از دیر شدن فردا حذر 
می دهد.در متن کامل ایــن بیانیه تحلیلی 

آمده است:

دهه گذشته، دهه تعطیلی بود
همچنان که رئیس جمهور در سخنان خود 
در »سیزدهمین اجلاسیه جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم« اشــاره کرده است، دولت 
ســیزدهم از ابتدای شــروع بــه کار به رغم 
تردیدافکنی های بســیار، ایجاد تنگناهای 
اقتصادی از سوی دشمنان و جنگ ترکیبی 
و همچنین مواجهه با کمبودها و کاستی های 
به ارث رسیده برای دولت از دهه گذشته که 
به درســتی دهه تعطیلی نامیده می شد، کار 
را شروع کرد و البته که با وجود این مشکلات 
توانست بر بســیاری از مشــکلات از جمله 
همه گیــری کرونا، کســری بودجه، کمبود 
کالاهای اساسی، ناترازی ها در بخش انرژی 

و بسیاری موارد دیگر غلبه کند.

اقدامات دولت سیزدهم برای جبران 
یک دهه عقب ماندگی

جبــران کســری بودجــه ۴۸۰ هــزار 

میلیــاردی بــدون اســتقراض از بانک 
مرکــزی، افزایش رشــد اقتصــادی از 
۴ دهــم درصد بــه ۴.۲ درصــد، کنترل 
رشــد نقدینگــی از ۴۶ درصــد بــه ۲۶ 
درصــد، جلوگیــری از اضافه برداشــت 
موسســات مالی، افزایش ده هــا برابری 
همــکاری شــرکت های دانش بنیــان با 
وزارتخانه هــای اقتصــادی و صنعتــی، 
جبران بخش قابــل توجهی از ناترازی در 
بخش آب، برق و گاز، رفع تنش آبی بیش 
از ۳ هزار و ۵۰۰ روستا، شناسایی مودیان 
مالیاتی جدیــد بیش از مجمــوع تعداد 
مالیات دهندگان در گذشــته در راستای 
اجرای عدالــت مالیاتی، توزیــع بودجه 
و اعتبارات بر اســاس آمایش سرزمینی 
و کاهــش قابل توجه نرخ بیــکاری در دو 
سوم استان های کشــور از اقداماتی است 
که دولت بــرای جبران یــک دهه عقب 
ماندگــی و معطلــی اقتصاد انجــام داده 

است.

کسانی که باید پاسخگو باشند، 
مطالبه گر شده اند!

بیان این موارد بــه معنای رضایت از وضعیت 
موجود و انکار مشــکلات معیشتی مردم که 
به دنبال ۵ ســال پیاپی تــورم ۴۰ درصدی 
ایجاد شده نیســت؛ بلکه برای غلبه بر همان 
تردید افکنی  هایی است که همچنان با شدت 
از ســوی مخالفان دولت دنبال می شود. آنها 
که خود در قبال یک دهــه تعطیلی اقتصاد 
ســکوت کرده و حتی یا خــود در ایجاد آن 
مســئولیت داشــته و یا توجیه گر آن بودند 
امــروز نتیجه بخشــی یــک شــبه از روند 

اصلاحی ایجاد شده را مطالبه می کنند.

دولت سیزدهم بر سر عهد و پیمان 
خود با مردم ایستاده است

 دولت ســیزدهم بر عهد و پیمــان خود با 
مردم ایســتاده و از آن عدول نمی کند و به 
همین دلیــل حرکت بر مدار ســند تحولی 
دولت را در تک تک اقدامات دولت در بیش 

از دو ســالی که از عمر آن می گذرد مشاهده 
می کنیم اما طبیعی اســت که بازگرداندن 
اقتصاد به ریل آن هم بعد از یک دهه معطلی 
اقتصاد قطعا هم انرژی و توان مضاعفی نیاز 
دارد و هم نتایج ملمــوس آن برای مردم به 

تاخیر می افتد.
اقدامات چندجانبه دولت برای کنترل تورم

آثار عملکرد دولت علاوه بر رشــد اقتصادی و 
مهار نقدینگی و برخی دیگر از شــاخص های 
اقتصادی در عبور از شــوک های تورمی سال 
۱۴۰۱ نیز به وضوح مشــهود اســت. آخرین 
گزارش مرکز آمار نشــان می دهــد ابتدای 
امســال تا پایان آبان ماه، نرخ تــورم نقطه به 
نقطه ۱۶.۳ واحد درصد کاهــش یافته و این 
در حالی اســت که تــورم نقطه بــه نقطه در 
فروردین امســال ۵۵.۵ درصد بوده است و از 
آنجا که تورم چند ســاله اخیر ایران هم ریشه 
در ســمت عرضه اقتصاد و هم در سمت تقاضا 
دارد؛ بنابراین دولت صرفاً با یک ابزار ســراغ 
مدیریت تورم از مســیر کنتــرل تقاضا نرفته 

است، بلکه سمت عرضه نیز با کنترل نوسانات 
ارزی در سال جاری مدیریت شده است.

چرا رئیس جمهور وعده کاهشی شدن 
تورم را داد؟

کاهش رشــد نقدینگی بــه ۲۶.۲ درصد، 
کاهش رشــد پایــه پولی به حــدود ۳۸.۵ 
درصد در آبان  ماه و به دنبال آن کاهش تورم 
کالایی در پایان آبان  ماه سال جاری به ۱.۳ 
درصد، کاهش تــورم تولیدکننده به ۳۴.۴ 
درصد در پایــان آبان ماه از جملــه اعداد و 
ارقام مراجع رسمی آماری است که حکایت 
از اثرگذاری حرکت مثبت دولت در مســیر 
تحول اقتصادی اســت و البته که بر همین 
مبنا رئیس جمهور تاکید بر کاهشــی شدن 

تورم کرده است.

آمار دولت را قبول ندارید، به آمار 
بانک جهانی مراجعه کنید

هرچند ممکن اســت همین آمارهــا نیز با 
تردید افکنی مواجه شــود اما گزارش اخیر 
بانک جهانی ســند دیگری بر نتیجه بخشی 
تغییر ریل اقصاد است. این بانک در گزارش 
اخیر خود با اشاره به رشد اقتصاد ایران برای 
چهارمین ســال متوالی، از موفقیت دولت 
ایران در مهار انتظــارات تورمی و برقراری 

ثبات در بازار ارز خبر داده است.

فردا دیر است اما...
اما »فردا دیر اســت« جمله کاملا درستی 
اســت و به همین دلیل دولت از تمام توان 
خود برای استفاده از فرصت خدمت و انجام 
اقداماتی برای رفــع عقب ماندگی های یک 
دهه ای بهــره می برد؛ چرا کــه امروز همان 
فردایی است که برای کسانی که مطالبه حل 
آنی مشکلات یک دهه ای را دارند، دیر شده 
است و آنچنان برایشــان دیر شده که حتی 
حاضر نیســتند نیم نگاهی به کارنامه دولت 
نزدیک به خود که بخش عمده ای از دهه از 

دست رفته اقتصاد را رقم زد، بیندازند.
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دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران:

توسعهکارآفرینیدراولویتمجلسقرارندارد
خریدار  دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران 
با بیان اینکه نیازمند یــک برنامه راهبردی 
بلندمدت و چشــم انداز مطلــوب در حوزه 
تولید هستیم، گفت: قوانینی که امروز مورد 
نیاز توسعه کارآفرینی است در خانه ملت در 

اولویت قرار ندارد.
 »حمیدرضــا غزنــوی« در گفت وگویــی 
افزود: ما همیشــه با نمایندگان مجلس در 
ارتباط هســتیم، اما فقط تعــداد معدودی 
از نمایندگان دغدغه تولیــد ملی و صنعت 
را در کشور دارند و این مســاله از دید سایر 
نمایندگان مهــم نبــوده و در اولویت قرار 
نــدارد.وی خاطرنشــان کرد: در حقیقت 
شــرایط به گونه ای نیســت که نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی بر ســر موضوع 
تولید ثروت برای کشــور متفق القول باشند 
و آن را به عنــوان مهم ترین اصل توســعه 
کشــور و با هدف بهبود وضعیــت اقتصاد و 
معیشــت مدنظر قرار دهند.دبیرکل مجمع 
کارآفرینان ایــران گفت: به طــور قطع در 
این مجلس هم افراد دلســوز حوزه تولید و 
کارآفرینی وجود دارد، اما قوانینی که امروز 
مورد نیاز توســعه کارآفرینی است در خانه 

ملت در اولویت قرار ندارد.
وی ابراز امیدواری کرد: نمایندگان منتخب 
دوره بعد ایــن اصل را به عنــوان مهم ترین 
بخش مورد توجه کشور قرار دهند تا شرایط 

بهتر از این بشود.
دبیرکل مجمــع کارآفرینان ایــران اظهار 
داشت: ما نیازمند یک اســتراتژی صنعتی 
هستیم تا یک راهبرد بلندمدت پیش روی 
کارآفرینان و کارکنان دولــت قرار بگیرد؛ 
در حقیقت در صورت وجود این اســتراتژی 

تکلیف بر همه روشن است.
وی با اشــاره به خلا یک برنامــه بلندمدت 
راهبردی صنعتی در کشور، بیان داشت: ما 
هیچ وقت دارای چنین برنامه ای نبوده ایم، 
در واقــع در برخــی از ادوار وزرایی آمدند و 

تعدادی برنامه صنعتی ارائــه کردند، اما به 
علت نداشتن ضمانت حقوقی و اجرایی این 
برنامه ها توســط وزرای بعدی به فراموشی 

سپرده شد.
غزنوی در ادامه گفت: اگر مجلس وارد عمل 
می شــد به طور قطع این قوانیــن ضمانت 
حقوقی و اجرایی پیــدا می کرد و کارآفرین 
نیز تکلیف خود را می دانســت، اما به علت 
خلأ این برنامه بلندمدت و تغییرات فراوان 
قوانین، کارآفرینــان و بنگاه های اقتصادی 

همواره متضرر و ورشکسته می شوند.
وی با بیان اینکه عده ای نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی پیگیر مشکلات اقتصادی 
و تولیدی حــوزه انتخابیه خود هســتند، 
تاکید کرد: اگر در کشــور دارای یک برنامه 
بلندمــدت باشــیم، ســرمایه گذاری ها به 
سمت تولید سوق می یابد و به تبع وضعیت 
کشــور از لحاظ اشــتغال و تولید ثروت در 

شرایط بهتری قرار می گیرد.
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران در تذکری 
مطرح کــرد: نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی همواره باید بداننــد قوانینی که 
مورد تصویب قرار می گیرد چه تبعاتی برای 
تولید در پی دارد. مردم بایــد دارای درآمد 
باشند تا بتوانند هزینه های زندگی را تامین 
کنند.وی با اشاره به اینکه همواره معتقدیم 
مســاله تولید زیربنای همه این موضوعات 
است، خاطرنشــان کرد: هر تصمیمی که در 
کشور اتخاذ می شود باید مقوله تولید مدنظر 
قرار بگیــرد. در واقع اگــر بانک ها مکلف به 
پرداخت تســهیلات تکلیفی می شوند باید 
ببینیم منابع ما به چه میزان است. اگر همه 
تســهیلات به موارد غیر از تولید اختصاص 
یابد تولید با مشکل عدم تامین وجه مواجه 

می شود.
غزنوی تصریح کــرد: با وجــود اینکه نظام 
اقتصادی کشور یک نظام بانک محور است، 
اما همواره مشــاهده می کنیم که تولید در 

وضعیت خوشــایندی قرار نــدارد و اکنون 
بانک ها امکان ارائه تســهیلات به طور کلان 

به بخش تولید را ندارند.
وی با ابراز گلایه نسبت به وضعیت موجود، 
خاطرنشان کرد: به طور قطع کارآفرینی که 
قصد دارد با ســرمایه گذاری در کشور تولید 
انبوه با صرفه اقتصادی بــالا انجام دهد، در 
صورت عدم حمایت از سوی بانک ها و دولت 
با مشــکل مواجه می شــود؛ بر این اساس 
به ناچار تعــداد تولید و تنــوع محصولات 
کاهــش می یابد و قیمــت افزایــش پیدا 

می کند.

لزوم شرکت حداکثری مردم
 در انتخابات

دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران با اشاره به 
لزوم شــرکت حداکثری مردم در انتخابات 
پیش رو گفت: به طور قطــع عدم حضور در 
انتخابــات کاری را پیش نمی بــرد. ما باید 
بر اســاس افــکار، اندیشــه و عقایدمان در 
انتخابات مشــارکت فعال داشــته باشیم 
تا بتوانیم سرنوشــتمان را به دســت افراد 

شایسته بسپاریم.
غزنوی با اشــاره به ویژگی های یک نماینده 
مجلــس، بیان داشــت: نماینــده ایده آل 
نماینده ای اســت که با علم و آگاهی نسبت 
به شــرایط کشــور اولویت ها را بسنجد. ما 
در حیطه فعالیت خــود نیازمند نمایندگان 
هستیم که در عرصه اقتصاد با تجربه باشند 
و بتوانند با مشــارکت و هــم فکری بخش 

خصوصی قوانین مناسبی را وضع کنند.

قوانین مجلس در حوزه تولید باید به 
سمت جذب سرمایه گذاری ها برود

وی دربــاره ویژگی های یــک مجلس قوی 
و مقتدر گفــت: مجلس قوی بایــد به طور 
مقتدرانه قوانینــی را تصویب کند که مردم 
بتوانند از آن به درســتی بهره مند شــوند 

و همواره شــرایط اقتصــادی، اجتماعی، 
سیاســی و فرهنگی کشــور رو بــه تعالی 

حرکت کند.
غزنوی با اشــاره بــه حوزه اقتصــاد گفت: 
مجلس باید بتوانــد در حوزه اقتصاد و تولید 
قوانینی را تصویب کنــد تا بخش خصوصی 
در کشور هرچه بیشــتر به سرمایه گذاری، 

تولید و ایجاد اشتغال ترغیب شود.
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایــران با انتقاد 
از عملکرد برخــی از نماینــدگان مجلس 
افزود: تولید مســاله نخســت و مهم کشور 
نیست، به طوری که با هر کدام از نمایندگان 
مجلس و اعضای کمیســیون ها که رایزنی 
می کنیم این افراد فقط از منظر خودشان به 
موضوعات نگاه می کنند. در صورتی که همه 
نخبگان کشــور به این نتیجه رسیده اند که 
تولید، اشتغال، تولید ثروت و بهبود معیشت 
مردم مهم ترین موضوعی است که باید به آن 
پرداخته شود؛ اما همواره قوانینی که در این 

راستا تصویب می شود کارآمد نیست.
وی در این باره ادامــه داد: به طور مثال برای 
مسائل مهمی از قبیل ازدواج و فرزندآوری 
تســهیلاتی تکلیفی در مجلــس مصوب و 

اجرای آن بــه بانک ها ابلاغ می شــود و در 
صورتی که بانک ها نســبت بــه اعطای این 
تسهیلات کوتاهی کنند مشــمول جرایم 
سنگین می شوند، اما در حوزه تولید به این 
شــکل نبوده و به طوری کلی تسهیلاتی به 

حوزه تولید نمی رسد.
غزنــوی تصریح کــرد: در حقیقــت بــه 
گفته بانک هــا اگــر تســهیلات تولید به 
تولیدکنندگان ارائه نشود و یا در اعطای آن 
کوتاهی انجام شود، بانک ها مشمول جریمه 
نمی شــوند، به همین دلیل همواره اعطای 
تســهیلات ازدواج و فرزندآوری در دستور 

کار بانک ها قرار می گیرد.
دبیرکل مجمــع کارآفرینان ایــران با بیان 
اینکه اگر برای ازدواج شــغلی نباشد و برای 
فرزندآوری درآمدی وجود نداشــته باشد 
چطور کشــور و مردم اداره می شوند، گفت: 
به همین خاطر اســت کــه معتقدیم تولید 
از مســائل مهم هر کشوری اســت، اما در 
کشور ما همواره به این موضوع توجه کافی 
نمی شــود و همان طور که همگان شــاهد 
هســتند، فاقد هرگونــه برنامه ریزی کلان 

صنعتی هستیم.



ساخت۶ایستگاهجدیدسنجشکیفیتهوادرتهران

متقاضیان فرزندخواندگی موقت و دائم بخوانند

واگذاریکودکانبدسرپرستبهخانوادهمیزبانبدوننیازبهرایقضایی

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      11 دی 1402    شماره 1492

 اهدای خون زنان حدود 4 درصد
۳استانرکوردداراهدایخوندر۹ماههامسال

بنابر اعلام سخنگوی ســازمان انتقال خون، میزان اهدای خون ۹ ماهه 
سال ۱۴۰۲ با رسیدن به عدد ۱ میلیون و ۷۵۹ هزار و ۷۳۴ واحد اهدای 
خون، رشــد بیش از ۴ درصد نسبت به مدت مشابه ســال قبل را نشان 

می دهد.
 دکتر بشیر حاجی بیگی - ســخنگوی سازمان انتقال خون ضمن اعلام 
این مطلب افزود: استان لرســتان با رشدی نزدیک به ۲۹ درصد، استان 
خراسان شــمالی نزدیک به ۲۰ درصد و اســتان کرمان نزدیک به ۱۳ 
درصد بالاترین رشــد آمار اهدای خــون را در میان اســتان ها به خود 

اختصاص دادند.  
حاجی بیگی همچنین با اشــاره به رشد شــاخص اهدای مستمر خون 
گفت: این شــاخص هم اکنون در کشــور بیش از ۵۴ درصد اســت و 
استانهای ســمنان با شــاخص نزدیک به ۶۹ درصد، یزد نزدیک به ۶۴ 
درصد و گلســتان نزدیک به ۶۳ درصد بالاترین شاخص اهدای مستمر 
کشــور را به خود اختصاص داده اند.  ســخنگوی ســازمان با تاکید بر 
اهمیت افزایش مشــارکت بانوان در امر اهدای خون گفت: متاســفانه 
این شاخص در خور بانوان مشارکت جوی کشورمان نیست و هم اکنون 

تنها کمی بیش از ۴ درصد بانوان کشورمان اهدا کننده خون هستند.
بنابر اعلام روابط عمومی روابط عمومی، وی افزود: استان های لرستان 
با بیش از ۸ درصد، خراسان شــمالی با نزدیک به ۸ درصد و کردستان 
با نزدیک به ۷ درصد بیشــترین درصــد اهدای خون بانــوان در میان 

استان های کشور را به خود اختصاص داده اند.  
حاجی بیگی با اشاره به کارآمدی شبکه ملی خونرسانی در تامین ذخایر 
خون استان ها خصوصا در فصل های سرد سال گفت: میزان ارسال خون 
بین استان ها در شبکه ملی خونرسانی در ۹ ماهه سال جاری نسبت به 

مدت مشابه با رشد نزدیک به ۱۴ درصدی روبرو بوده است.  
سخنگوی سازمان انتقال خون از هموطنان خواست تا با توجه به فصل 
سرما، اهدای خون را در برنامه زندگی خود قرار دهند، زیرا نیاز به خون 
مستمر و همیشگی است اما آلودگی هوا، افزایش نزولات جوی، برودت 
هوا و ترافیک می تواند در ماه های پیش رو منجر به کاهش ذخایر خون 
شود که ســخاوت و ایثار هموطنان همچون همیشه می تواند پشتوانه 

سلامت بیماران باشد.

معاون اجتماعی سازمان وظیفه عمومی فراجا:
ورزشکارانمشمولتاپایانفصلدرتیمهای

خودباقیخواهندماند
معاون اجتماعی ســازمان وظیفه عمومی فراجا با بیــان اینکه تمامی 
ورزشــکاران مشــمول می توانند در تیم های خود باقی بمانند، گفت: 
طبق جلســات وزارت ورزش و ستادکل نیروهای مســلح این تصمیم 

گرفته شد.
 ســعید زاهدی درباره فعالیت بازیکنان مشــمول تا پایان فصل کنونی 
لیگ برتر فوتبال اظهار داشــت: با ارزیابی که توسط ستاد کل نیروهای 
مســلح و وزارت ورزش و جوانان صورت گرفــت، طرحی که به صورت 
موقــت در حال اجرا بود و در آن ورزشــکاران مشــمول بایــد با اتمام 
شــرایط های قانونی در میانه های فصل راهی خدمت مقدس سربازی 
می شدند لغو و همانند گذشــته این عزیزان در پایان فصل ورزشی خود 
باید خود را به ســازمان نظام وظیفه عمومی معرفی کنند تا در تیم های 

نظامی به کار گرفته شوند.

او ادامه داد: بنابراین تا پایان فصل جاری مســابقات ورزشی، هیچکدام 
از بازیکنانی که مشــمول بودند مشــکلی برای حضور در تیم های خود 
نخواهند داشــت. تمام تیم های نظامی در ورزش کشــور فعال هستند 
و روند فعالیت هیچکدام از آنها متوقف نشــده اســت تقسیم بازیکنان 
مشمول در تیم های نظامی به عهده ستاد کل نیروی مسلح است و این 
طور نخواهد بود که تمام فوتبالیســت ها در تیم ملوان عضویت داشته 

باشند.

عضو شورای شهر تهران:
وضعیتآبدرتهرانمطلوبنیست

عضو شــورای شــهر تهران گفت: وضعیت آب در تهران به هیچ عنوان 
مطلوب نیســت و مجموعه های دولتی باید بیشتر از مردم صرفه جویی 
در مصرف آب را رعایــت کنند و مردم نیز باید صرفــه جویی کنند تا از 

بحران ناشی از کمبود بارندگی خارج شویم.
مهدی پیرهادی در دویســت و چهارمین جلسه علنی شورای اسلامی 
شــهر تهران در قالب تذکری، گفت: از ســال ۱۳۹۰ آبفا از ۲۸ درصد 
از آبهای زیرزمینی اســتفاده می کرد. اما در ســال ۱۴۰۱ و امسال این 
میزان به بیش از ۵۰ درصد افزایش یافته است. وضعیت آب در تهران به 

هیچ عنوان مطلوب نیست.

وی با بیان اینکه مجموعه های دولتی باید بیشــتر از مردم صرفه جویی 
در مصرف آب را رعایت کنند، افزود: مردم نیز باید صرفه جویی کنند تا 

از بحران ناشی از کمبود بارندگی خارج شویم.
پیرهادی با اعلام اینکه باید به سمت کاشت گونه های کم آب بر برویم، 
تأکید کرد: متأســفانه در استفاده از وســایل کاهنده مصرف آب توجه 
کافی صورت نگرفته است. از سویی دیگر اســتفاده بیش از حد از منابع 

آب زیرزمینی منجر به افزایش فرونشست ها شده است.
این عضو شــورای شــهر تهران با بیان اینکه به ما می گویند چرا به این 
اندازه در مورد آلودگی هوا صحبت می کنم و باید ســکوت کنم، گفت: 
بیش از ۲۷ هزار نفر در کشور و ۶۳۹۸ نفر در تهران در طول یک سال به 
دلیل آلودگی هوا جان خود را از دست داده اند. اگر به همین منوال پیش 
برویم تعداد جان باختگان به دلیل آلودگی هوا از شــهدای هشت سال 

دفاع مقدس پیشی خواهد گرفت.
وی ادامه داد: اجرای اســتانداردهای ســوخت را نمی توان به ســال 
۱۴۰۷ موکول کرد؛ امــا وزارت نفت نامه ای تنظیــم و اعلام کرده که 
این استانداردســازی تا ســال ۱۴۰۷ به تأخیر بیفتد. تا چه زمانی باید 

استانداردسازی با تأخیر مواجه شود؟

دیوار

سخنگوی شــهرداری تهران اعلام کرد: ظرف یکی دو 
هفته آینده فاز دوم مرکز یاورشــهر ۹ نیــز با بیش از 
۲۵۰۰ تخت جدیــد به بهره برداری خواهد رســید. با 
تلاش دیگر دســتگاه ها مجموعاً بالــغ بر ۵۰۰۰ تخت 

جدید تا انتهای سال به مراکز ماده ۱۶ اضافه می شود.
عبدالمطهر محمدخانی  در خصوص  آخرین وضعیت 
ســاماندهی معتادان متجاهر پایتخــت، اظهار کرد: 
با تشــکیل قــرارگاه اجتماعی از ابتــدای دوره جدید 
مدیریت شهری، هم افزایی و هماهنگی مناسبی میان 
دستگاه های مختلف ذی مدخل در موضوع آسیب های 
جامعه شــکل گرفت. به این ترتیب سرعت تصمیم تا 

اجرا و بروکراسی های اداری تا حد امکان کاهش یافت.
وی با اشاره به مشارکت مســئولان ارشد دستگاه های 
مختلف در جلسات قرارگاه، اضافه کرد: با حکم رئیس 
جمهور و انتخاب شهردار تهران به عنوان دستیار ویژه، 

مرکز رصــد، پایش و مدیریت آســیب های 
اجتماعی بــرای پیگیری مصوبات جلســه، 
طراحــی و برنامه ریــزی شــکل گرفــت و 
هم اکنون جلسات قرارگاه به  صورت مستمر 

در جریان است.
سخنگوی شــهرداری تهران با اشاره به آنکه 
در موضوع ســاماندهی معتــادان متجاهر 

در سطح شهر مشــکل خاصی از لحاظ عملیاتی وجود 
ندارد، افزود: همین حالا با تــلاش مجموعه مدیریت 
شهری و دیگر دســتگاه ها در راستای افزایش ظرفیت 
پذیریش معتادان متجاهر، بالغ بــر چند هزار ظرفیت 

خالی در مراکز ماده ۱۶ پایتخت آماده است. 
محمدخانی اوضاع نامناســب مراکز ماده ۱۶ پایتخت 
را در سال های گذشته یادآوری کرد و گفت: در ابتدای 
تشــکیل تیم جدید مدیریت شــهری، ظرفیت های 

ناچیزی بــرای نگهداری از معتــادان وجود 
داشت و پیدا کردن یک تخت خالی در مراکز 
بازپروری نیازمند پرس وجو و جســتجوی 
فراوان بود.وی با تأکید بر تصمیم شهرداری 
تهران بر گســترش ظرفیت مراکز ماده ۱۶، 
بیان کرد: علاوه بر چنــد هزار ظرفیت خالی 
موجود، ظرف یک تــا دو هفته آینده فاز دوم 
مرکز »یاور شهر ۹« نیز با بیش از ۲۵۰۰ تخت جدید به  
بهره برداری خواهد رسید که با تلاش دیگر دستگاه ها 
مجموعاً بالغ بر ۵۰۰۰ تخت جدید تا انتهای ســال به 

مراکز ماده ۱۶ اضافه می شود.
سخنگوی شــهرداری تهران به عزم دستگاه انتظامی 
برای ســاماندهی معتادان متجاهر اشاره و اظهار کرد: 
با وجود ظرفیت های خالی موجــود و همراهی پلیس، 
مشــکل خاصی از بابت جمع آوری و ســاماندهی این 

افراد از سطوح خیابان های پایتخت وجود ندارد.
محمدخانــی اوضاع معتــادان متجاهر پــس از پایان 
دوره ضــرورت در مراکز ماده ۱۶ را مهم ترین مســأله 
ســاماندهی این افراد دانســت و تصریح کــرد: بنابر 
مطالعــات صورت گرفته تنها کســر کوچکــی از این 
افراد پس از پایان دوره به دامــان خانواده و اجتماع باز 
می گردند. اغلب این افراد متأســفانه پــس از خروج از 

مراکز یاورشهر دوباره به دام اعتیاد گرفتار می شوند.
سخنگوی شهرداری تهران به تلاش تمام دستگاه های 
ذی ربط بــرای طراحــی برنامه هایی بــرای معتادان 
متجاهر پس از دوره ضرورت و بعــد از خروج از مراکز 
ماده ۱۶ اشــاره کرد و گفــت: در تلاش هســتیم تا با 
راه اندازی مراکز کارآفرینی، مشغول کردن معتادان به 
کســب وکار و حمایت از خانواده های این افراد، شانس 

موفقیت و بازگردانی آنها را افزایش دهیم.

یاورشهر

خریدار  معاون امور اجتماعی بهزیســتی 
اســتان تهران با اشــاره به اصلاح آیین نامه 
اجرایــی قانــون حمایــت از کــودکان 
بی سرپرســت و بدسرپرســت، به سوالاتی 
درخصوص شــرایط خانواده های داوطلب 
میزبانی، کــودکان مشــمول خانواده های 
میزبان موقــت، چگونگــی تغییر وضعیت 
خانواده میزبــان به خانــواده جایگزین و... 

پاسخ داد.
فاطمــه ارزانیــان، بــا اشــاره بــه اصلاح 
آیین نامه اجرایی قانون حمایت از کودکان 
بی سرپرست و بدسرپرســت که به موجب 
آن کودکان و نوجوانانی که بر اســاس حکم 
مرجع قضایی اعم از دادسرا یا دادگاه جهت 
نگهداری به بهزیستی سپرده شده  اند، برای 
مراقبت موقــت به خانواده هــای داوطلب 
سپرده می شــوند و در این راستا از ظرفیت 
مؤسسات مراقبت خانواده محور - که نوعی 
مؤسســه خیریه با رویکرد جدید هســتند 
- هم جهت شناســایی خانواده داوطلب و 
نظارت بر وضعیت طفل و نوجوان در آغوش 
گرم خانواده بهره  گیری می  شود، اظهار کرد: 
برنامه مراقبت از کودکان بر حســب شرایط 
وضعیت کودک متفاوت بوده که براســاس 
برنامه ســازمان بهزیســتی ایــن موضوع 

اولویت بندی شده است.
وی افزود: اولویــت اول مراقبت کودک در 
خانواده زیســتی نزد پدر و جد پدری و مادر 
و وصی به صورت مســتقل اســت. اولویت 
دوم، مراقبت در خانواده زیســتی نزد پدر و 
جد پدری و مادر و وصی با ضم امین یا ناظر، 
اولویت سوم، مراقبت در خانواده جایگزین 
خویشــاوند، اولویــت چهــارم مراقبت در 
خانواده جایگزین غیر خویشــاوند و اولویت 
پنجم مراقبت مؤسســه ای تا زمان باز پیوند 
به خانواده زیســتی یا واگذاری به خانواده 
جایگزین خویشــاوند یا غیرخویشــاوند به 
ترتیب اولویت )مراقبت توســط مؤسســه 
مراقبــت خانــواده محور توســط خانواده 
میزبان و مراقبت توســط مؤسسه مراقبتی 
به صورت گروهی با تفکیک سن و جنس به 

استثناء شیرخوارگاه( است.

چرایی واگذاری کودکان دارای 
خانواده به عنوان فرزند خوانده

معاون امور اجتماعی بهزیســتی اســتان 
تهران با اشــاره بــه برنامه هــای مراقبتی 
از کــودکان فاقــد سرپرســت موثــر یــا 
بی سرپرست، یادآور شــد: چنانچه خانواده 

زیستی صلاحیت کامل جهت سرپرستی را 
نداشته باشد، دادگاه با در نظر گرفتن نظریه 
کارشناسی سازمان بهزیستی، سرپرستی را 
به آنان واگذار خواهد کــرد اما برای کودک 
امین یــا ناظر نیز تعیین می کنــد. اگر هیچ 
یک از خانواده زیستی صلاحیت سرپرستی 
از کــودک را حتــی با ضــم امین یــا ناظر 
نداشته باشــد، دادگاه می تواند مسئولیت 
امین موقت یا قیم را به خانــواده جایگزین 
واگذار کند یا آن که کودک را به متقاضیان 
فرزندخواندگــی بســپارد. همچنیــن در 
واگــذاری اولویت با بســتگان اســت و در 
مراقبت کودک توســط خانواده جایگزین 
اعم از بستگان یا غیربستگان، باید کودک با 
یکی از احکام فرزندخواندگی امین موقت یا 

قیم سپرده شود.
ارزانیان با بیــان اینکه در فاصلــه بازپیوند 
به خانواده زیســتی یا واگــذاری کودک به 
خانواده جایگزیــن، »مراقبــت از کودک 
توســط خانواده میزبان« صورت می گیرد 
و در صورتی که امکان اجــرای هیچ یک از 
برنامه های مراقبتی مذکور نباشــد، کودک 
در مؤسســه به صــورت گروهــی مراقبت 
می شــود، گفت: این نوع مراقبت به عنوان 
راه کاری موقت بــرای کودک در نظر گرفته 
می شــود. در طول مدت زندگــی کودک 
در مراکز شــبانه روزی، تیــم مراقبت باید 
همــواره پیگیری لازم جهت فراهم شــدن 
زمینه های مراقبت نزد خانواده زیســتی یا 

جایگزین را برای او فراهم آورد.معاون امور 
اجتماعی بهزیستی استان تهران با اشاره به 
اصلاح آیین نامه اجرایــی قانون حمایت از 
کودکان بی سرپرست و بدسرپرست، تاکید 
کرد: تأمین شرایط بهتر برای رشد و تربیت 
کودک و نوجوان در خانواده و بهبود فرایند 
بازپیوند یا واگذاری سرپرســتی به خانواده 
جایگزین از اهــداف شــیوه نامه اصلاحیه 
آئین نامه مذکور است.ارزانیان درخصوص 
ویژگی های ایــن مدل مراقبتــی، اینگونه 
توضیــح داد: این مــدل مراقبتی به صورت 
مؤسسه ای و نحوه مراقبت نگهداری کودک 
توسط خانواده میزبان است. خانواده میزبان 
برای این نــوع مراقبت بایــد آموزش های 
تخصصی را طی کند.وی خاطرنشــان کرد: 
ســپردن کودک به خانواده میزبان نیاز به 
دســتور یا رأی مرجع قضایی ندارد. کودک 
راسا توسط بهزیســتی یا از طریق مؤسسه 
مراقبت خانواده محور به خانــواده میزبان 
ســپرده می شــود. مراقبت کودک توسط 
خانواده میزبان موقت بوده و صرفاً تا زمان باز 
پیوند به خانواده زیستی یا واگذاری کودک 

به فرزندخواندگی ادامه می یابد.

چه کودکانی به خانواده میزبان سپرده 
می شوند؟

معاون امور اجتماعی بهزیســتی اســتان 
تهران ادامــه داد: البته کودکان مشــمول 
شــیوه نامه آئین نامــه اصلاحــی کودکان 

بی سرپرســت و بدسرپرســت، باید دارای 
سه شــرط باشند؛ ســن کودک تا ۱۸ سال 
تمام شمسی باشــد؛ کودک مشمول یکی 
از بندهای ماده ۸ قانون حمایت از کودکان 
و نوجوانــان مصوب ســال ۱۳۹۲ یا ماده ۳ 
قانون حمایت از اطفــال و نوجوانان مصوب 
ســال ۱۳۹۹ باشــد و همچنین مسئولیت 
نگهداری کودک از ســوی دادسرا یا دادگاه 

به سازمان بهزیستی سپرده شده باشد.
ارزانیان با اشاره به اینکه کودکان صرف نظر 
از جنســیت، وضعیت جســمانی و تابعیت 
مشمول این شــیوه نامه هســتند، تصریح 
کرد: کودک و نوجوانی که به جهت داشتن 
معلولیت، ابتــلا به بیماری هــای نیازمند 
پیگیــری درمان، بــروز حادثه یا آســیب، 
سابقه مصرف مواد اعتیادآور یا موارد خاص 
دیگر نیازمند خدمات ویژه حمایتی است و 
همچنین کودکان مقیــم مراکز مداخله در 
بحران یا شــبه خانواده یا توانبخشی یا خانه 
سلامت و اتباع و حتی کودکان کار )تا تعیین 
تکلیف نهایی می توان به خانــواده میزبان 
واگذار کرد(، مشمول این شیوه نامه هستند. 
همچنین کودکانی که در محیط های دیگر 
نگهداری شــوند را می توان تا زمان تعیین 
تکلیف قطعی آنــان در مرجــع قضایی به 

خانواده میزبان سپرد.

شرایط داوطلبان میزبانی از کودک
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود به 

شــرایط داوطلبــان میزبانی اشــاره کرد 
و گفــت: زوجیــن، دختران و زنــان بدون 
شوهر با داشــتن شــرایطی همچون سن 
بالای ۳۰ ســال یکــی از زوجین یــا خانم 
مجرد، ایمــان و تقید به انجــام واجبات و 
ترک محرمات، نداشــتن محکومیت مؤثر 
کیفری با شــرایط مندرج در قانون مجازات 
اســلامی، داشــتن اقامت در ایران، داشتن 
سلامت جســمی و روانی و توانایی عملی و 
مهارت لازم در مراقبــت و تربیت کودک و 
نوجوان با تأیید پزشــک معتمد ســازمان، 
داشتن تمکن مالی مناسب برای پرورش و 
رفاه نسبی کودک و نوجوان، عدم استعمال 
مشروبات الکلی و عدم اعتیاد به مواد مخدر و 
روانگردان، حسن شهرت به اخلاق، عدالت و 
امانت داری، استحکام خانواده و حسن رفتار 
اعضای خانواده نســبت به یکدیگر، داشتن 
فاصله سنی مناسب با کودک و نوجوان، دارا 
بودن حداقل مدرک دیپلم یکی از زوجین و 
نیز دختران و زنان بدون شــوهر می توانند 

داوطلب میزبانی باشند.
معاون امور اجتماعی بهزیســتی اســتان 
تهران تاکید کــرد: لازم به ذکر اســت که 
ازدواج زوجیــن باید قانونی و دائم باشــد. 
متقاضیان بالای ۵۰ سال ترجیحاً می توانند 
مراقبت موقت کودکان بالای ۲ ســال را بر 
عهــده بگیرنــد. زوجین، دختــران و زنان 
غیرایرانــی دارای مجــوز اقامــت در ایران 
می توانند مراقبت موقت کودک هم تابعیت 

خود را بر عهده بگیرند.
وی بــا اشــاره به اینکــه خانــواده میزبان 
اساســا با خانواده جایگزین متفاوت است، 
گفت: در شــرایطی همچون عــدم امکان 
بازپیونــد کــودک بــه خانواده زیســتی، 
تمایل خانواده میزبــان، مصلحت کودک و 
نوجوان )کودک ســن بالا، کودکان نیازمند 
پیگیری درمان و کــودک دارای معلولیت(، 
تاییــد کارگــروه شهرســتان، ثبت نام در 
ســامانه ملی فرزندخواندگی و طی کردن 
فرایند فرزندخواندگی و ثبت دادخواســت 
در ســامانه ثنا قــوه قضائیه و صــدور رأی 
سرپرســتی توســط دادگاه صالح، خانواده 
میزبــان می تواند بــه خانــواده جایگزین 
تغییر وضعیت دهد، زیرا خانــواده میزبان 
برای میزبانی از کــودکان از زمان پذیرش 
تا بازپیوند یا واگذاری به خانواده جایگزین 
آموزش های تخصصی دیده و قرار اســت به 
جای مراقبت مؤسسه ای از کودکان متعدد 

در خانواده مراقبت کنند. 

خریدار  مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت 
هوای تهران از ایجاد شــش ایستگاه جدید 
ســنجش کیفیت هوا در تهــران خبر داد و 
نسبت به محدود شدن دسترسی به آرشیو 
داده های کیفیت هوا اظهار کرد: دسترسی 
به آرشــیو داده و اطلاعات محدود نشده و 
تنها قابلیت ثبت نام در ســایت برای ارتباط 
مســتقیم با بهره برداران از ایــن اطلاعات 

ایجاد شده است.
تهران از جمله کلانشــهرهایی اســت که 
در نیمه دوم ســال با آلودگی هوا دســت و 
پنجه نــرم می کند به گونه ای کــه آذرماه 
امسال شــهروندان تهرانی یک روز هوای 
پاک، هشــت روز هوای قابل قبول، ۱۷ روز 
هوای ناســالم برای گروه های حســاس و 
چهار روز ناســالم تنفس کردند. برای ثبت 
این داده هــا و گزارش وضعیــت کیفیت 
هوای تهــران در بخش هــای مختلف این 
اســتان ایســتگاه های ســنجش کیفیت 
هوا جایگذاری شده اســت که مدیرعامل 
شــرکت کنترل کیفیت هــوای تهران از 
افزایش ۶ ایســتگاه سنجش کیفیت هوای 
جدید خبر داد و به گفته وی ۳ ایستگاه در 
راستای نوسازی و ۳ ایســتگاه در راستای 

توسعه جایگذاری خواهند شد.
ســیدمحمدمهدی میرزایی قمــی درباره 

احداث و جایگذاری ایستگاه های سنجش 
کیفیت هوای تهران اظهار کرد: بر اســاس 
برنامه توســعه چهارم شــهرداری تهران، 
شش ایستگاه سنجش کیفیت هوای جدید 
ساخته شــده اســت که به تمام آنالایزرها 
مجهز هســتند و آلاینده های معیار در شهر 
تهران از جمله آلاینده هــای گازی و ذرات 
معلــق را اندازه گیــری می کننــد و پس از 
راه اندازی ، اطلاعات آن ها نیز در محاســبه 
شــاخص اندازه گیری کیفیت هــوا لحاظ 

می شوند.
وی افــزود: مکان یابی ایســتگاه جدید نیز 
انجام شــده اســت. از این شــش ایستگاه 
جدید، ســه ایســتگاه در مکان های جدید 
و ایســتگاه های دیگر نیز در نقــاط قبلی به 
منظور نوسازی و به روزرسانی ایستگاه های 
قدیمی مستقر خواهند شــد چراکه برخی 
از ایستگاه های شــهر تهران که در سنوات 
گذشــته احداث شــدند، نیاز به نوسازی و 

به روزرسانی دارند.
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران اضافه کرد: وضعیت ســخت افزاری 
و نرم افزاری تمام اطلاعات ایســتگاه های 
ســنجش کیفیت هوا که در اختیار شرکت 
کنترل کیفیت هــوای شــهرداری تهران 
است، بر اساس دستورالعمل های استاندارد 

به صورت دقیــق و کامل چک می شــوند و 
به هیچ وجه عوامل انســانی در این داده ها 
دخیل نیســتند و قابلیت تغییــر نیز وجود 
ندارد. اطلاعات از طریق ســرورها مبادله  و 
بر اساس استانداردهای روز، محاسبات آن 

انجام می شود.
وی ادامــه داد: نکته مهم و قابــل توجه این 
است که شاخص نهایی کیفیت هوای شهر 
تهران بر اساس قانون باید به تایید سازمان 
حفاظت محیط زیست برسد و پس از تایید 
این ســازمان به عنوان شــاخص متوسط 
)میانگین( ۲۴ ســاعته شــهر تهران اعلام 

می شود.
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران درباره محدودیت در دسترســی به 
داده های ســایت شــرکت کنترل کیفیت 
هــوای تهران حتــی اطلاعــات مربوط به 
کیفیت هــوای ایســتگاه ها در همان روز 
اظهــار کرد: اطلاعــات موجود در ســایت 
شرکت به هیچ وجه از دسترس خارج نشده 
است و شــهروندان می توانند به صورت ۲۴ 
ساعته از تمامی اطلاعات موجود در سایت 

استفاده کنند.
 تنها آرشــیو داده های تخصصی که مربوط 
به غلظت آلاینده ها طی ســال های گذشته 
هســتند با ثبت نام رایــگان و دریافت کد 

پیگیری در همان قســمت قابل دسترسی 
اســت. این تغییر به منظور برقراری ارتباط 
دوسویه و مفید با افراد استفاده کننده از این 
داده ها که عموماً از جامعه علمی، تحقیقاتی 
و دانشگاهی کشورمان هستند برقرار شده 

است.
میرزایی قمــی در پایان تصریــح کرد: این 
اطلاعات تخصصی هســتند و مردم عادی 
از ایــن اطلاعــات اســتفاده ای نمی کنند 
و افرادی که بــه داده های آرشــیو غلظت 
آلاینده های ســال گذشــته نیــاز دارند، 

می تواننــد در این ســایت ثبت نــام و کد 
رهگیری دریافت کنند که بــا دریافت این 
کد، به صورت دائمی به اطلاعات دسترسی 
دارند. به همین دلیــل می گوییم که به هیچ 
وجه دسترســی به آرشــیو داده ها محدود 
نشــده اســت و تنها به دلیل اینکه شرکت 
کنترل کیفیت هوای تهران، بتواند در کلیه 
پروژه های تحقیقاتــی جامعه هدف خود را 
شناســایی کند و با آن ها ارتباطات دوسویه 
مناسبی داشته باشد این اتفاق رقم خورده 

است.

افتتاحفازدومیاورشهر۹با۲۵۰۰تختبرایساماندهیمعتادانمتجاهرپایتخت
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تئاتر شهر و اعتبار و تاریخ آن از ابتدای انقلاب همیشه به مذاق خیلی ها 

خوشایند نبود.
هوشنگ توکلی در حاشیه آغاز عملیات اجرایی حریم هنری تئاتر شهر 
در این باره که شــروع عملیات اجرایی حریم هنری تئاتر شهر و این که 
چه کمکی به رونق تئاتر می کند، افزود: نمونه موسسه ای که در جنوب 
تئاتر شهر درســت کرده اند از اول انقلاب بود. نگاهی بود که به حریم و 

حرمت حمله کردند و هر دو شکست.
وی افزود: در این سی و خورده ای سال تلاش بر این شده که این حرمت 
برگردد اما تا حریم آن درست نمی شــد حرمت هم برنمی گشت. ما این 

چالش را داشتیم.
توکلی گفت: امیدوارم این ساخت و ســازی که اکنون صورت گرفته و 
دارد تداوم پیدا می کند شــرایطی را به وجود آورد که حرمت را به تئاتر 

برگرداند.
عملیات اجرایی ساخت حریم هنری تئاتر شــهر دوم دی ماه با حضور 
محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی و جمعی از 

هنرمندان پیشکسوت سینما، تئاتر و تلویزیون آغاز شد.

سعید مقیسه مطرح کرد
کارویژهتالارهوشمصنوعیرصتا

تشریحشد
رییس سازمان ســاترا با اشاره به افتتاح نمایشــگاه »رصتا« از اقدامات 
تالار هوش مصنوعی و آموزش ها و مســابقه هایی که در این تالار برگزار 

می شود، خبر داد.
سعید مقیســه رییس ســازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر 
در برنامه »و اما امروز« شــبکه آموزش درباره نمایشــگاه »رصتا« که 
امروز صبح ۱۰ دی ماه افتتاح می شود، بیان کرد: این دومین نمایشگاه 
»رصتا« است، نمایشــگاه قبلی اسفند ماه سال گذشــته برگزار شد و 

نمایشگاه امسال از امروز تا ۱۲ دی ماه برپا خواهد بود.
وی ادامه داد: چند هدف برای این نمایشــگاه در نظــر داریم؛ اینکه به 
نوعی هم افزایی بین سکوها برقرار باشــد، سال گذشته در قالب همین 
نمایشگاه مجمع رصتا تشکیل شد و امسال قرار است نشست عمومی و 

نشست های تخصصی برگزار شود. 
همچنین کاربران ســکوها و ســرویس ها می توانند با دست اندرکاران 
تولید در شبکه خانگی گفت وگو کرده و به صورت مستقیم نظرات خود 

را اعلام کنند.

مقیسه درباره تالار هوش مصنوعی در این نمایشــگاه تصریح کرد: در 
کنار حدود ۱۵۰ سکویی که در نمایشگاه ثبت نام کرده و حضور دارند، 
تالار هوش مصنوعی را هم داریــم. اخیرا هوش مصنوعی بدون آموزش 
یا مهارت خاصی یا حتی تجهیزات فوق العــاده ای در اختیار مردم قرار 
گرفته اســت و با گوشــی های موبایل خود می توانند اقداماتی داشته 

باشند که قبلا کار دشوار و سختی بود.
وی درباره جزییــات تالار هــوش مصنوعی توضیــح داد: در این تالار 
تعدادی از کارشناســان حضور دارند که به مردم آموزش هایی بدهند 
و کســانی که تا به حال در این زمینه فعالیت یا تجربه ای نداشــته اند از 

نزدیک با انواع هوش مصنوعی آشنا شوند. 
یک میز کارشناســی هم برای سکوهای شــبکه نمایش خانگی وجود 
دارد که آنها بدانند چطور می توانند در ایــن زمینه بهره برداری کنند. 
مسابقه ای هم طراحی شده است برای کسانی که که همان جا آموزش 
می بینند که می توانند به این آموزش هــا عمل کرده و جوایزی دریافت 

کنند.

حضورونموسوارفاقدرلسآنجلس
فیلم های کوتــاه »ونموس« و »ارفــاق« به جشــنواره فیلم کودک و 

نوجوان لس آنجلس راه پیدا کرد.
 فیلم کوتاه »ونموس« به کارگردانی غلامرضــا ملااحمدی و »ارفاق« 
به کارگردانی رضا نجاتی به بخش مســابقه بین الملل هجدهمین دوره 

جشنواره فیلم کودک و نوجوان لس آنجلس راه پیدا کرد.
»ونموس« روایت پدر و پسری عشایر اســت که بر سر سمی بودن گل 
خارداری که به گفته پدر باعث مرگ گوســفندان می شود اختلاف نظر 
دارند. »ارفاق« هم داستان معلمی است که با یکی از شاگردانش بر سر 

نمره امتحان به مشکل خورده و رابطه آنها وارد بحران می شود.
»ونموس« را ســیامک حیدری تهیه کرده و تصویربرداری آن بر عهده 
مســعود کاظم اصلانی اســت. همچنین محمدرضا عالیــور و مختار 

عبدالهی در آن به ایفای نقش پرداخته اند.
در »ارفاق« نیز هوتن شــکیبا و ســیاوش چراغی پور ایفای نقش کرده 
اند؛ همچنین ســولماز وزیرزاده تهیه کننده و آرمان فیاض تصویربردار 
این فیلم کوتاه هســتند. تدوین هر ۲ فیلم را عماد خدابخش انجام داده 

است.
هجدهمین دوره جشــنواره فیلم کودک و نوجــوان لس آنجلس ۲۹ تا 
۳۱ مارس ۲۰۲۴ مصادف با ۱۰ تــا ۱۲ فروردین ۱۴۰۳ در لس آنجلس 

آمریکا برگزار خواهد شد.

جزییاتاختتامیهششمینجایزهپژوهش
سالسینمایایراناعلامشد

مدیر روابط عمومی ششــمین جایزه پژوهش ســال ســینمای ایران 
جزییات مراسم اختتامیه این رویداد را تشریح کرد.

 به نقل از روابط عمومی جایزه پژوهش ســال ســینمای ایران، علیرضا 
مرادی دربــاره جزییــات اختتامیه این رویــداد ســینمایی، گفت: 
برگزیدگان اختتامیه ششــمین جایزه سال ســینمای ایران به دبیری 

قادر آشنا سه شنبه ۱۲ دی در تالار رودکی برگزار می شود.
وی افزود: این مراسم با حضور محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی، پژوهشگران، اســاتید دانشــگاه و مدیران فرهنگی 
از ســاعت ۱۰ صبح آغاز خواهد شــد همچنین در این مراسم از احمد 
ضابطی جهرمی به پاس یک عمر فعالیــت در عرصه پژوهش قدردانی 

می شود.
مدیر روابط عمومی ششــمین جایزه پژوهش سال ســینمای ایران با 
بیان اینکه در این دوره ۱۲۵ اثر پژوهشــی به دبیرخانه رسید که ۵۲ 
مقاله، ۳۳ پژوهش، ۲۰ پروپزال، ۱۶ پایان نامه کارشناســی ارشد و ۴ 
پایان نامه دکترا بوده است، یادآور شد: در مراسم اختتامیه برگزیدگان 
این جایزه در بخش های طرح نامه، مقالــه، پایان نامه و پژوهش معرفی 

می شوند.

قاب

خریدار   رئیس ســازمان سینمایی کشور 
بی تفاوتی نسبت به سرنوشت و آینده کشور 
را خســرانی جبران ناپذیری عنــوان کرد و 
گفت: انتخابات یعنــی بی تفاوت نبودن، در 
صحنه حضور داشتن، مسئول بودن نسبت 
به جامعه و تاریخ؛  اگر طیف ها، ســلیقه ها، 
صداها و نواهای مختلف در چارچوب قانون 
در انتخابــات حاضر باشــند جامعه پویایی 

خواهیم داشت.
یکی از ایده هــای محمد خزاعــی در مقام 
رئیس سازمان سینمایی کشور که تا کنون 
در برخی از ســخنرانی های رســمی به آن 
اشاره هایی داشته است، تلاش برای تحقق 

»سینمای اسلامی«  است.
خزاعی که پیش تر به تفصیل درباره نسبت 
وضعیت امروز سینمای ایران با ایده آل های 
خود صحبت کرده و به دفاع از رویکردهای 
منتهــی به جــان گرفتــن گیشــه ها، در 
برابر منتقــدان پرداخت، حــالا و در ادامه 
این گفت وگو تــلاش دارد ضمن تشــریح 
دیدگاه های خود درباره کلیت »ســینمای 
ایران«  به بخش دیگری از حواشــی مرتبط 
با دوران مدیریت خود به خصوص حواشــی 
به وجود آمده برای گروهی از ســینماگران 
متأثــر از حــوادث و التهابات سیاســی و 

اجتماعی یک سال گذشته پاسخ دهد.
آنچه در ادامه می خوانید مشروح گفت وگو 
با محمد خزاعی رئیس ســازمان سینمایی 

کشور است.

 اگر بخواهید مولفه های »ســینمای 
اســلامی« را کــه پیش تــر به آن 
اشاره هایی داشته اید، تشریح کنید، 

به چه مواردی اشاره می کنید؟
 درباره همــه رفتارهای ما، در دین اســلام 
شاخص هایی تعیین شده است. مثلا درباره 
رفتار یک کاســب در زمینــه فعالیت های 
اقتصــادی، شــاخص هایی در دیــن مــا 
تعیین شــده اســت. به همین دلیل آنقدر 
شــاخص های اســلامی برای یک زندگی 
گســترده اســت که درباره همه شئون آن 

می توان صحبت کرد و فیلم ساخت.

 آیا معتقدید امروز این شاخص های 
اســلامی در ســینمای مــا رعایت 

نمی شود؟
 قطعا در برخی از آثار نجیب سینمای ایران 
این شــاخص ها وجــود دارد و در اکثریت 
تولیدات هم این موارد رعایت می شــود اما 
صحبت من درباره اندک تولیداتی که است 
که این شــرایط را ندارند. معتقدم آن هایی 
که به دنبال نگاه کاســب کارانه در ســینما 
هستند، باید جلوی شان را گرفت. حرف ما 
این اســت که می توان نگاه اقتصادی هم به 
سینما داشــت اما باید رویکردها را اصلاح 

کرد.

قطعا ســینما یعنی اقتصاد اما می توان نگاه 
متفاوتی هم داشــت. نکته دیگر این است 
که آیا ما همیشــه باید به فیلم ها سوبســید 
بدهیم؟ آیا فیلمســازان ما نباید راه ارتباط 
با مخاطب خود را یاد بگیرند؟ این مســأله 
بســیار مهمی اســت. من وقتی می گویم 
فیلمساز هســتم، یا دارم یک فیلم شخصی 
می ســازم که طبیعتا برای آن نباید انتظار 
اکــران داشــته باشــم. مثــل فیلم های 
هنروتجربه که اکران هم می شود اما انتظار 

فروش آنچنانی در گیشه ندارند.
فیلمساز دیگری برای حضور در جشنواره ها 
فیلم می ســازد و طبیعتا او هم نباید از عدم 
اکران فیلمش در داخل کشور ناراحت شود. 
اما صورت سوم مربوط به فیلم هایی است که 
برای ارتباط با مخاطب ســاخته می شوند. 
این دســت آثار باید نگران شــرایط ارتباط 
با مخاطب باشــند. صاحبان این آثار باید از 
خود بپرسند که شاخصه برقراری ارتباط با 
مردم چیست؟  مگر می شــود فیلمی قصه و 
قهرمان نداشته باشــد و مردم با آن ارتباط 
برقرار کننــد؟ ما باید در مدل فیلمســازی 
خود تجدیدنظر می کردیــم. چرا فیلم های 
کارگردانــی ماننــد ابراهیــم حاتمی کیا 
همواره مخاطب دارد، چون قصه و قهرمان 

دارد...

 البتــه فیلم هــای متأخــر آقای 
حاتمی کیا هم در زمینه جذب مخاطب 

چندان موفق نبوده اند!
اینگونه نیســت که اگر یک فیلم سینمایی، 
بر روی پرده سینما از نظر اقتصادی عملکرد 
موفقی نداشــته، از نظر انتقــال مفاهیم و 
کارکردهای فرهنگی خــودش هم ناموفق 

بوده باشد. این دو مقوله از هم جدا هستند.
 این طور نیست. فیلم »به وقت شام« رکورد 
فروش خوبی را در گیشه ثبت کرد. از فیلمی 
که خودم در آن حضور داشتم مثال می زنم. 
دلیل اســتقبال از آن فیلم هــم این بود که 
مردم با آن ارتباط برقرار کردند. ســینمای 
ابراهیــم حاتمی کیا مولفه هایــی دارد که 
برای مردم جذاب اســت. البته این نکته را 

هم بگویم کــه همه مخاطبان یــک فیلم، 
مخاطبان داخل ســالن سینما نیستند و در 
این زمینه گاهی فیلمسازان ما دچار اشتباه 

می شوند.
اینگونه نیســت که اگر یک فیلم در سینما 
فروش نداشــت، یعنی دیده نشــده است. 
به عنوان مثال فیلم »پشــت پــرده مه« که 
ما کار کرده بودیم، جوایزی از جشــنواره ها 
گرفت، در اکران عمومی دیده نشــد اما در 
تلویزیون بارها پخش  شــد و مردم هم با آن 
ارتباط برقرار کردند. فیلمی که در ســینما 
شکســت خورد اما بســیاری از مردم آن را 

دیدند و می شناسند.
اینگونه نیســت که اگر یک فیلم سینمایی، 
بر روی پرده سینما از نظر اقتصادی عملکرد 
موفقی نداشــته، از نظر انتقــال مفاهیم و 
کارکردهای فرهنگی خــودش هم ناموفق 

بوده باشد. این دو مقوله از هم جدا هستند.

 یکــی از پدیده هایــی کــه در 
یکســال گذشته بیشــتر شاهد آن 
بوده ایــم جریان حضــور فیلم های 
زیرزمینی که به صورت غیررســمی 
در داخل کشور تولید شــده اند، در 
جشــنواره های جهانی است. نگران 
نیســتید که با نمایندگــی این آثار 
از طرف ایران، ســینمای رســمی ما 
در عرصه هــای بین المللــی حذف و 
محدود شود؟ مهمتر اینکه آیا جنس 
سیاســت گذاری هایی کــه منجر به 
محدود شــدن امکان ساخت برخی 
فیلم های اجتماعی در سال های اخیر 
شده است را در شکل گیری این پدیده 

موثر نمی دانید؟
 اول اینکه معتقد نیســتم که سینمای ایران 
در عرصه های بین المللــی حذف و محدود 
شده است و مشکلی که به آن اشاره می کنید 
مربوط به ســه چهار جشــنواره اســت که 
عموما با مقاصد سیاسی هدف گذاری شده 
اند واغراض سیاسی خود را دنبال می کنند. 
در سایر جشنواره های ســینمایی جهان، با 

چنین مشکلی مواجه نیستیم...

غاطبــه  نــگاه  در  بالاخــره   
سینمادوستان، همان چهار جشنواره 
تأثیــر بالایی بــر انعــکاس تصویر 
سینمای کشورها در عرصه بین المللی 

دارند!
 اینگونــه نیســت. در همه جشــنواره های 
بین المللی، امروز فیلم های رسمی سینمای 
ایران هــم دیده می شــود و هــم برگزیده 
می شــود. تعداد جوایز بین المللی سینمای 
ایران در همین سال ها کاملا مشخص است. 
آنچه شما به آن اشــاره می کنید، مربوط به 
تغییر رویکرد جشنواره های سینمایی دنیا 
نســبت به فضای فرهنگی ایــران صحبت 
می کنید که مقوله ای کلان است و ارتباطی 
هم بــا قوانیــن مراقبتی داخلی مــا ندارد. 
سینما تنها بخشــی از این تغییر رویکرد را 

نشان می دهد.
دلیــل این تغییــر رویکرد چیســت؟ مگر 
پیش تر در ســینمای ایران ســخت گیری 
وجــود نداشــت؟ اتفاقی که امروز شــاهد 
هســتیم مربــوط بــه تغییــر رویکــرد 
جشــنواره های خارجی اســت. تــا همین 
امروز خیلی از فیلم هــای اجتماعی خوب 
سینمای ایران به این جشــنواره ها معرفی 
شــده، اما پذیرفته نشــده اند. مگر »جنگ 
جهانی سوم« فیلم مشــکل داری بود؟ چرا 
در جشــنواره ها پذیرفته نشد؟ در این دوره 
ما تمام فیلم هایی که حتی برای نمایندگی 
سینمای ایران در اسکار انتخاب کردیم هم 

آثار اجتماعی و غیرایدئولوژیک بوده اند.
مگر مــا نمی توانســتیم ماننــد دوره هایی 
که صرفا فیلم هــای ایدئولوژیــک معرفی 
می شــدند، عمل کنیم؟ نگاه ما اساسا این 
نیســت. شــاید عده ای بخواهنــد اینگونه 
تلقین کنند، اما واقعیت این اســت که نگاه 
ما این نیســت. ما به دنبال احیای سینمای 

ملی ایران، با مشــخصه های بومی خودش 
هستیم.

 از ماجرای جشــنواره های خارجی 
فاصله نگیریم...

 بله. درباره جشنواره های خارجی، مطمئن 
باشــید نگاه آن ها در  آینده قطعا دستخوش 
تغییر می شــود. بد نیســت بدانید خیلی از 
هنرمندانی که در جریانات اخیر به خارج از 
کشور رفتند، پیام هایی را ارسال می کنند تا 
به کشور برگردند. فضا همین امروز نسبت به 
سال گذشته خیلی تغییر کرده است. بعضی 
از این افراد صراحتا پیام پشــیمانی ارسال 

می کنند، آن هم به صورت رسمی.

 از چهره های شناخته شــده هم در 
میان این افراد هستند؟

 بله. هم شناخته شــده ها هــم برخی افراد 
گم نام تر. صراحتــا می گویند ما می خواهیم 
به ایــران بازگردیــم و فعالیت ســینمایی 

خودمان را ادامه دهیم.

 مکالمــه رســمی با خود شــما 
داشته اند؟

 مکالمــه رســمی خیــر، امــا به صــورت 
غیرمســتقیم به دوستان مشــترکی که با 
من داشــته اند، پیام داده اند که می خواهند 
برگردند. برخی از این درخواســت ها هم در 

دست بررسی است.

 یعنی اینگونه نیست که هنرمندانی 
که به هر دلیلی دچار مشکل شده اند 
تا پایــان دوره شــما امــکان رفع 

مشکل شان نباشد؟
 این موارد مربوط به دوره ما نیســت. توجه 
داشته باشید که این اغتشاشات در هر دوره 
دیگری می توانست اتفاق بیفتد. این ماجرا 
مربوط به مدیریت ما در سینما نیست بلکه 
مربوط به حوادثی که با دوره مســوولیت ما 
همزمان شده است. این دو با هم تفاوت دارد. 
ما سخت ترین دوره مدیریت سینما در تمام 
دوره ها را تجربه کرده ایم. هــر اتفاقی که از 
ابتدای انقلاب در ســینما رخ نداده بود، در 
همین چند سال دوره مسوولیت ما رخ داد!  با 
وجود این شرایط ، پررونق ترین دوره سینما 
را هم شاهد هســتیم و همین واقعیت است 

که خیلی ها را اذیت می کند.
برخــی با اهداف سیاســی خیلی دوســت 
داشتند ســینما در دوره ما تعطیل شود و به 
همین دلیل از رونق امروز ناراضی هســتند. 
وقتی صحبــت از جشــنواره ها و بازارهای 
جهانی می کنید، ســوال اصلی این اســت 
که چه کسانی باعث کاهش ســهم ایران از 
بازار جهانی شــده اند؟ قطعا اغتشاشگران 
و کســانی که شــروع به فعالیت سیاســی 
در ســینمای ایران کردند. مگر ما این ها را 
فراموش می کنیم؟  چه کســانی در خارج از 
مرزها بیانیه دادند و کارگردانان سرشناس 
دنیا را به خط کردند تا اهداف سیاسی خود 
را دنبال کنند؟ چه کسانی به جشنواره هایی 
مانند کن و برلین و ونیــز ایمیل زدند؟  این 
افراد متولیان و بانیان وضع موجود سینمای 
ایران در عرصه بین المللی هســتند و امروز 

باید پاسخگو باشند.
اگر ما بــه دنبال ایجــاد محدودیت بودیم، 
فیلــم اصغر فرهــادی را به اســکار معرفی 
نمی کردیم. اگر نگاه بســته ای داشتیم که 
فیلــم هومن ســیدی را به اســکار معرفی 
نمی کردیــم. اگر ما با ســینمای اجتماعی 
مشــکل داشــتیم کــه فیلم هایــی مانند 
»علف زار« و »ملاقــات خصوصی«  را اکران 
نمی کردیم. حرفم این اســت کــه اصلا آن 
نگاهی که برخی معتقدند در این دوره حاکم 
است، وجود ندارد. در حوادث سال گذشته با 
گروهی مواجه بودیم که در تحلیل های خود 
احساس می کردند وضعیت نظام جمهوری 
اســلامی ایران رو به پایان است و به همین 
بهانه می خواســتند جلوی حضور سینمای 
ایران در عرصه های بین المللی را بگیرد و در 

مقابل ســینماگران را به کارهای زیرزمینی 
تشویق کنند.

آن هــا می خواســتند به فضــای فرهنگی 
ما آســیب بزنند اما به ایــن واقعیت دقت 
نکردند که فضای ملی ســینمای ایران در 
اختیار ســینماگران ایران است. سینمای 
ملی ما را امثــال مجید مجیدی، مســعود 
جعفری جوزانــی، احمدرضــا درویــش، 
جمال شــورجه، ســیدرضا میرکریمی و... 
در این سال ها شــکل داده اند که هیچ کدام 
اهل کارهای زیرزمینــی نبوده اند و جوایز 
مختلفی را هم گرفته اند. آن ها می خواستند 
سینمای ملی ایران را تحریم کنند و معتقدم 
این تحریم هم خیلی زود برداشــته خواهد 

شد.

 می توانید کمــی مصداقی تر درباره 
این گروه صحبت کنید؟ بالاخره افراد 
گمنام و بی نشــانی که نمی توانستند 

باشند.
 بالاخره خیلی هــا در طول آن حوادث تصور 
می کردنــد کار جمهوری اســلامی ایران 
تمام شده اســت. مدیر یکی از پلتفرم های 
ســینمایی حتی به همکاران خــود گفته 
بود، این انقلاب مانند انقلاب مصر اســت و 
این باردیگر کار تمام است!  یعنی در این حد 
برخی به باور رسیده بودند، اما همه شکست 
خوردند. در طراحی هایی هم که داشــتند 
شکســت خوردند کمااینکه با تمام فشارها 
و جوسازی ها ، ما امســال هم در جشنواره 
کن غرفه داشتیم و سینمای ایران به صورت 

رسمی حضور داشت.
ما تنها در چند جشنواره مشکلاتی داریم که 
بد نیست نگاه مان نســبت به آن ها را تغییر 
دهیم و بدانیم همــه عرصه های بین المللی 
محدود به این جشنواره ها نیست. ما شاهد 
یک تغییر در فضای فرهنگی دنیا هستیم و 
در سال های آتی شــاهد اتفاقات بزرگ تری 
هــم خواهیم بــود. وقتی روســیه تصمیم 
می گیرد برای خودش یک جشنواره اسکار 
به راه بیندازد یعنی بــا یک طراحی حرکت 
می کند. وقتی چین برای حضور در اقتصای 
سینمای دنیا برنامه ریزی دارد، یعنی با یک 
طراحی دارد حرکت می کند. مــا هم ابتدا 
باید سینمای خود را قدرتمند کنیم تا دچار 

مشکلاتی از این دست نشویم.

  مشخصا چه اقداماتی داشتید؟
 از طریق آقای عســگرپور نامه رســمی به 
رییس فیاپف ارســال کردیم تــا این نهاد 
رسمی به جشنواره ها ابلاغ کند که این آثار 
زیرزمینی نماینده سینمای ملی ما نیستند. 
در چند ســال آینده هم جایگاه واقعی این 
آثار مشخص می شــود. ســینمای دنیا به 
دنبال اقتصاد اســت و خیلــی زود متوجه 
می شــوند این ها نمی توانند نماینده واقعی 
ســینمای ایران در بازار جهانی باشند. این 
دوران، دورانی موقت اســت و ما تلاش مان 
را برای عبور از این دوران داشــته و خواهیم 
داشــت. در آینده حتما دربــاره بانیان این 
وضعیــت صحبــت خواهم کــرد، چراکه 

معتقدم همه شان باید پاسخگو باشند.

  همه این افراد هم در خارج از کشور 
نیستند و برخی از داخل در این جریان 

نقش داشتند!
 بله. تعداد ایمیل هایی که از داخل کشور به 
برخی از این جشــنواره های خارجی ارسال 
شده واقعا زیاد است. کســانی که باور کرده 
بودند جریــان فرهنگی کشــور و انقلاب، 
کارشان تمام شده است، در آن مقطع شروع 
به مبارزه کردند. البته اینگونه هم نیست که 
جشــنواره های کن و برلین بنابر نظر چهار 
فیلمســاز داخلی ما، موضعــش را طراحی 
کرده باشــد، آن ها مطابق سیاســت های 
بالادســتی دولت های متبوع خود حرکت 
می کنند و نگاه شــان نســبت بــه فضای 

فرهنگی ایران را تعیین می کنند.
اینگونــه نیســت که یــک گروه به اســم 

سینماگران مستقل در خارج از کشور تا این 
اندازه قدرت تأثیرگذاری بر جشــنواره های 
خارجی را داشته باشند، آن ها فقط پیرامون 
این جریان هیاهو ایجاد کرده اند. با تمام این  
بدخواهی ها سینمای ایران هیچ گاه منزوی 

نخواهد شد.

 اســتعفای خانم مرضیه برومند از 
مدیرعاملی  »خانه سینما« بازتاب های 
زیادی در محافل ســینمایی داشت، 
شخص شــما به عنوان رییس سازمان 
سینمایی از این اتفاق ناراحت نشدید؟  
به خصوص که خانم برومند در متن نامه 
استعفای خود صراحتا اشاره کردند که 
نتوانستند تعاملات لازم را با سازمان 
سینمایی داشته باشند و پیش تر هم 
در نشست خبری این گلایه را مطرح 

کرده بودند.
 البته ایشــان صحبــت از تعامــلات نکرده 
بود و به جنبه اقتصادی ارتباط با ســازمان 
سینمایی اشــاره داشــت که اساسا بحث 
دیگری اســت. این هم در حالی است که از 
زمان ورود خانــم برومند به خانه ســینما، 
بودجه ایــن نهاد صنفــی دو برابر شــد و 
می توانید در این زمینه از خود ایشــان هم 
سوال کنید. جالب است که هیچ کس درباره 
این مسایل صحبت نمی کند و تنها ابهامات 

را مطرح می کنند.
از خانم برومند ســوال کنید که آیا بودجه 
خانه ســینما بعد از مدیرعاملی ایشــان دو 
برابر شد، یا نه؟من شخصا با ایشان جلساتی 
داشــتم و حتی قبــل از اعلام اســتعفا با او 
تماس گرفتم و گفتم اگــر می توانید کمی 

بیشتر بمانید.

  یعنی کامل در جریان استعفا بودید؟
 بله. بــا او تماس داشــتم و خواســتم اگر 
برایش امــکان دارد، در این جایــگاه بماند. 
از نگاه من ایشان شــخصیتی بود که در این 
جایگاه عملکرد خوبی داشت و مدیران هم 
به حضورشان امیدوار بودند و امکان تعامل 
خوبی فراهم بود. به او گفتم به دلیل کارهای 
خوبی که در سینما از شــما به یادگار مانده 
اســت، خیلی از درها به روی شما باز است. 
تأکید داشــتم که نگاه شــما نگاه سیاسی 
نیســت و نگاه صنفــی به مســایل دارید و 
این بسیار مهم بود. جلســاتی که ما با خانم 
برومند داشتیم، همه اش مربوط به مسایل 
صنفی مانند مالیات و بیمه و مســکن بود. 
اتفاقا ســازمان ســینمایی در این زمینه ها 

همراهی خوبی با خانم برومند داشت.

  شــما اشــاره کردید کــه بودجه 
خانه سینما دو برابر شــده اما خانم 
برومند به مشــکلات مالی هم در نامه 

استعفای شان اشاره داشتند.
 تنها یک ماه تخصیص بودجه خانه ســینما 
از سوی سازمان ســینمایی با تأخیر مواجه 
شــد که دلیل آن هم مشــکل ثبــت آن ها 
در اداره ثبت بــود. اداره ثبــت، نامه ای به 
سازمان ســینمایی زد و اعلام کرد با توجه 
به عدم ثبت خانه ســینما، کمــک مالی به 
این نهاد غیرقانونی اســت.  طبیعتا من هم 

نمی توانستم غیرقانونی اقدام کنم.

 یعنی مشکل مالی صحت داشت.
 بودجه شان کم نشــد اما یک ماه پرداختی 
نداشتیم که می توانســت در ماه های بعدی 
جبران شــود. در این مدت هم خانه سینما 
فرصت داشــت پیگیر مراحل ثبت قانونی 
باشــد. اتفاقی که افتاد و بعــد از ثبت خانه، 
مشــکل پرداخــت بودجه هم حل شــد. 
تعاملات ما بــا خانم برومند بســیار خوب 
بود و معتقدم هر کســی که مدیرعامل خانه 
ســینما شــود، به دلیل اهمیتــی که برای 
جریان های صنفی قائل هستم، باید تعامل 
خوبی با او داشته باشم. کمااینکه با منوچهر 

شاهسواری هم تعامل خوبی داشتیم.
درســت اســت که نگاه من به شخص خانم 
برومند متفاوت بــود اما اساســا معتقد به 
تعامــل با نهــاد صنفی هســتم و امروز هم 
هر کمکــی بتوانم به جنــاب علی دهکری 
به عنــوان مدیرعامل خانه ســینما خواهم 
کرد. اگر افراد نگاه صنفی نداشــته باشــند 
شاید برخی تعاملات را با آن ها نداشته باشم 
اما تا امروز هر ســه مدیرعامل خانه سینما 
در دوره مســوولیت من، تلاش شــان رفع 

مشکلات صنفی بوده است.
سازمان سینمایی جدای از خانواده سینما 
نیســت. شــاید برخی از افراد در مقطعی 
وارد فعالیت های سیاسی هم شدند اما این 
مربوط به همه خانه سینما نمی شود. بازهم 
تأکید می کنم که همه ما باید تکلیف مان با 
خودمان مشخص باشد. برخی از افراد که در 
همان حوادث سال گذشته سراغ رفتارهای 
سیاسی رفتند و موضع گیری هایی داشتند، 
هفتــه بعدتــر در ســازمان ســینمایی به 
دنبال بودجــه و امکانات بودنــد! این یعنی 

بلاتکلیفی.
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خریدار  اسم ســردار آزمون برای حضور 
در جام ملت ها رد شــده ولی هنوز مشخص 

نیست او ایران را همراهی کند یا خیر.
فهرست ۲۷ نفره از بازیکنانی که قرار است 
تیم ملی ایران را در در جام ملت های آســیا 
همراهی کنند، منتشــر و مشخص شد که 
سردار آزمون، ســتاره خط حمله ایران که 
این روزها در باشگاه رم ایتالیا توپ می زند، 
در فهرست نهایی قرار گرفته است. با توجه 
به همین فهرست قاعدتا باید این اطمینان 
خاطر حاصل می شــد که ســردار برخلاف 
شایعات گذشته، قرار اســت تیم ملی را در 
این تورنمنت مهم همراهی کند ولی بخش 
دوم بیانیــه ای که مســئولان فدراســیون 
فوتبال روی خروجی ســایت گذاشته اند، 
نشــان از یک نگرانی بزرگ برای کادرفنی 

تیم ملی می دهد.
ماجرا از این قرار اســت که سردار به اردوی 
تیم ملــی فراخوانده شــده ولــی واقعیت 
این اســت که هنوز خــود ســرمربی تیم 
ملی هم نمی دانــد این بازیکن قرار اســت 
ایــران را در قطــر همراهی کند یــا نه. در 
بخش دوم بیانیه ای که فدراســیون درباره 
دعوت شــدگان به تیم ملی منتشــر کرده، 
چنین آمده است: »لیســت فعلی تیم ملی 
در شرایطی با حضور ۲۷ بازیکن اعلام شده 
که فدراســیون فوتبال طی نامه ای رسمی 
به باشــگاه رم و طبق قوانین فیفا خواستار 
حضور ســردار آزمون در تیم ملی شده و در 
حال مذاکره با مسئولان رم است تا موافقت 
حضور این بازیکن را بدست بیاورد، بنابراین 
فدراسیون فوتبال تا پایان اولتیماتوم زمانی 
» AFC « )۱۲ دی( منتظر تصمیم باشگاه 
ایتالیایی بــرای آزاد کردن ایــن بازیکن و 
ملحق شــدن او به اردوی تیم ملی در موعد 
مقرر اســت و پس از آن فهرست نهایی و ۲۶ 
نفره تیم ملی برای حضور در جام ملت های 

آسیا اعلام خواهد شد«.
خوانــدن همین چند خط ســاده نشــان 
می دهد که حضور ســردار آزمــون در تیم 
ملی فوتبال ایــران قطعی نیســت و هنوز 
مسئولان امر باید برای در اختیار داشتن او 
با باشــگاه ایتالیایی رایزنی کنند. اما قبل از 
اینکه چنین قطعیتی درباره داستان سردار 
آزمون به وجود بیاید، باید ســری به گذشته 
زد و به طور مختصر، شــایعاتی که درباره او 
به راه افتاد مرور شود. در واقع باید مشخص 
شــود چطور یک پنهان کاری بزرگ، تا به 
الان در قالب یک شایعه تایید نشده به خورد 

مخاطبان تیم ملی رفته است.

جانلوکا همه چیز را لو داد
درست زمانی که سردار آزمون آماده بسته 
چمدان هایش از آلمان به مقصد ایتالیا بود، 
این شایعه که سردار آزمون قرار نیست تیم 
ملی را در جام ملت های آسیا همراهی کند، 

رسانه ای شد. 
برای اولین بار جانلوکا دی مارتزیو خبرنگار 
مشــهور حــوزه نقل وانتقــالات اروپا بود 
که فاش کرد آزمــون قصد نــدارد در جام 
ملت هــای پیش رو تیــم ملی ایــران را در 
قطر همراهی کنــد. همچنین جانلوییجی 
لونگاری خبرنگار اســپورت ایتالیا هم خبر 
داد که آزمون به رُم اطمینــان داد که قصد 
ندارد در جام ملت های آســیا که اواخر سال 
جاری میلادی برگزار می شــود، شــرکت 

کند.
این اخبار بعدها ســمت و سوی رسمی تری 
گرفت و شایعه شد که حتی بندی در قرارداد 
سردار آزمون با باشــگاه رم ایتالیا گنجانده 
شــده که او نمی تواند زمــان برگزاری جام 
ملت های آســیا، تیم ملی ایران را همراهی 

کند. 
از همان زمــان تا به الان، ماجــرای بودن و 
نبودن ســردار آزمون در دو جهت مختلف 
روایت شده است؛ هربار که بحث بازی های 
تیم ملی بــه میان آمد، داســتان ســردار 
آزمون هم مطرح شــد ولی اخبار درباره اش 
ضدونقیض بــود؛ ابتدا مســئولان تیم ملی 
از این ماجــرا ابراز بی اطلاعــی کرده و خبر 
دادند که اطلاعی از بندهای قرارداد سردار 

با رم ندارند. بعدها خود ســردار هم رفتاری 
قهری بــا این پرســش داشــت. او از اینکه 
مجبور بود توضیح دهد که آیــا تیم ملی را 
در جام ملت های آسیا همراهی خواهد کرد 
یا نه، دل خوشی نداشــت. در یکی دو نوبت 
او با حالتــی عصبانی از کنــار خبرنگارانی 
که چنین پرسشــی را مطــرح می کردند، 

گذشت.

چه کسی نمی خواست واقعیت 
برملا شود؟

ماجــرای ســردار آزمون وقتــی موقعیت 
جدی تری بــه خود گرفت که خبر رســید 
امیر قلعه نویی قرار است سفری به رم داشته 
باشــد تا با ژوزه مورینیو دیدار کند. اگرچه 
آن روزها خبری از این نبود که قرار اســت 
قلعه نویی برای راضی کردن مورینیو جهت 
صدور مجوزش حضور سردار در آسیا به رم 
برود ولی بعدها فاش شد، هدف همین بوده 

است.
 این موضوع به خوبی نشــان می دهد که از 
یک زمان به بعد، مســئولان فدراســیون 
فوتبال و ســرمربی تیم ملــی در جزئیات 
قرارداد یا قولی که ســردار به رمی ها داده، 
قرار داشــته و در تلاش بودند تا راهی برای 

حل وفصل کردن آن به دست بیاورند.
روز قبل بود که هومن افاضلی، مشــاور فنی 
امیر قلعه نویــی در تیم ملی ایــران چنین 
شــایعه ای را تایید کــرد. او در گفت وگویی 
تلویزیونــی در مورد ســردار آزمون چنین 

گفت: »تا جایی که مــن می دانم، قلعه نویی 
قرار بــود بــه ایتالیا بــرود و مســتقیما با 
مورینیو صحبــت کند. متأســفانه این امر 
محقق نشده اســت. تا حدی به مسائل ویزا 
مربوط می شــود. مــا باید ببینیــم که رم 
چقدر همکاری مــی کند. ســردار آزمون 
بازیکن مهمی برای ماســت. او یکی از قابل 
اعتمادترین بازیکنان اســت و در سراســر 

آسیا شناخته شده است.
 امیدوارم بتواند در تیم ملی حضور داشــته 
باشد. باید کمی بیشتر صبر کنیم تا ببینیم 
چه اتفاقی می افتد«. هرچند این موضوعات 
حالا به تایید مســئولان امر رســیده ولی 
این پرســش که چرا تا به حال شفاف سازی 
دقیقی از سوی ســردار و مسئولان تیم ملی 
صورت نگرفتــه، ذهن مخاطــب را درگیر 

کرده است.

سردار به قطر می رود یا نه؟
مطابق با مســائلی که تا به الان مطرح شده، 
مشخص است که ســردار آزمون به رمی ها 
وعده داده در ژانویــه ایتالیا را ترک نخواهد 
کرد. جنبه هــای پنهان این مــورد حالا رو 
شده و اظهارات رســمی درباره اش صورت 
گرفته است. البته که همچنان تناقض های 
مکرری در ایــن مورد وجــود دارد. به طور 
مثــال،  ســایت معتبــر »گل« در بخش 
اندونزی زبانــش در گزارشــی اعلام کرده 
سردار آزمون به دلیل توافقش با باشگاه رم 
نمی تواند تیم ملی ایران را در جام ملت های 

آسیا همراهی کند. در بخشی از این گزارش 
عنوان شــده که » تیم ملی با مربیگری امیر 
قلعه نویی آخرین حریف تدارکاتی تیم ملی 
اندونزی پیش از حضــور در جام ملت های 
آســیا خواهد بــود. تهدید جــدی ایران، 
حضورنداشتن سردار آزمون، مهاجم رم در 
جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ است. اما غیبت 
آزمون به دلیــل مصدومیت نیســت بلکه 
او به دلیــل توافق صورت گرفته با باشــگاه 

ایتالیایی در این رقابت ها غایب خواهد بود.
زمانی که آزمون تابستان گذشته به صورت 
قرضــی از بایرلورکوزن به رم منتقل شــد، 
جالوروسی بندی درباره عدم حضور آزمون 
در جام ملت هــای آســیا ۲۰۲۳ گنجاند. 
گفته می شــود به همین دلیــل رم اجازه 
حضور آزمون در این تورنمنت را نمی دهد. 
این وضعیت بــه یک ســوژه داغ در فوتبال 
ایران تبدیل شــده اســت. امیر قلعه نویی، 
ســرمربی تیم فوتبال ایــران، می خواهد با 
ژوزه مورینیو دیداری داشته باشد تا آزمون 
بتواند حداقل در جام ملت های آسیا ایران را 

همراهی کند«.
برخلاف ادعای همین شــاخه از سایت گل، 
شــاخه ایتالیایی زبان همیــن منبع، یعنی 
گل ایتالیا، در گزارشــی با اشاره به برگزاری 
جام ملت هــای آفریقا و آســیا، فهرســت 
بازیکنانی که در ژانویــه، ایتالیا را به مقصد 
تیم ملی شــان ترک می کنند، منتشر کرده 
که دست بر قضا اسم ســردار آزمون هم در 
این میان دیده می شــود. این گزارش حتی 
با تصویر خود ســردار آزمون منتشر شده تا 
به زعم نویســنده، او یکی از غایبان مهم تیم 
رم باشــد. البته که همچنان در کنار چنین 
گمانه زنی هایی باید منتظر واکنش باشگاه 
رم شــد. ســردار زمانی به رم رفت که هنوز 
خبری از جذب روملو لوکاکو نبود. طبیعی 
بود کــه در آن زمــان، ژوزه مورینیو نگران 
کمبود نفرات در خط حمله تیمش باشــد و 
برای آزمون شرط و شروط بگذارد ولی حالا 

شرایط فرق کرده است. 
ســردار کم و بیش، گزینه پنجم خط حمله 
تیم مورینیو محســوب می شــود و بدیهی 
است که ســختگیری اولیه نســبت به او در 

این زمینه وجود نداشته باشد.
 اینجا همانطور که مســئولان تیم ملی ابراز 
امیدواری کرده اند، شــاید بتــوان با رایزنی 
دقیق تــر، کاری کرد تا ســردار آزمون تیم 
ملی را همراهی کند. به شــرط آنکه این بار، 
مســائل مربوط به مذاکــرات و نتیجه اش 

شفاف بیان شود. 

پیشکسوت پرسپولیس معتقد است که ماندن این تیم 
در کورس قهرمانی این فصــل نیازمند بازیکنان جدید 

است.
 پرســپولیس بازی معوقه خــود را مقابل نســاجی با 
برد پشت ســر گذاشت تا پا به پای اســتقلال به دنبال 
رسیدن به صدر جدول بدود، ســرخ پوشان در آخرین 
بازی نیم فصل خــود باید به مصاف مس رفســنجان 
برود. با این وجود اما احســان خرسندی مهاجم سابق 
پرسپولیس معتقد است سرخپوشــان نه تنها در زدن 
گل مشکل دارند بلکه در خلق موقعیت گل هم توفیق 

چندانی ندارند.
 به بهانه دیدار پرســپولیس مقابل نســاجی و ســایر 
مواردی که پیرامون پرســپولیس در آستانه بازی اش 
مقابل مــس رفســنجان وجــود دارد با خرســندی 

گفت وگویی انجام دادیم.

 از بازی با نســاجی شــروع کنیم، 
ارزیابی شما از بازی چه بود؟

به نظرم در ابتدا نساجی باور نداشت که قادر 
است به پرسپولیس گل بزند اما در نیمه دوم 
با نمایش بدی که سرخپوشــان ارائه دادند 
تیم نساجی هم جلو کشــید و پرسپولیس را 
با مشکل مواجه ســاخت و کار کم کم داشت 

گره می خورد اما به هر شکلی که بود پرسپولیس با یک 
گل به برتری رسید و سه امتیاز حساس بازی معوقه را 

کسب کرد که خیلی مهم بود.

 پرسپولیس توانایی گل زدن بیشتر را داشت؟
نســاجی با توجه به نوع فوتبالی که بازی می کرد تیمی 
نبود که بتوان بــا چهار گل اختلاف شکســتش داد و 
زمانی که استقلال به این تیم زد شــرایط تیم شمالی 

متفاوت بــود، ضمن اینکه به دلیل ســبک 
بازی مالکانه پرســپولیس شــاید تیم ها به 
نوعی دفاعی تر مقابل این تیــم بازی کرده و 

کار را برای گلزنی دشوار می سازند.

 با این وجود خیلی ها سپاهان پر مهره 
را شانس اصلی قهرمانی می دانند

سپاهان پرمهره ترین تیم لیگ اســت، به همین دلیل 
حتماً پرســپولیس بایــد ۶-۵ بازیکــن خیلی خوب 
بگیرد تا بتواند تبدیل به شــانس اصلی قهرمانی شود، 
موضوعی که نیاز است و پرســپولیس باید در سه خط 

تقویت شود.

 بیرانوند هم حالا یک کارت تا محروم شــدن 
فاصله دارد.

بیرانوند دروازه بان خیلی خوبی اســت اما ما امیررضا 
رفیعی را هم در پرســپولیس داریم کــه تاکنون بازی 
رسمی نداشــته اما من به شــما قول می دهم اگر این 
بازیکن بازی کنــد درون دروازه همه را شــگفت زده 

خواهد کرد.

این روزها شایعه بازگشــت لوکادیا نیز مطرح 
است

در خصوص سناریویی که برای پرسپولیس درست شد 
به نظرم این بار باید خیلی محکم با این بازیکن قرارداد 
ببندند و او را در صورت مهیا بودن شرایط جذب کنند. 
لوکادیا مهاجمی کارآمد است که حتی چند هفته بعد 
از جدایی هــم در صدر گلزن ها قرار داشــت، به همین 
دلیل حتمــاً چنین مهاجمــی ارزش فنــی دارد که 

می توان از او دوباره بهترین بهره را برد.

پرسپولیس

خرسندی:بالوکادیاقراردادیمحکمببندید

اسامی2٧بازیکندعوتشده
بهتیمملیفوتبال

اســامی ۲۷ بازیکن تیم ملی فوتبال برای حضــور در رقابت های جام 
ملت های آسیا اعلام شــد.به نقل از بخش رســانه ای تیم ملی فوتبال، 
امیر قلعه نویی، ســرمربی تیم ملی فوتبال ۲۷ بازیکن را برای حضور در 
رقابت های جام ملت های آســیا به اردوی تیم ملــی دعوت کرد.بر این 
اساس، اسامی بازیکن ۲۷ دعوت شــده به اردوی تیم ملی به این شرح 
اســت:علیرضا بیرانوند، پیام نیازمند، سید حســین حسینی، احسان 
حاج صفی، میلاد محمدی، شــجاع خلیل زاده، ســید مجید حسینی، 
سامان فلاح، حســین کنعانی زادگان، صادق محرمی، رامین رضاییان، 
آریا یوسفی، روزبه چشــمی، امید ابراهیمی، سعید عزت اللهی، سامان 
قدوس، محمد محبی، مهدی ترابی، مهدی قائدی، جواد حســین نژاد، 
مهدی طارمی، رضا اســدی، علیرضا جهانبخش، علی قلی زاده، سردار 

آزمون، کریم انصاری فرد و شهریار مغانلو
لیست فعلی تیم ملی در شــرایطی با حضور ۲۷ بازیکن اعلام شده که 
فدراسیون فوتبال در نامه ای رسمی به باشــگاه رم و طبق قوانین فیفا 
خواستار حضور ســردار آزمون در تیم ملی شــده و در حال مذاکره با 
مســئولان رم اســت تا موافقت حضور این بازیکن را به دســت بیاورد، 
بنابراین فدراســیون فوتبال تا پایان اولتیماتوم زمانی AFC )۱۲ دی( 
منتظر تصمیم باشــگاه ایتالیایی برای آزاد کردن این بازیکن و ملحق 
شدن وی به اردوی تیم ملی در موعد مقرر اســت و پس از آن فهرست 
نهایی و ۲۶ نفره تیم ملی برای حضور در جام ملتهای آسیا اعلام خواهد 

شد.
همچنین با پیشــنهاد امیــر قلعه نویی و موافقت فدراســیون فوتبال، 
مرتضی پورعلی گنجی که در تورنمنت اردن مصدوم شد، در رقابت های 

جام ملت های آسیا تیم ملی را همراهی خواهد کرد.

سربازها ماندند
لیستخریدیحییتغییرمیکند؟

بازیکنان مشــمول لیگ برتر می توانند در تیم کنونــی خود به فعالیت 
خود ادامه دهند.بازیکنان ســرباز لیگ برتری از جمله میلاد ســرلک، 
محمد عمری، ابوالفضــل جلالی و امید نورافکن مجبــور نخواهند بود 
در نیم فصل تیم های خود را ترک کنند. پیــش از این اخباری مبنی بر 
مشمول شــدن چند بازیکن از جمله سرلک منتشر شــده بود. یحیی 
گل محمدی هم از جدایــی قطعی هافبک تیمش خبــر داده بود. خبر 
خوب برای سرمربی پرســپولیس، صحبت های تازه معاون اجتماعی 

سازمان وظیفه عمومی فراجا است.
حسین زاهدی در گفت وگویی تلویزیونی گفت: »ابلاغیه )انجام خدمت 
سربازی بازیکنان تیم های ورزشــی( که درمهر ماه اتفاق افتاد، متوقف 
شد. هیچ مشکلی برای بازیکنان تا پایان فصل جاری وجود ندارد و این 

افراد می توانند در تیم هایشان ادامه فعالیت داشته باشند«.

پیــش از این  باتوجه بــه مصوبه ســتاد کل نیروهای مســلح مبنی بر 
تعلیق خدمت ســربازی بازیکنانی که خدمت آن ها بــه دلیل بازی در 
لیگ برتر تا ۲۸ ســالگی یا حضور در تیم ملی تا ۳۰ سالگی معوق شده 
است، باشگاه هایی که برای بازیکنان ســرباز خود مجوز موقت دریافت 
نکرده بودند، باید طبق قانون آن ها را به خدمت سربازی اعزام می کردند. 
همچنین باشــگاه هایی که این مجوز را دریافت کرده  بودند، حداکثر تا 
نیم فصل لیگ برتر می توانســتند از بازیکنان سرباز خود استفاده کنند 
و پس از آن بازیکنان باید سرباز شده و به خدمت می رفتند. همه منتظر 
انتقال بازیکنان ســرباز لیگ به ملوان بودند، این اتفــاق حالا چند ماه 
به تاخیر می افتد.محمد عمری، میلاد ســرلک، ابولفضل جلالی، امید 
نورافکن از جمله شــاخص تریــن بازیکنان لیگ برتری هســتند که 
مشمول خدمت سربازی  شــده اند. این اتفاق بیش از همه پرسپولیس 
را خوشحال خواهد کرد. شنیده شده است که گل محمدی در فهرست 
خرید نیم فصل خود نام یــک هافبک دفاعی را هم قــرار داده بود که با 
ماندن سرلک احتمالا لیســت خرید یحیی تغییر خواهد کرد و نگرانی 

کادرفنی پرسپولیس تا حدود زیادی برطرف شده است.
از طرفی ســرلک در نهایت چند ماه دیگر در پرسپولیس می تواند بازی 
خواهد کرد و اگر یک جانشــین خوب برای او در همین زمســتان پیدا 
شــود، احتمال دارد پرســپولیس از همین حالا برای خرید جانشین 
ســرلک اقدام کند. خرید دفاع چپ هم برای جواد نکونــام  دیگر یک 

دغدغه اصلی نخواهد بود.

رییس فدراسیون ورزش روستایی اعلام کرد
بدهییکومیلیاردو۹۰۰میلیونییکفدراسیون

بخاطرمالیاتسال۹۶
رییس فدراســیون ورزش روســتایی و بازی های بومی و محلی بدهی 
مالیاتی این فدراسیون را یک میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان عنوان کرد 
و گفت: این بدهی مربوط به ســال های قبل اســت که مدارک خود را 
برای تســویه به اداره مالیاتی ارســال کردیم.علیرضا پسندیده، درباره 
بدهی مالیاتی فدراسیون ورزش روســتایی و بازی های بومی و محلی 
اظهار کرد: این بدهی کــه چیزی حدود یک میلیــارد و ۹۰۰ میلیون 
تومان است، مربوط به ســال ۹۶ بوده که تا امروز گریبانگیر فدراسیون 
و همچنان پرونده آن باز اســت. البته با تنظیم لایحه ای بصورت موقت 
جلوی اجرای آن را گرفتیم تا در فرصت مناســب با ارائه مدارک لازم به 

اداره مالیاتی بدهی را تعدیل و تسویه کنیم.
وی گفت: این بدهی در ســال ۹۶ حــدود ۷۰۰ میلیــون تومان بود که 
طی این ســال ها به دلیل عدم پرداخت، مشــمول جریمه شــده که به 
مبلغ  یک میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان افزایش پیدا کرده است.رییس 
فدراسیون ورزش روستایی و بازی های بومی و محلی تاکید کرد:  تلاش 
داریم  برنامه های فدراسیون را به موقع با همکاری و مشارکت نهادهای 
همسو و خیرین پیش ببریم تا وقفه ای در اجرای برنامه ها نداشته باشیم.

پسندیده همچنین به برگزاری جشــنواره ملی بازی های بومی محلی  
اقوام ایرانی زیر نظر فدراسیون  اشاره کرد و گفت: این برنامه یک رویداد 
ملی است که ان شــاءالله در بهمن ماه  به میزبانی استان تهران  با حضور 

اقوام مختلف در دو بخش رقابتی و آئینی برگزار خواهد شد.

اداره كل تعاون ، كار و رفاه اجتماعي استان كردستان

 نوبت دوم آگهي مزایده عمومي

نیازسنجی   شماره  وبه  عمومي  مزایده  طرق  از  را  خود  ذیل  مشروحه  اختیار  تحت  مستغلات  و  املاك  دارد  نظر  در  كردستان  استان  اجتماعي  رفاه  و  كار   ، تعاون  كل  اداره 
2002003722000004 با جزئیات جزئیات مندرج در اسناد مزایده  با بهره گیري از سامانه  تداركات الكترونیكي دولت به آدرس)www:setadiran.ir( به فروش برساند.

تاریخ انتشار: 1402/8/24     
مهلت دریافت اسناد مزایده از سامانه: تا ساعت 10:00 روز چهارشنبه مورخ 1402/10/10     

 مهلت  بازدید از ساختمان ها: از 1402/10/5 لغایت  1402/10/10  ازساعت 09:30الي 1200                                                         
 مهلت ارسال پیشنهاد: از 1402/10/4               لغایت 1402/10/23  ساعت 12:00                                                                     

 زمان بازگشایي:   ساعت 10 صبح روز یكشنبه 1402/10/24  تاریخ اعلام برنده:      1402/10/25    

رديف
متراژ)متر مربع(پلاك ثبتي

آدرسقيمت كارشناسي )ريال(كاربري
اعيانعرصهفرعياصلي

سقز-خيابان جمهوری كوچه 71/655/000/000مختلط1135-229/5337
سجادی

سنندج- مجتمع مسكوني 15/140/400/000مسكوني81---2
ادب، بلوك 18، طبقه 4

ضمناٌ رعایت موارد ذیل الزامي است:
1- برگزاري مزایده صرفاٌ از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت مي باشد و كلیه فرایند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین 

شركت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امكان پذیر مي باشد.
2- كلیه اطلاعات املاك و مستغلات شامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان عمومي سامانه مزایده، قابل مشاهده ،بررسي و انتخاب مي باشد.

3- علاقه مندان به شركت در مزایده مي بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهي الكترونیكي )توكن( با شماره هاي ذیل تماس حاصل نمایند:
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روزهای سخت در انتظار باشگاه

شامآخراستقلالیهاجنجالیشد
»شام« آخری که بازیکنان استقلال قبل از آخرین بازی نیم فصل کنار هم صرف 
کردند با حضــور مدیرعامل باشــگاه و مطالبه بازیکنان برای دریافت بخشــی از 

قراردادهایشان جنجالی شد.
تیم فوتبال اســتقلال نیم فصل اول بیست و ســومین دوره رقابت های لیگ برتر 
را در شــرایطی با پیروزی برابر پیکان به پایان برد که اردوی این تیم شــب قبل 
از بازی آرام نبود و شــام آخر آبی پوشــان با حضور مدیرعامل باشگاه جنجالی و 
خبرساز شد.بازیکنان اســتقلال که در طول نیم فصل با مشــکلات مالی زیادی 
دست به گریبان بودند و نتوانسته بودند مطالباتشان را از باشگاه دریافت کنند، در 
آخرین شام قبل از دیدار با پیکان فرصت را مغتنم شمردن از علی خطیر خواستار 

پرداخت بخشی از مطالبات خود شدند.
علی خطیر که نیم فصل پرحاشیه ای را با استقلال پشــت سر گذاشت، با این که 
تیمش صدرنشین شد اما هیچگاه نتوانســت به دلیل پرداخت نکردن مطالبات، 

بین بازیکنان محبوبیت بالایی داشته باشد.
خطیر که برای همراهی تیم به محل اردوی این تیم در هتل المپیک رفته بود، به 
هنگام صرف شام مورد انتقاد بازیکنان قرار گرفت و برای دقایق بحث و جدل بین 
آنها بالا گرفت و کار تا جایی پیش رفت که مدیرعامل باشگاه ترجیح داد میز شام 

را ترک کند.
بازیکنان استقلال در نیم فصل اول حدود ۲۵ درصد از قراردادهای این فصل خود 
را دریافت کرده اند و خواستار بخش دیگری از مطالبات خود شدند که مدیرعامل 

باشگاه هنوز پاسخ مثبتی به خواسته آنها نداده است.
خطیر در شرایطی نتوانست بازیکنان استقلال را متقاعد کند که به نظر می رسد 
هنوز با جواد نکونام هم هماهنگ نیســت و اختلافاتی بیــن طرفین وجود دارد 
چرا که مدیرعامل باشــگاه دادن لیســت بازیکنان مدنظر نکونام برای نیم فصل 
را تکذیب کرد اما سرمربی اســتقلال در نشســت خبری تاکید کرد که فهرست 

بازیکنان را به خطیر داده است.



استان

خــرم آباد-فرزانــه هداونــد   مدیرکل امــور اقتصاد و 
کنون ۱۱۲ میلیون  دارایی لرســتان گفت: از ســال ۹۵ تا
یــورو ســرمایه گذاری خارجــی در اســتان انجام شــده 

است.
علــی محمــدی  اظهــار کــرد: از ســال ۹۵ تــا کنــون ۱۱۲ 
میلیون یورو ســرمایه گذاری خارجی در اســتان انجام 

شده است.
گذاری ها طی سال های  وی خاطرنشان کرد: برخی وا
گذشــته در اســتان به خوبی انجام نشــده که برخی ها 
منتــج بــه ابطــال شــده و برخی هــا متاســفانه بیشــتر 

سرمایه بر بوده اند.
مدیــرکل امور اقتصــاد و دارایی لرســتان با بیــان اینکه 
۱۳۵۹ میلیــارد تومــان در قالــب تبصــره ۱۸ بــه اســتان 
اختصــاص داده شــده، افــزود: از ایــن مبلــغ تــا کنــون 
۹۴۴ میلیارد تومان تامین اعتبار شــده که باید طرح از 

حوزه های مختلف به بانک ها معرفی شوند.
محمدی بیان داشــت: تــا کنــون در کارگــروه ۱۱۰ طرح 
بالــغ بــر ۱۵۰۰ میلیــارد تومــان مصــوب شــده کــه ۲۰۰ 

میلیارد تومان از مرحله اخذ قرارداد عبور کرده است.
مدیــرکل اقتصــاد و دارایــی لرســتان بــا بیــان اینکــه 
را  منابــع  درصــد   ۳۰ اســتان  خصوصــی  بانک هــای 
تســهیلات پرداخــت می کننــد، افــزود: حــال اینکــه بر 
اســاس سیاســت های بانکــی ایــن میــزان پرداخــت 
تســهیلات بایــد ۵۰ درصــد باشــد کــه در ایــن زمینــه 

متاسفانه نظارت بانک مرکزی را نمی بینیم.
وی ادامــه داد: نســبت منابــع و مصــارف بانک هــای 

اســتان ۱۰ درصــد از میانگین کشــوری بالاتر اســت، به 
نحوی که سال گذشــته حدود ۷۵ درصد بود و امسال 

این نسبت تا ۸۷ درصد افزایش داشته است.
گمــرک اظهــار داشــت: میــزان  کل  در ادامــه مدیــر 
کالاهــای صــادر شــده ۸۰  هزارتــن بــود کــه ایــن مقــدار 
صادرات به لحــاظ وزنــی ۷۶ درصد و از نظــر دلاری نیز 
۱۳۶ درصد نســبت به بازه زمانی مشــابه سال گذشته 
افزایش داشــته و در طول ۳۰  ســال خدمــت گمرک بی 

نظیر است.
وی افــزود: همچنیــن ۱۵ میلیــون دلار واردات کالا از 

گمــرک لرســتان صــورت گرفتــه کــه از نظر وزنی هشــت 
درصــد و از لحــاظ مالــی ۱۳۶ درصــد افزایــش داشــته 
و بیشــتر آن مربــوط بــه واردات تجهیــزات و ماشــین 
کارخانــه هــا و شــرکت هــای تولیــدی اســتان   آلات 

بوده است.
حســینی بــا اشــاره بــه پرونــده هــای قضایــی عنــوان 
کرد: گمــرک در این زمینــه تنها ارزش گــذاری کالاهای 
قاچاق کشف شده را بر اساس سامانه انجام می دهد 
و به تعزیرات اعلام مــی کند که در این راســتا ۹۰۸ فقره 
پرونده به ارزش ۲ هزار و ۸۰۰ میلیــارد ریال طی ۹ ماهه 

امسال تشکیل شد.
میلیــارد   ۴۰۰ درآمــد  بــه  اشــاره  بــا  همچنیــن  وی 
ریالــی گمــرک لرســتان در ســال جــاری و افزایــش ۲۸۰ 
درصــدی آن نســبت بــه پارســال گفــت: در ســال مهار 
تــورم و رشــد تولیــد گمــرک اســتان اقدامــات اساســی 
کــه در طــول دولــت هــای  کاربــردی صــورت داده  و 
کنــون انجــام نشــده بــه نحوی کــه خدمت  گذشــته تا
 به فعالان اقتصــادی، تجــار و تولیدکننــدگان بی نظیر 

بوده است.
کیــد بــر اینکه گمــرک نقــش بســزایی در  حســینی بــا تا
توسعه استان دارد بیان کرد: داشتن یک گمرک فعال 
و پویا به منزلــه افزایش تولیــد، ایجاد اشــتغال پایدار و 
صادرات مازاد تولید اســت بنابراین یک سال گذشته 
بازدیدهایــی از واحدهــای تولیــدی شــکل گرفــت و 
مشــکلات موجــود بررســی شــد کــه اقدامــات صــورت 

گرفته در این راستا بسیار مطلوب بوده است.
مدیرکل گمرک لرســتان از پیگیری ها جهت عملیاتی 
کــردن گمــرک منطقــه ویــژه اقتصــادی بروجــرد خبــر 
و ادامــه داد: بــه محــض حصارکشــی و دیوارکشــی بــه 
واحدهای مســتقر در منطقــه ارائه خدمــت خواهند 

داشت.
حســینی بیان داشــت: در ۹ ماهــه امســال ۸۰ هزارتن 
صــادرات بــه ارزش ۵۹ میلیــون دلار کــه از نظــر وزنــی 
۷۶ درصد نســبت به مدت مشــابه ســال گذشته رشد 
داشــتیم که در طول ۳۰ سال خدمت اســتان یک آمار 

منحصر به فرد است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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با حضور مدیرعامل صورت گرفت؛

 برگزاری هفتمین جلسه شورای فرهنگی 
در شرکت برق منطقه ای غرب

کرمانشاه-حســنافخارزاده   هفتمیــن جلســه شــورای فرهنگــی 
شــرکت برق منطقه ای غرب در ســال ۱۴۰۲ با حضــور مدیرعامل و دیگر 

اعضای این شورا برگزار شد.
 جعفــر الفتی نیــا مدیرعامــل و رئیس شــورای فرهنگــی این شــرکت در 
ابتدای این جلســه ضمن گرامیداشــت حماســه یــوم الله ۹ دی گفت: 
ایجــاد فتنــه بعــد از انتخابــات ریاســت جمهــوری در ســال ۸۸ یکــی از 
نقشــه ها و ترفندهای معانــدان و مغرضــان جمهوری اســلامی بود که 
با بصیرت ملت شــریف و شــهیدپرور ایران در حماســه ۹ دی ۸۸ نقش 

بر آب شد.
وی افزود: این حادثه عظیم و فراموش ناشــدنی در حالی شکل  گرفت 
که فتنه گران داخلی با هدایت مســتقیم اســتکبار جهانی به سرکردگی 
آمریکا و انگلیس تلاش می کردند تا فضای کشــور را به آشــوب بکشانند 

و به خیال خام خود، مردم را نسبت به انقلاب ناامید سازند.
مدیرعامل شــرکت برق منطقــه ای غرب در پایــان، ولادت با ســعادت 
حضرت فاطمه زهرا)ســلام الله علیها( و فرزند برومنــدش حضرت امام 
خمینی)ره( و چهارمین ســالگرد شــهادت سپهبد شــهید حاج قاسم 
ســلیمانی را گرامــی داشــت و بــر اجــرای برنامه هــای فرهنگــی در ایــن 

کید کرد. مناسبت ها تأ
در ادامــه تصمیماتــی در خصــوص برگــزاری جشــن ولادت حضــرت 
زهرا)س( و گرامیداشــت چهارمین ســالگرد شــهید ســلیمانی و جشن 

تکلیف فرزندان همکار اتخاذ شد.

پرداخت وام های خرد بانک قرض الحسنه  آغاز
مهر ایران با کارمزد صفر درصد

اصفهان-مریــم مومنــی   بانــک قرض الحســنه مهر ایــران پرداخت 
وام های کمتر از ۲۰۰ میلیون ریال را با کارمزد صفر درصد کلید زد. 

این اقدام بر اســاس برنامه کلان بانک قرض الحســنه مهــر ایران برای 
کاهــش تدریجــی کارمــزد وام و حرکــت بــه ســمت مــزد خدمــت انجــام 

می شود. 
 برای وام هــای تا ســقف ۱۰۰ میلیــون ریــال، کارمــزد تســهیلات و هزینه 
تشــکیل پرونده صفر خواهــد بود و صرفاً هزینه اعتبارســنجی ســامانه 

ضمان از مشتری دریافت می شود. 
برای وام هــای بین ۱۰۰ تــا ۲۰۰ میلیــون ریال نیــز کارمزد تســهیلات صفر 
اســت و مشــتری صرفاً هزینه تشــکیل پرونده و اعتبارســنجی ســامانه 

ضمان را پرداخت می کند.

مدیرعامل شرکت گاز استان:

ویلای خالی در مازندران   گاز بیش از 5هزار
قطع شد

ســاری- امیری فر   مدیر عامل شــرکت گاز مازندران از قطع گاز بیش 
از ۵ هزار ویلای خالی از سکنه استان خبر داد

 قاســم مایلی رســتمی گفت: از ابتدای اجــرای طرح پایــش مصرف گاز 
کــن دولتــی و عمومــی بــا هــدف مدیریــت  دســتگاه های اجرایــی و اما
کنــون، جریــان گاز ۵ هــزار و ۱۰۰ ویلای  انــرژی و رعایت الگــوی مصرف تا
خالی از ســکنه پُرمصرف و حدود ۱۵۰ دســتگاه اجرایی در استان قطع 

شده است.
وی با بیــان اینکه پیــک مصــرف گاز در اســتان مازندران از ســاعت ۱۸ 
تــا ۲۴ اســت، افــزود: در بحــث تجــاری از واحدهــا درخواســت شــده 
کــردن  کــه مطابــق دســتورالعمل های ابلاغــی نســبت بــه خامــوش 
ســامانه های گرمایشــی بعد از ســاعت ۱۸ اقدام کنند؛ در صورت عدم 
رعایت، مشــمول جریمه با بالاترین تعرفه بخش خانگی و قطع جریان 
کیــد بــر اینکــه توجــه بــه اصول  گاز خواهنــد شــد. مایلــی رســتمی بــا تا
مدیریت مصرف موجب پایداری جریان خانگــی و واحدهای صنعتی 
و نیروگاهــی خواهد شــد، گفت: بــا توجه به سراســری بودن شــبکه گاز 
کشــور و ضرورت پایش و کنترل مصارف، علاوه بر جریمه های گاز بهای 
مشــترکان پرمصرف، با انشــعابات غیرمجاز گاز برخورد قانونی خواهد 

شد.

به دلیل عدم رعایت الگوی مصرف؛

گاز ۶۴ ساختمان دستگاه  اجرایی 
آذربایجان غربی قطع شد

ارومیه-رحیــم جباردخــت    فرمانده پایــگاه مقاومت بســیج ولایت 
شــرکت گاز آذربایجان غربــی گفــت: گاز ۶۴ ســاختمان دســتگاه های 
اجرایی اســتان به دلیــل عدم رعایت دمــای رفاه طی یک ماه گذشــته 

قطع شده است.
حســین نجفی در گفت وگو با ایســنا گفت: از ابتدای شروع طرح پایش 
کنون ۱۰ هــزار و ۱۷ مــورد از  کــز آموزشــی و مذهبــی تا دمــای ادارات، مرا

کز اداری استان پایش شده است. ساختمان ارگان ها و مرا
کنــون ۳۷۹ مــورد اخطاریه به  وی بــا بیان اینکــه طی ایــن پایش هــا، تا
کــز آموزشــی و مذهبــی صادر شــده اســت، افــزود: در  دســتگاه ها و مرا
کز  مراجعــات بعــدی بــرای پایــش دمــای ســاختمان دســتگاه ها و مرا
اخطــار گرفتــه، ۶۴ مــورد همچنــان مصــرف گاز و دمــای  رفــاه را رعایت 

نکرده بودند که منجر به قطع گاز آنها شد.
کــز  نجفــی خاطرنشــان کــرد: پــس از اخــذ تعهــد از ایــن ادارات و مرا

پرمصرف، گاز آنها بار دیگر برقرار شد.
گاز  شــرکت  ولایــت  بســیج  مقاومــت  پایــگاه  فرمانــده  گفتــه ی  بــه 
آذربایجان غربــی، براســاس احصــاء  صــورت گرفته بایــد ۱۰ هــزار و ۹۳۴ 
ســاختمان و ابنیــه ی دســتگاه های اجرایــی و آموزشــی و مذهبــی در 

استان مورد پایش قرار گیرد.

ســنندج - فاطمــه ملایــی   مدیــر واحــد بهره بــرداری کارخانه لاســتیک 
، میزان  بارز کردســتان گفت: با اجرای فاز توســعه بارز کردستان در ســه فاز

اشتغالزایی این کارخانه از هزار نفر به هزار و ۶۰۰ نفر خواهد رسید.
کردســتان بــه همــت ســازمان بســیج  دومیــن اردوی راویــان پیشــرفت 
رســانه ســپاه بیت المقــدس و بــا حضــور خبرنــگاران بــه منظــور انعــکاس 
دســتاوردهای نظــام مقــدس جمهــوری اســلامی و تلاش هــای دولــت 
ســیزدهم برای ارتقــای زیرســاخت های صنعتــی و افزایش اشــتغالزایی در 

این استان برگزار شد.
 مدیــر واحــد بهره بــرداری کارخانــه لاســتیک بــارز کردســتان در بازدیــد 
خبرنگاران از این کارخانه اظهار داشــت:  کارخانه لاســتیک بارز کردستان 
کنــون جدیدتریــن و پیشــرفته ترین کارخانــه تولید لاســتیک های رادیال  ا

سواری ایران است. 
 ادریس رحمانی با اشــاره به اینکه گروه صنعتــی بارز ۵۰ درصــد از تولید تایر 
داخل ایــران را تامین می کنــد، اضافه کرد: بارز کردســتان نیــز زیرمجموعه 
این گروه صنعتی است و در تولید محصولات رادیال سواری، وانت و ون در 

حال فعالیت است.
مدیر واحــد بهره برداری کارخانه لاســتیک بارز کردســتان ظرفیت اســمی 
این کارخانه را ســالانه ۳۶ هزار تن اعلام کرد و گفت:  ایــن کارخانه برای هزار 

نفر از جوانان استان اشتغالزایی کرده است. 
رحمانــی با عنــوان اینکه شــرکت بارز کردســتان بــا شــرکت های رقیب خود 

وجه تمایز زیادی دارد، خاطرنشان کرد: بکارگیری نیروی جوان، استفاده 
کثری و  از سیســتم توزیــن اتوماتیک مــواد شــیمیایی، قابلیت تســت حدا

سیستم حمل اتوماتیک در داخل کارخانه از جمله این مزیت هاست.
وی با اشــاره به اینکه میانگیــن تولید روزانــه در این کارخانــه ۱۶ هزار حلقه 
تایر اســت، اضافــه کــرد: تولیــدات تایر بــارز کردســتان هر ســاله بــا افزایش 
میانگین تولید روزانه همراه بوده و در آخرین آمار خود در پایان ســال مالی 

۱۴۰۲ با ۱۲۱ تن افزایش چشمگیری در تولید روزانه داشتیم.
مدیر بهره برداری کارخانه لاســتیک بارز کردســتان در ادامه بــا بیان اینکه 
در سال گذشــته بالغ بر ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار حلقه تایر معادل ۳۸ هزار و ۳۰۰ 
تن محصول در بارز کردستان تولید شــد، افزود: این میزان رکورد بیشترین 
تولید تایر سالانه در بارز کردســتان بود که ۲۵ درصد از کل تولید تایر رادیال 

سواری ایران را شامل شد.
رحمانی میــزان تولید نه ماهه امســال را نیــز  ۳۰ هــزار و ۳۸۶ تن اعــلام کرد و 
گفت:  میزان تولید سال ۱۴۰۲ نســبت به مدت مشابه سال گذشته ۹ درصد 

رشد داشته است.

کردستان

600 نفر افزایش یافت اشتغالزایی کارخانه بارز کردستان به هزار و 

ن گلستا شهر بو

دلواری  رییسعلی  شهید  غیرعامل  پدافند  ح  طر  اجرای 
در منطقه ویژه پارس

مدیرعامــل ســازمان منطقــه ویــژه انــرژی پــارس از 
اجــرای طــرح شــهید رییســعلی دلــواری در حــوزه 
پدافند غیرعامل بــرای ارتقای امنیــت و آرامش این 

منطقه خبر داد.
"ســخاوت اســدی" در حاشــیه آیین امضای تفاهم 
نامــه مشــترک همــکاری در خصــوص طــرح پدافند 
غیرعامل در منطقه ویژه پــارس در گفت وگو با ایرنا با 
استراتژیک دانســتن این منطقه اظهار کرد: با توجه 
به شــکل گیــری صنایع عظیــم نفــت و گاز کشــور که 
منجر به تشــکیل تمدن عظیــم صنعتــی در منطقه 
شــده اســت، بایــد اقدامــات اساســی بــرای مصــون 

سازی آن از هر نوع خطر و ریسکی انجام بگیرد.
وی بــا اشــاره بــه اقدامــات انجام شــده در گذشــته، 
افــزود: در گذشــته اقدامــات قابــل توجهــی در ایــن 
حوزه انجام شــده بــود اما کارهــای انجام نشــده ای 
هم وجــود داشــت که مــی توانســت شــرایط امنیتی 
منطقــه را دچــار بحــران کنــد. مدیرعامــل ســازمان 
منطقه ویــژه انرژی پــارس با بیــان این که در ۲ ســال 
گذشــته در دولــت ســیزدهم بــا حمایــت هــای وزیــر 
نفت و پیگیــری های جدی مدیرعامل شــرکت ملی 
نفت ایران اقدامات ارزشــمندی انجام شــده است، 
افــزود: در همیــن مــدت چنــد ۱۰ هــزار میلیــارد ریال 

طرح تعریف شــده که بخشــی از آن ها اجرا و قسمتی 
هم در حال اجراست.

اســدی ادامــه داد: بــرای انســجام بخشــی بــه ایــن 
فعالیت ها ســال گذشــته رییس ســتاد کل نیروهای 
مســلح در ســفری به منطقه، مشــکلات را مشــاهده 

کرده و دستوراتی صادر کردند.
وی بــا اشــاره بــه پیگیــری هــا و تــلاش هــای رییــس 
سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: با تلاش های 
انجام گرفته طرح شــهید رییســعلی دلواری طراحی 
و تدویــن شــد کــه در نهایــت توســط رئیــس کمیتــه 
دائمــی پدافنــد غیرعامــل کشــور ابــلاغ و امــروز ایــن 

طرح تشریح و تفاهم نامه آن امضا می شود.

سخنگوی شرکت گازاستان:

مصرف گاز صنایع بزرگ گلستان محدود شد
گــرگان - مهنازمحمدزمانــی    ســخنگوی شــرکت 
گاز گلســتان گفــت: بــا هــدف تامیــن کامــل گاز مورد 
نیاز مشــترکان خانگی، مصرف این انرژی در ۲ واحد 

صنعتی بزرگ استان محدود شد.
ســیدجلال ابوالقاســمی  اظهــار داشــت: مصــرف 
گاز مشــترکان ایــن اســتان ازابتــدای دی مــاه ســال 
کنــون بــه علــت کاهــش دمــا رو بــه افزایش  جــاری تا
کــه بیشــتر رقــم مصرفــی، در  گذاشــته بــه طــوری 
 پنجم دی بــا ۱۴ میلیــون و ۴۰۰ هزار متــر مکعب ثبت 

شده است.
بــه گفتــه وی روز شــنبه نیــز مشــترکان گلســتان ۱۲ 

میلیون و ۳۰۰ هزار متر مکعب گاز مصرف کردند.
وی با اشــاره بــه این کــه بــرای ۲ واحد صنعتــی بزرگ 
گلســتان شــامل نیــروگاه ســیکل ترکیبــی بــرق علــی 
آبادکتــول و ســیمان پیونــد گلســتان بــا مصــرف ۶ 
میلیــون و ۳۵۰ هــزار متــر مکعــب در روز محدودیت 
مصرف گاز به اجرا درآمده اســت، گفــت: این صنایع 

از سوخت جایگزین استفاده می کنند.
ســخنگوی شــرکت گاز گلســتان در خصوص اعمال 
، گفت:  طرح تشــویق مشــترکین خــوش مصــرف گاز
زمان اجــرای این طــرح از ۱۶ آذر تا ۱۵ اســفند تعیین 
شــده و بــرای مشــترکین خانگــی کــه دامنــه مصرف 

آن ها مشابه سال قبل باشــد، گاز بهای آنها تغییری 
نخواهــد کــرد ولــی بــرای مشــترکین خانگــی کــه ۱۰ تا 
۳۵ درصد صرفه جویی داشــته باشــند نــه تنها پولی 
گاز بهــا پرداخــت نکــرده بلکــه مبالغــی نیــز  بابــت 

تشویق خواهند شد.
ابوالقاســمی ادامــه داد: در بــازه زمانــی ۱۵ دی تا ۱۵ 
گــر مصــرف مشــترکین معــادل ۷۰ درصد  بهمــن نیز ا
پلکان سوم باشند، گاز بهای آن ها ۱۰۰ درصد رایگان 

محاسبه می شود.
شــرکت گاز گلســتان ۶۶۴ هــزار مشــترک گاز طبیعی 
کــه عمــده آن را مشــترکان خانگــی تشــکیل  دارد 

می دهد.

وین قز

قزوین -مریم نقدی   بیش از ۳۵هزار قطعه مورد نیاز نیروگاه شهید رجایی 
قزویــن در ۹ماهــه نخســت امســال از ســوی متخصصــان داخلــی، طراحــی و 

ساخته شد.
 تداوم تولید برق و کمک به پایداری شــبکه سراسری انرژی الکتریکی، همواره 
نیازمند توجــه به تامین قطعــات و تجهیزات مــورد نیاز واحدهــای نیروگاهی 
اســت که این مهــم، در نیروگاه شــهید رجایــی با اســتفاده از دانــش طراحی و 

، در حال انجام است. توانمندی سازندگان داخل کشور
مهــران پوررمضــان مدیــر امــور بازرگانــی در توضیــح ایــن خبــر اظهار داشــت 
: تامیــن قطعــات واحدهــای ســیزده گانــه نیــروگاه، از الویــت هــای اساســی 
این شــرکت اســت که این موضوع بنــا به درخواســت معاونت هــای تعمیرات 

نیروگاه بخار و ســیکل ترکیبی، با اســتفاده از دانش طراحی متخصصان اداره 
 ، ســاخت داخل امور بازرگانــی و با تکیه بر توانمندی ســازندگان داخل کشــور
پیگیری و انجام می شــود. مدیر امــور بازرگانی نیروگاه تصریح کــرد: در ۹ماهه 
نخست ســال ۱۴۰۲، توانســتیم تعداد ۳۵ هزار و  و ۶۰۳  قطعه و تجهیز کاربردی 
در واحدهای ۴گانــه ۲۵۰مگاواتــی بخاری و واحــد های ۹گانه ســیکل ترکیبی 
را طراحــی و ســپس توســط ســازندگان داخلــی تهیــه نماییــم که ایــن مهم در 

پایداری تولید برق واحدها، نقش اساسی داشته است.  
پوررمضــان با اشــاره به فهرســت اقــلام و تجهیزات ســاخت داخــل در ۹ ماهه 
امســال افزود: لقمــه ترانزیشــن پیس توربیــن واحد هــای گازي، ســیل رینگ 
بابیت دار یاتاقان شــماره ۳ توربیــن واحدهــاي گازي، چرخ دنــده مربوط به 

دســتگاه ســانتریفیوژ روغــن، درپــوش هــای والــو بیــن ترانســفورماتور و هــدر 
رادیاتورهاي ترانســفورماتور اصلــي واحدهاي بخار ســیکل ترکیبي، ســرنازل 
، لاك واشــر برگــردان جهــت کمربنــد یاتاقانهــاي  مشــعل هــاي  نیــروگاه بخــار
، فنر مکانیکال سیل مربوط به فیدپمپ بویلر کمکي و ...، نمونه هایی  ژنراتور
از تجهیزاتی اســت کــه طراحی و تهیه نقشــه های فنــی آن در داخــل نیروگاه و 
از ســوی متخصصان اداره ســاخت داخل شــرکت انجام و توســط ســازندگان 

داخلی، ساخته و در واحدهای نیروگاه به بهره برداری رسیده است.
گفتنی است فعالیت های اداره ســاخت داخل نیروگاه شهید رجایی، مبتنی 
بر رویکرد درون زایی و با هدف کاهش وابســتگی به شــرکت های خارجی و به 

منظور کاهش هزینه های جاری انجام می شود.

با تکیه بر دانش و تخصص شرکت های دانش بنیان؛

وگاه شهید رجایی  تامین شد تجهیزات وقطعات واحد های نیر

مدیرکل امور اقتصاد و دارایی استان: 

و در لرستان سرمایه گذاری کردند ۱۱۲ میلیون یور خارجی ها 

دو شنبه      11 دی 1402    شماره 1492



ثبتنامدریافتواممسکنروستاییبامبلغ
جدیدآغازشد

 متقاضیان تســهیلات روســتایی با مبلغ جدیــد ۳۵۰ میلیون تومان 
می توانند بــا مراجعه به شــعب ۹ بانک عامل درخواســت داده و برای 

نوسازی و ساخت مسکن روستایی استفاده کنند.
چهارم آبان امســال بود که »مهرداد بذرپاش« وزیر راه و شهرسازی از 
تصویب افزایش وام نوسازی و ساخت مسکن روستایی از ۲۰۰ میلیون 

تومان به ۳۵۰ میلیون تومان در هیات دولت خبر داد.
وی با اشاره به ســود پنج درصدی تســهیلات مذکور، مصوبه دولت را 
خبر خوبی برای حوزه مســکن روســتایی دانســت و افزود: با افزایش 
۱۵۰ میلیون تومانی تسهیلات مسکن روســتایی، شاهد رونق بیشتر 
ساخت وســاز در روســتاها خواهیم بود.در ادامه، چهارم دی ماه بانک 
مرکزی بخشنامه افزایش ســقف فردی تسهیلات مســکن روستاها 
و شــهرهای زیر ۲۵ هزار نفر به مبلغ ۳۵۰ میلیون تومان با نرخ ســود 
پنج درصد را به ۹ بانک ابــلاغ کرد. بر این اســاس، ۹ بانک عامل ملت، 
مســکن، تجارت، ملی، صادرات، ســپه، رفاه کارگران، کشــاورزی و 
پست بانک برای پرداخت تسهیلات جدید مکلف شدند.در این زمینه، 
معاون امور مســکن روســتایی بنیاد مســکن در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا افزود: ۹ بانک عامل یاد شــده که از ســوی بانک مرکزی 
برای پرداخت این تســهیلات تعیین شــده اند، از امروز ابلاغ اســتانی 
تسهیلات را آغاز کرده اند.»مجید جودی« خاطرنشان کرد: متقاضیان 
می توانند با مراجعه به شــعب بانک های مذکور، تقاضای خود را برای 
دریافت تسهیلات ثبت کنند.وی بیان داشــت: بنیاد مسکن ۳۵۰ هزار 
متقاضی را به بانک ها معرفی خواهد کرد و هم اکنون ۱۰۰ هزار پرونده 
آماده در همین زمینه وجود دارد و افرادی که درخواســت داده اند نیز 
می توانند با مراجعه به بنیاد مســکن در اســتان ها و شهرســتان ها به 
تکمیل پرونده های خود بپردازند.معاون امور مســکن روستایی بنیاد 
مسکن ادامه داد: آن دســته از متقاضیانی که پیش از این برای دریافت 
تســهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی درخواســت داده بودنــد و هنوز این 
تســهیلات را دریافت نکرده اند، وام آنان اتوماتیک وار به ۳۵۰ میلیون 
تومان افزایش خواهــد یافت.به گفتــه جودی، اقســاط بازپرداخت 
تسهیلات جدید با نرخ سود پنج درصد، حدود سه میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان در ماه خواهد بود.برپایه این گزارش، ســال گذشــته وام مسکن 
روســتایی از ۱۰۰ میلیون تومان به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافت، 

اما امسال از ۲۰۰ میلیون تومان به ۳۵۰ میلیون تومان رسیده است.

طرح ویژه برای تغییر یارانه بنزین
بنزینسهنرخیمیشود؟

مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی در جریان بررسی لایحه 
بودجه سال اینده بار دیگر طرح تخصیص بنزین به افراد به جای خودرو 
را مطرح کرده اســت . این طرح کــه بارها با مخالفت گســترده برخی 
کارشناسان مواجه شده است و از نظر برخی ممکن است منجر به ورود 
جمعیت کثیری از کشور به حوزه دلالی و تجارت بنزین شود، این بار با 
اصلاحاتی از ســوی مرکز پژوهش های مجلس پیشنهاد شده است.بر 
اساس این پیشنهاد، دولت باید از خردادماه ســال آینده به سرپرست 
خانوارهای فاقد خودرو به ازای هر نفر، ماهانه ۱۵ لیتر ســهمیه بنزین 
اعطا کند که این سهمیه از محل حذف ســهمیه خانوارهای دارای سه 

خودرو و بیشتر تامین می شود.
در این پیشنهاد، امکان تبادل سهمیه بنزین در یک بازار فراهم خواهد 
شد. البته تاکید شده است که دولت این حکم را بدون »هرگونه افزایش 
قیمت بنزین« انجام دهد. از نگاه مرکز پژوهش ها این طرح باعث تحقق 
اهداف عدالت در توزیع یارانه ها، مدیریت مصرف و پیشگیری از قاچاق 
بنزین خواهد شــد. اخیرا برخی از نمایندگان مجلس نیز از طرح توزیع 
ســهمیه به افراد دفاع کردند. گزارش ها حاکی از آن اســت که مصرف 
روزانه اکنون از ۱۱۵ میلیون لیتر گذشــته است و پیش بینی می شود تا 

پایان سال ناترازی بنزین ایران به ۱۵ میلیون لیتر در روز برسد.

بر اســاس پیشــنهاد ارائه شــده و در صورت تصویب مجلس شورای 
اســلامی، دولت موظف خواهد بود از ابتدای خردادماه در سال ۱۴۰۳ 
به سرپرســتان خانوارهای فاقد خودرو، به ازای هــر نفر ۱۵ لیتر بنزین 
اختصاص دهد. این بنزین از محل حذف ســهمیه خانوارهای دارای ۳ 
خودرو و بیشتر تامین می شود و امکان مبادله آن وجود خواهد داشت. 
در این اقــدام قیمت بنزیــن در هیچ یک از نرخ های ســهمیه ای و آزاد 
افزایش نخواهد داشت. طبق این پیشنهاد، دولت موظف است سهمیه 
سابق را برای حداکثر دو خودروی سواری در خانوارهای دارای خودرو و 
نیز سایر سهمیه ها شامل خودروهای عمومی، وانت بار و موتورسیکلت 
حفظ کند. پیش تر برخی کارشناســان و نمایندگان مجلس نیز به این 
طرح اشــاره کرده بودند و وزیر اقتصاد در خلال اظهارات پیشــینش 

درباره این موضوع صحبت کرده بود.
بر این اساس و در صورت پذیرش این پیشــنهاد بازار ثانویه بنزین به راه 
خواهد افتاد. در این قالب پیشــنهادی برای نرخ فــروش بنزین پانزده 
لیتری سرپرســتان خانوارهای بدون خودرو ارائه نشده است. در حال 
حاضر به نرخ یارانه ای به قیمت لیتری ۱۵۰۰ تومان و به صورت آزاد به 
قیمت لیتری سه هزار تومان فروخته می شود . در این راستا ممکن است 
نرخ سوم بنزینی در بازار ثانویه، در این اقلب به فروش برسد. مکانیزم و 
سازوکار این پیشنهاد هنوز روشن نیســت .پیش از این حسین راغفر، 
یکی از بهتریــن روش ها برای برخورداری خانوارهــای بدون خودرو از 
یارانه بنزین را واردات خودروهای جمعی نظیر اتوبوس و توسعه حمل و 
نقل شهری مانند مترو و ... دانســته و معتقد بود بسنده کردن به بنزین، 

تنها رد این ساختار به نوعی هدررفت منابع در کشور خواهد بود.
بر اســاس گزارش بازوی پژوهشــی مجلس، دو ایراد عمــده به لایحه 
بودجه وارد است؛ نخســت اینکه طبق روال نادرســت و خلاف اصول 
سابق، در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ دریافتی ها و پرداختی های سازمان 
هدفمندی یارانه ها خارج از شــمول منابع عمومی قرار گرفته و با سقف 

۷۵۸ هزار میلیارد تومانی در تبصره ۸ ماده  واحده درج شده است.
دومین ایراد نیز به این نکته باز می گردد کــه در لایحه بودجه ۱۴۰۳، 
جزئیات ارقام تشکیل دهنده منابع و سهم هر یک از مصارف درج نشده 
و این لایحه در این بخش دچار عدم شــفافیت اســت. به عبارت دیگر، 
بودجه هدفمندی یارانه ها به واســطه عدم مشــخص بــودن جزئیات 
غیرقابل تحلیل است. از این گذشــته، گره زدن سیاستگذاری انرژی و 
درآمدها و هزینه های شــرکت های دولتی حوزه انرژی به سیاست های 
رفاهی، منجر به مشکلات فراوانی شده است.عدم شمول هدفمندی در 
منابع عمومی، مقایسه و تحلیل بودجه دولت را با خطای بزرگی همراه 
می کند. باید توجه کرد که گردش درآمدها و هزینه های شــرکت های 
دولتی از کانال ســازمان هدفمندی یارانه ها منجر به شکل گیری یک 

خزانه داری دوم در کنار خزانه داری کل کشور می شود.

سه پیش بینی مهم از وضعیت درآمدهای نفتی در سال آینده
بررسیسناریوهایقیمتینفتدرسالپیشرو

ســال ۱۴۰۳ در حالی از راه میرســد که ایران همچنان با تحریم های 
نفتی روبروســت و نفت خود را با تدابیر ویژه ای به مشــتریان خاص به 

فروش می رساند .
هر چند آمارهای رسمی و نقل قول های اعلامی از سوی مقامات رسمی 
نشان می دهد میزان صادرات نفت افزایشــی قابل توجه را در ماه های 
اخیر تجربه کرده اســت اما برآوردها نشــان از آن دارد که در بهترین 
حالت درآمد نفتی ایران، در سال آینده از ۴۱ میلیارد دلار فراتر نخواهد 
رفت. این درآمد البته به واسطه رسیدن قیمت نفت به ۹۱ میلیارد دلار 

حاصل خواهد شد.

رشد اقتصادی جهان چقدر است؟
اغلب موسسات بین المللی ، رشــد اقتصادی جهان را برای سال ۲۰۲۴ 
در حدود ســه درصد بر آورد کرده اند. بر اســاس این گزارش با در نظر 
گرفتن رشــد تقاضای نفت از سوی کشورهای آســیایی از جمله چین 
و هند و از ســوی دیگر مازاد عرضه به خاطر افزایش تولید کشورهایی 
نظیر آمریکا و برزیــل و گویان، مازاد عرضه نفت از ۴.۳ میلیون بشــکه 
به ۴.۵ میلیون بشــکه در روز افزایش خواهد یافت. مطابق با پیش بینی 
موسسات بین المللی نفت برنت در سال ۲۰۲۴ با سه سناریو روبروست.

در سناریوی بدبینانه بهای هر بشــکه نفت در محدوده ۷۴ دلار خواهد 
بود که در این صورت درآمد نفتی ایران بــه ۲۸.۵ میلیارد دلار محدود 

خواهد شد .
سناریوی متوســط نیز بهای نفت را ۸۳ دلار ترسیم کرده است. در این 
حالت میزان صادرات نفت ایران به ۳۳ میلیارد دلار می رســد و تنها در 
شــرایطی که نفت برنت به بیش از ۹۰ دلار در هر بشــکه برسد، میزان 

درآمدهای نفتی ایران از ۴۱ دلار فراتر خواهد رفت.

قیمت نفت در بودجه سال آینده چقدر پیش بینی شد؟
هر چند ایران درگیر تحریم های نفتی است اما همچنان نفت به عنوان 
یک منبع مهم درآمدی برای دولت تلقی می شود . میزان صادرات نفت 
ایران چندان طبق آمار و ارقام روشن نیســت اما برخی منابع خارجی 
میزان صادرات نفــت را در محدوده نزدیک به دو میلیون بشــکه اعلام 

کرده اند.
در این راســتا بلومبرگ اعلام کرده است: صادرات نفت ایران با رشد ۵۴ 
درصدی از ابتدای ســال جاری میلادی به بیش از یک میلیون و ۸۵۰ 

هزار بشکه در روز در ماه اوت )مرداد- شهریور( رسید.
از سوی دیگر رضوانی فر، رییس کل گمرک نیز بر مبنای آمارهای ارائه 
شده از ســازمان تحت تصدی اش گفت: میزان صادرات نفت در ۹ ماهه 
امسال به ۲۶ میلیارد و ۴۶۰ میلیون دلار رسیده است. به گفته وی در ۹ 
ماهه سال جاری میزان صادرات از محل خدمات فنی و مهندسی ۷۸۰ 

میلیون دلار و برق ۳۰۰ میلیون دلار بوده است.

بر این پایه دولت انتظــار دارد این میزان صادرات را در ســال آینده با 
فرض ماندگاری تحریم ها حفظ کند. در این میان تعیین قیمت ۷۱ دلار 
برای هر بشــکه نفت از سوی برخی به اســتناد تحریم ها ریسک بزرگ 
عنوان شده اما رئیس سازمان برنامه و بودجه گفته است: قیمت نفت در 
بودجه سال آینده ۷۱ دلار پیش بینی شده که عددی قابل دفاع در بازار 

جهانی انرژی است.

ایران به کدام کشورها نفت می فروشد؟
تداوم تحریم و فشــار ژئوپلتیکی همواره از عوامل اثرگــذار در تعیین 
قیمت نفت در فروض بودجه ســالیانه است. بررســی روند تولید نفت 
کشور در سال ۲۰۲۲ نسبت به ۰۲۱ ، نشــان از افزایش تولید به میزان 
۱۶۲ هزار بشکه در روز دارد که ناشی از برداشته شدن محدودیت های 
ناشی از کرونا و سیاســت های افزایش تولید اســت. بر اساس گزارش 
اوپک این روند افزایش تولید بــه رغم توافق کاهش عرضه اوپک پلاس، 
روند مثبتی را برای کشــور رقم زد و در فصل سوم سال ۲۰۲۳ به ۲.۹۹ 
میلیون بشکه در روز رسید. از طرف دیگر آن  گونه که مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی گزارش داده اســت مقاصد صادرات نفت ایران 
متنوع تر از قبل شــده و علاوه بر چین، کشــورهای آمریکای جنوبی و 

آفریقا نیز به مشتریان نفت ایران افزوده شده اند .
در این فضا اما سایه ریسک همچنان بر ســر بخش نفت ایران گسترده 
اســت چرا که نتیجه انتخابات پیش روی آمریکا می تواند مناســبات 
آمریکا در قبال برخورد با صادرات نفت ایران را دستخوش تغییر نماید. 

اتفاقی که بی تردید پیش بینی ها را دستخوش تغییرات جدی می کند.

مصرفگازکشوربه۵۳۱میلیونمترمکعبرسید
مدیر مرکز راهبری شرکت ملی گاز گفت: امروز مصرف گاز به عدد ۵۳۱ 
میلیون مترمکعب رســید که از این مقدار ۷۰ درصــد متعلق به بخش 

خانگی است.
 

ســعید عقلی، مدیر مرکز راهبری شــرکت ملــی گاز در ارتباط زنده 
خبر ساعت ۱۱.۳۰ شــبکه خبر درباره مقدار مصرف گاز در بخش های 
خانگی، تجاری و صنایع غیر عمده گفــت: امروز مصرف در این حوزه ها 
به عدد ۵۳۱ میلیون مترمکعب رسید که از این مقدار ۷۰ درصد متعلق 
به بخش خانگــی، ۹ درصد برای بخش تجــاری و عمومی، ۵ درصد در 
حمل و نقل، ۵ درصد در بخش کشــاورزی و ۱۱ درصد در بخش صنایع 

غیر عمده استفاده شده است.
وی افزود: مصرف گاز در بخش تجاری و عمومــی از حد معمول بالاتر 

است.
مدیر مرکز راهبری شــرکت ملی گاز در پاسخ به این ســوال که کدام 
اســتان ها بیشــترین مقدار مصرف را دارند، گفت: از ابتدای دی ماه تا 
کنون استان تهران با ســرانه مصرف ۲۰.۹ درصدی به ازای هر خانوار 
بیشــترین مصرف گاز را داشته اســت و پس از آن به ترتیب آذربایجان 

غربی و کردستان دارای بالاترین مقدار مصرف بوده اند.
عقلی در پایــان گفت: مقدار مصــرف گاز در تهــران ۱۷ درصد از حد 

معمول بقیه استان ها بیشتر است.
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سرنوشتاقتصادجهانیدرسال۲۰۲۴چهمیشود؟

ســمیه رســولی  اقتصاددانان و کارشناسان 
حوزه های مختلف اقتصادی باور دارند سرنوشت 
نرخ بهره در آمریکا، قیمت نفت جهانی و سرانجام 
اقتصاد چیــن تعیین کننده سرنوشــت اقتصاد 

جهانی در سال آینده خواهند بود.
 اقتصاد جهانی در ابتدای سال ۲۰۲۳ بیش ازآنچه 
بســیاری از تحلیلگران پیش بینــی می کردند از 
خود انعطاف پذیری نشان داده است. به ویژه، تورم 
جهانی بدون افزایش بیکاری تا حد زیادی کاهش 
یافته است؛ اما سیاســت گذارانی که از مهندسی 
»فرود نرم« ناامید شــده اند، هنوز از سرانجام کار 

اطمینان ندارند.
بر اســاس گزارش ســازمان همکاری و توســعه 
اقتصــادی )OECD(، تولیــد جهانی در ســال 
۲۰۲۴ کاهش خواهد یافــت؛ زیرا نرخ های بالای 
بهره، تورم پایدار را ســرکوب کــرده و درنتیجه 
فعالیت های اقتصــادی را خنثی خواهد کرد. این 
ســازمان انتظار ندارد که رشــد اقتصادی تا سال 
۲۰۲۵ افزایش یابد؛ یعنی زمانــی که بانک های 
مرکزی پیشــرو هزینه های استقراض را به شدت 
کاهــش خواهند داد. تــا آن زمــان، پیش بینی 
 )GDP( می شــود تولید ناخالص داخلی جهانی
در ســال آینده ۲٫۷ درصد افزایش یابد که اندکی 
نســبت به ۲٫۹ درصــد در ســال ۲۰۲۳ کاهش 

خواهد یافت.
چشــم انداز OECD بــه یــک خمــاری مالی 
طولانــی در جهــان از زمــان آغــاز همه گیری 
کرونا و به دنبــال آن افزایش قیمــت انرژی پس 
از حمله روســیه به اوکراین اشــاره دارد. علاوه 
بر این، حتی اگر سیاســت پولی در ســال آینده 
شروع به ســاده تر شــدن کند، نرخ بهره جهانی 
بر اســاس اســتانداردهای اخیر بالا باقی خواهد 
مانــد. بااین حال، پیش بینی اقتصــادی یک علم 

غیردقیق است.
یک سال پیش، پیش بینی رکود اقتصادی آمریکا 
بســیار رایج بود. درجاهای دیگر، متصدیان بازار 
اطمینان دادند که هزینه هــای بدهی بالا باعث 
ایجاد موجی عظیم از نکول های دولتی در سراسر 
جهان درحال توسعه می شود؛ اما هیچ کدام از این 

موارد تاکنون رخ نداده اند.
علیرغم تنش های اخیر میان رژیم صهیونیستی 
و فلســطین، اقتصــاد جهانی در ســال ۲۰۲۳ 
به آرامی رشد خود را با سرعت قابل کنترلی ادامه 
داد. بــا نگاهی به ســال آینده، ســه متغیر کلان 
اقتصادی، و نحوه ارتباط آن هــا به یکدیگر، برای 
دست یابی به ســرنخ هایی در مورد جهت گیری 

تولید جهانی به دقت رصد خواهند شد.

نرخ بهره در آمریکا
در تلاش برای کاهش تورم، فــدرال رزرو آمریکا 
نرخ بهره معیار خود را از نزدیک به صفر در مارس 
سال گذشــته به ۵٫۲۵ تا ۵٫۵ درصد افزایش داد. 
تجربه نشــان داد که اقتصاد آمریکا، بزرگ ترین 
اقتصــاد جهــان، می توانــد هزینه هــای بالای 
اســتقراض را تحمل کند. درعین حــال، حتی با 
کاهش تورم، بیکاری بــه پایین ترین حد در چند 
دهه اخیر رسیده است. نتیجه این است که تولید 
آمریکا، تا حدودی شــگفت آور، با سرعت سالانه 
۲ درصد افزایش یافته اســت. این امر بسیاری از 
تحلیلگران را متقاعد کرده اســت که از ناامیدی 

معمول ابتدای سال خود دست بکشند.
رافائل اولزینا مارزیس، اقتصــاددان بین المللی 
معتقد اســت که فدرال رزرو در مسیر جلوگیری 
از رکود و دســتیابی به کاهش تورمی خوش خیم 
اســت و فرود نرمی را رقم خواهد زد. نشــانه های 
این فرود نــرم به آرامی درحال ظهور هســتند. 
بیــکاری به آرامــی در حــال افزایش اســت و 
مصرف کننــدگان پس انداز کمتری نســبت به 

دوران بیماری همه گیری دارند.
 این امر نیاز به اســتقراض را ازجمله در ســطح 
شرکت ها بالا برده و درنتیجه ریسک های تأمین 
مالی ناشــی از نرخ های بهره بالاتر را افزایش داده 
است.به گفته مارزیس اگرچه کاهش تورم عامل 
مهمــی در تعیین سیاســت پولی فــدرال رزرو 
خواهد بود، اما تضعیف رشــد تقریباً به طورقطع 
تعیین کننده زمان چرخش سیاست های فدرال 

رزرو خواهد بود.
قراردادهــای آتی صندوق های فــدرال معیاری 
ساده برای تعیین زمانی اســت که احتمال تغییر 
نرخ بهره آمریکا وجود دارد. براســاس پیش بینی 
CME FedWatch، ابــزاری کــه احتمــال 
تغییــرات نرخ فــدرال رزرو را ردیابــی می کند، 
احتمال کاهش نرخ بهره در ماه مارس سال آینده 

۷۶ درصد است.
همچنین مارزیس معتقد اســت وقــوع نوعی 
از ضعــف اقتصــادی، یعنی رکــود، که کاهش 
نرخ را تســریع خواهد کرد، تنهــا در نیمه دوم 
ســال ۲۰۲۴ محتمل خواهد بود. به گفته این 
اقتصــاددان کاهــش ۱ درصدی نــرخ بهره در 
ســال آینده، پس از ماه ژوئن، عمدتاً در راستای 
تقویت رشد داخلی خواهد بود؛ اما کاهش نرخ ها 
هم زمان سرمایه گذاری در بازارهای نوظهور که 
نرخ بازدهی نســبتاً بالاتری را ارائه می دهند را 
بهبود خواهد بخشــید. به این ترتیــب احتمالاً 
یــک درصد کاهش در نــرخ بهره فــدرال رزرو 
باعث افزایش ۱ درصدی تولید ناخالص داخلی 

جهانی شود.
این اقتصاددان همچنین معتقد اســت که ثابت 
نگه داشتن نرخ ها نتیجه معکوس خواهد داشت. 
یک شوک خارجی، مانند یک جهش غیرمنتظره 
در قیمت نفت، می تواند تــورم را دوباره بالا ببرد و 
فدرال رزرو را وادار کند که نرخ ها را تثبیت کند، یا 
حتی آن ها را بالا ببرد. این امر رشد آمریکا و حتی 

رشد جهانی را تضعیف خواهد کرد.

نفت خام برنت
بر اساس گزارش اتاق بازرگانی ایران، اندکی پس 
از آغاز جنگ میان رژیم صهیونیستی و فلسطین 
در ۷ اکتبــر ۲۰۲۳، بانک جهانی از چشــم انداز 
بازار کالای خود اســتفاده کرد تا هشــدار دهد 
که اگر تولیدکننــدگان در منطقه بــه درگیری 
گسترده تری وارد شوند، قیمت نفت خام برنت که 

معیار بین المللی است ممکن است افزایش یابد.
در بدترین سناریو، این بانک تخمین زد که عرضه 
جهانی نفت می تواند بین ۶ تا ۸ میلیون بشکه در 
روز کاهــش یابد که این روند قیمت هــا را به بین 
۱۴۰ تا ۱۵۷ دلار در هر بشــکه خواهد رســاند. 
به گفته ایــن بانک، در صورت بــروز یک اختلال 
کوچک تر، قیمت ها همچنان می تواند به ۱۰۲ تا 

۱۲۱ دلار در هر بشکه برسد.
در حال حاضر، به نظر می رســد بازارهای نفت از 
تأثیرات تنش های خاورمیانه شانه خالی کرده اند. 
حتی با توجه به حملات اخیر شورشیان حوثی به 
کشتی ها در دریای سرخ، نفت خام برنت کمتر از 
۷۹ دلار در هر بشــکه معامله می شود که نسبت 
به ۹۲٫۴ دلار در اواسط اکتبر کاهش یافته است. 

دلایل متعددی برای این امر وجود دارد.
اول اینکه، اقتصاد جهانی نسبت به دوران تحریم 
نفتی ۱۹۷۳ که قیمت ها را ۴ برابر کرد، موقعیت 
بهتری برای مقاومت در برابر شــوک عرضه دارد. 
امــروز، خاورمیانــه ۳۰ درصد از نیــاز جهانی را 
تأمین می کند که نســبت به ۳۷ درصد ۵۰ سال 
پیش کاهش یافته است. علاوه بر این، منابع انرژی 
آمریکا در دهه هــای اخیر افزایش یافته اســت. 
درعین حال، فعالیت های اقتصــادی در مصرف 
سوخت کارآمدتر شده اند درحالی که انرژی های 

تجدید پذیر هم قابل دسترس تر شده اند.
برای جان بافــس، رئیس واحــد کالاهای بانک 
جهانــی و نویســنده اصلی گزارش چشــم انداز 
بازارهــای کالا، به نظر می رســد معامله گران در 
حــال حاضر از احتمــال تشــدید درگیری های 

نظامی در پیش بینی قیمت های خود کاسته اند.
بافس می گوید که تجار زیادی ســال گذشــته 
اشــتباه کرده و میزان اختــلالات در عرضه نفت 
پس از حمله روســیه به اوکرایــن را بیش ازحد 
برآورد کردند؛ بنابراین، آن هــا می خواهند قبل 
از شــروع قیمت گذاری، خطرات مادی ناشی از 

درگیری های خاورمیانه را ببینند.
به گفته او حتــی اگر قیمت نفت برنــت به دلیل 
مشــکلات عرضه خاورمیانــه ۲۰ دلار افزایش 
پیدا کند، بعید است بر رشــد جهانی تأثیر مادی 

چندانی داشته باشد.

رشد اعتبار چین
اقتصاددانان به دلیل انــدازه و ارتباط عمیق چین 
با اقتصاد جهانی، از نزدیک وضعیت چین را تحت 
نظر گرفته اند. فعالیت در این کشور اثرات موجی 
بر تجارت جهانی، زنجیره های تأمین بین المللی 
و قیمــت کالاهــا دارد. پــس از ۳ ســال کنترل 
ســختگیرانه موســوم به »کووید صفر«، انتظار 
می رفت چین، دومین اقتصاد بزرگ جهان، زمانی 
که به طور ناگهانی در دسامبر گذشته اقتصاد خود 
را بازگشایی کرد، به حالت اولیه بازگردد؛ اما رشد 
از آن زمان شــکننده بوده و تولیــد اقتصادی این 
کشــور به دلیل کندی بخش املاک محدودشده 

است.
در ســال ۲۰۲۰، پکن شــروع به محدود کردن 
استفاده توســعه دهندگان املاک از دریافت وام 
کرد. بخش املاک و مســتغلات که ۲۳ درصد از 
تولید ناخالص داخلی چین را تشکیل می دهد، از 
آن زمان در بحبوحه کاهش قیمت مسکن و نکول 

توسعه دهندگان دچار رکود شده است.
شــینا یوئــه، اقتصــاددان چینــی در کپیتال 
اکونومیکس، می گوید که بخش املاک بر بهبود 
اقتصاد چین تأثیر می گــذارد. مصرف کنندگان 
همچنان به این بخــش بدبین هســتند. پس از 
سرکوب ستون های اصلی این بخش، بسیاری از 

خانه های پیش خرید شده هرگز ساخته نشدند.
آژانس رتبه بنــدی اعتباری مودیــز در اوایل ماه 
جاری چشــم انداز خود در مورد رتبه A۱ بدهی 
چین را از »پایدار« به »منفی« کاهش داد و دلیل 
آن را »افزایش خطرات ناشــی از کاهش رشــد 
میان مدت و کاهش مداوم رشد در بخش املاک« 
دانست. بازار املاک چین همچنین پیوند نزدیکی 
با منابع مالــی دولت هــای محلــی دارد که در 

سال های اخیر تحت فشار قرارگرفته اند.
پس از بحــران مالــی جهانی در ســال ۲۰۰۸، 
دولت های محلی ســرمایه گذاری زیرســاختی 
مبتنی بر اعتبار را برای تقویت رشــد پذیرفتند. 
بااین حال، تقاضا پس از چندین دهه شهرنشینی 
ســریع کاهش یافته اســت. همراه با هزینه های 
مرتبط با همه گیری، کاهــش درآمدهای فروش 
زمین کــه منبع اصلی درآمــد دولت های محلی 
اســت، باعث کاهش بودجــه شــده و برخی از 
دولت های محلی را وادار کــرده تا برای پرداخت 

صورت حساب های خود به پکن اتکا کنند.
درواقع، پکن در ماه های اخیر در دســترس بودن 
اعتبار را تحت کنترل خود گرفته اســت. رشــد 
گســترده اعتبار، که میزان وام دهی در سراســر 
نظام مالــی داخلی را انــدازه می گیــرد، در ماه 
نوامبر نســبت به ســال قبل ۹٫۴ درصد افزایش 
یافت. فروش اوراق قرضه دولتــی نیمی از میزان 

را تشکیل داده است.
به گفته یوئه اتکا به تأمین مالــی دولت به عنوان 
محرک رشد اقتصادی نشان از آن دارد که ساختار 
اعتبار هنوز نامساعد است. داده ها نشان می دهد 
که اقتصاد بــه لطف کمک های دولتــی در حال 
ثبات اســت. درحالی که بعید است این وضعیت 
به زودی تغییر کنــد؛ اما زمانی کــه تغییری رخ 

دهد، خوب نخواهد بود.
اقتصاددانــان تقاضــای وام را به عنــوان یــک 
فشارســنج بــرای بهبــود اقتصــادی چین در 
نظر گرفته اند. رشــد آهســته اعتبــار معمولاً با 
انقباضات اقتصادی مرتبط اســت، زیرا مشــاغل 
و مصرف کنندگان تمایلی به اســتقراض ندارند و 

به جای آن پس انداز خود را ذخیره می کنند.
یو پیش بینی می کند که ســرعت توسعه اعتبار 
از ۱۰ درصد در ســال جاری به ۸ درصد در آینده 
کاهش خواهد یافت اما همچنین هشدار می دهد 
که این اشتباه اســت که فکر کنیم سرعت توسعه 
اعتبــار تأثیر زیادی بــر تولید ناخالــص داخلی 
خواهد داشت. تأثیر گســترش اعتبار در چین بر 

رشد جهانی احتمالاً بسیار محدود خواهد بود.
درحالی که ایــن روندها انتظارات از چشــم انداز 
نســبتاً خوش خیم رشــد جهانی در سال ۲۰۲۴ 
را تقویت کرده اســت، شــواهد تاریخی نشــان 
می دهد که فرودهای نرم همچنــان بعید به نظر 
می آیند؛ یعنی ممکن اســت مشابه سال ۲۰۲۳، 

پیش بینی ها برخلاف واقعیت از آب درآیند.
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